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KARKSI 
VALD

TÄHISTAB 
15.

AASTA-
PÄEVA

K arksi vallas elavad inimesed, 
kes armastavad oma valda, 
sest kuis muidu saaksime me 

täna nautida neid hüvesid, mis viie-
teist aasta jooksul on loodud.

13. veebruar on Karksi valla jaoks 
oluline tähtpäev, sest just sellel kuu-
päeval sai tollane Polli vald omavalit-
susliku staatuse, õiguse ise otsustada, 
kuidas elu vallas korraldada.

Alustada polnud kerge, sest kõik 
oli uus, seadused olid puudulikud ja 
valla rahakott oli üsna õbluke. Kuid 
inimestel jagus tahtmist ja julgust ise 
otsustada ja otsuseid ellu viia.

1992. aastal oli vallavanem Rai-
mond Vaher. Pärast 1993. aasta vali-
misi sai tema mantlipärijaks Arvo 
Maling ning volikogu esimeheks va-
liti Mati Jassik. Nad olid ametis kuni 
1999. aastani, mil Karksi vald ja Kark-
si-Nuia linn ühinesid.

Arvo Maling ja Mati Jassik olid 
omavalitsuste ühinemise idee kand-
jad ja elluviijad, kes mõistsid, et linn 
ja vald moodustavad koos terviku, 
mida on otstarbekas juhtida ühtse 
omavalitsusüksusena.

Ühinemisprotsess 
nõudis aega

Ühinemisläbirääkimised käisid 
pikka aega, sest linnamehed ei taht-
nud vedu võtta.

1997. aasta veebruaris moodusta-
sid Polli valla ja Karksi-Nuia linna vo-
likogu ühise haldus-, koostöö- ja aren-
gukomisjoni, mis tegi 12. novembril 
1997 mõlemale volikogule ettepane-
ku võtta vastu omavalitsuste ühine-
mise otsuse hiljemalt 1999. aasta kor-
raliste kohalike omavalitsuste vali-
miste ajaks. 17. novembril 1997 tegi 
vallavolikogu ka vastava otsuse, kuid 
linnavolikogu sellega 10. detsembril 
ei nõustunud.

Linnavolikogu otsuse kohaselt 
puudusid vahendid omavalitsusük-
suste ühinemise korrektseks etteval-
mistamiseks ja teostamiseks, samuti 
ei olnud selged garantiid, mis tagak-
sid ühinemisprotsessi arusaadava ja 
tulemusliku elluviimise. Ebapiisavaks 
hinnati ka otsuse tegemiseks vajalik-

ku analüüsi ja omavalitsusüksuste 
eelnevat koostöökogemust.

1998. aasta septembris moodusta-
sid vallavalitsus ja linnavalitsus piir-
konna arengukontseptsiooni välja-
töötamiseks töörühma, kelle koossei-
su kuulus ka mõlema volikogu liik-
meid.

16. detsembril 1998 tegi linnavoli-
kogu vallavolikogule ettepaneku 
Karksi-Nuia linna ja Karksi valla hal-
dusterritoriaalse korralduse ja piiride 
muutmise menetluse algatamiseks, 
millega vallavolikogu nõustus 21. det-
sembril 1998.

1999. aasta märtsis 
istusid kaks volikogu 
ühise laua taha ja tegid 
otsuse jätkata pärast 
valimisi ühise omava-
litsusena. Ühinemise 
eesmärk oli luua piir-
konda ühtset tervikut 
haarav omavalitsusük-
sus, mille puhul tekib 
võimalus ratsionaalse-
malt planeerida investeeringuid, hoi-
da kokku halduskulusid ning kaasa-
ta vallavalitsuse töösse rohkem eri 

valdkondade spetsialiste.
Peaaegu kõikides küsimustes jõu-

ti üksmeelele, välja arvatud omava-
litsuse nimi. Linnamehed tahtsid ni-
meks Karksi-Nuia valda, kuid valla-
volikogu liikmete üksmeelne otsus 
oli, et ühinenud omavalitsus peaks 
kandma ajaloolist Karksi valla nime. 
Lõpuks andsid vallamehed järele ja 
nõustusid Karksi-Nuia nimega — ega 
nimi meest riku, kui mees ise nime ei 
riku.

Omavalitsuste otsusest sõltumata 
otsustas vabariigi valitsus, et ühine-
nud omavalitsus hakkab kandma 
Karksi valla nime.

Valik on 
inimeste käes

Otsuseid ja valikuid teevad ikka 
inimesed. Vallakodanikud teevad va-

likuid siis, kui nad lä-
hevad valima ja otsus-
tavad, kellele nad usal-
davad valikute tegemi-
se kohalikus omavalit-
suses.

Karksi Vallavoliko-
gus on 15 aasta jooksul 
olnud otsustajateks vä-
ga erinevate eluvald-
kondade esindajad. 
1993. aastal olid 13-liik-

meline vallavolikogu koosseisus Ran-
di Lenk, Asta Jaaksoo, Antu Rohtla, 
Anne Kaljumäe, Alli Laande, Irene 

Univer, Hans Koppel, Kaarel Tammi-
ne, Helve Joon, Johannes Tavits ja 
Peep Bergmann. Volikogu esimees oli 
Mati Jas sik ja vallavanem Arvo 
Maling. 1996. aastal tegid vallavoliko-
gus otsuseid Mati Jassik, Valdur Kilk, 
Margus Põllumäe, Johannes Tavits, 
Peep Bergmann, Liidia Klaas, Andi 
Sõmmer, Alli Laande, Helve Joon, 
Randi Lenk, Irene Univer, Helvi 
Visnap ja Olev Ren no.

1999. aasta sügisel said vallarahva 
mandaadi ühinenud omavalitsuse 
elu korraldamiseks Mati Ilisson, Olga 
Palu, Arne Tae, Heino Luik, Olavi Is-
rael, Aleksander Kikas, Tiiu Kivik, 
Malle Mets, Arvo Maling, Mati Jassik, 
Enn Sarv, Raimo Sarv, Liidia Klaas, 
Tõnis Laurik, Siim Kabrits, Leo Liiber 
ja Jüri Kert. Volikogu esimeheks vali-
ti Heino Luik ja vallavanemaks Mati 
Ilisson. Volikogu liikmetena ei alusta-
nud tööd Olga Palu, Arne Tae ja Tõ-
nis Laurik, kes olid omavalitsuse 
ametnikud. Nende asemel asusid ot-
suseid tegema Guido Taliaru, Heino 
Rull, Eha Gusev ja Piret Koorep.

Ühinenud omavalitsuse jaoks oli 
see aeg väga raske, sest vallavanema 
valimised toimusid igal aastal. 2000. 
aasta märtsis valis volikogu vallava-
nemaks Arne Tae. 2001. aasta jaanua-
ris toimusid volikogus järjekordsed 
valimised ja valla juhi kohale asus Pi-
ret Koorep.

2002. aastal osales volikogu vali-
mistel 1814 hääleõiguslikku valla ela-
nikku, kelle valikute alusel moodus-
tus 17-liikmeline esinduskogu, kes sai 

volitused järgnevaks kolmeks aastaks 
hoolitseda elanike heaolu eest. Voli-
kogu liikmeteks valiti Piret Koorep, 
Argo Jõgi, Aive Jaakson, Jüri Eesik, 
Raimo Sarv, Mati Jassik, Heino Luik, 
Jaak Sala, Malle Mets, Leili Nael, Laili 
Lamp, Arvo Maling, Enn Sarv, Leo 
Liiber, Liidia Klaas, Urmas Villbach ja 
Pjotr Krjutškov. Karksi valla esindus-
kogu etteotsa valiti Heino Luik ja va-
litsuse juhiks Arvo Maling. Asendus-
liikmetena asusid Mati Jassiku, Malle 
Metsa ja Arvo Malingu asemel voli-
kogus tööle Ave Raieste, Jevgeni 
Fomitšev ja Raivo Lill.

2005. aastal 1636 hääleõigusliku 
valla elaniku valitud volikogu korral-
dab järgneval neljal aastal kohaliku 
kogukonna elu. Volikogus on Urmas 
Villbach, Heino Luik, Kalle Peik, Rai-
vo Lill, Leili Nael, Endel Lepik, Mai-
re Sala, Tarmo Simson, Liidia Klaas, 
Leo Liiber, Katrin Kivistik, Enn Sarv, 
Olavi Pilk, Raimo Sarv, Harri Kuni mä-
gi, Jüri Eesik ja Reevo Maidla. Voliko-
gu tööd juhib kolmandat koosseisu 
Heino Luik ja vallavanema ametis on 
Arvo Maling, kellel on selles ametis 
töökogemus juba üle kümne aasta.

Viieteistkümne aasta jooksul on 
Karksi vallas tehtud väga palju erine-
vaid otsuseid kohaliku elu paremaks 
korraldamiseks. Karksi vald on elu-
jõuline omavalitsusüksus, kus suude-
takse iseseisvalt otsustada ja vastuta-
da kohaliku kogukonna elujärje pa-
randamise eest.

Inge Dobrus,
vallasekretär

KARKSI VALDA ON JUHTINUD 
TEGUSAD INIMESED

13. veebruaril on Karksi Valla Kultuurikeskuses Karksi 
valla 15. sünnipäevale pühendatud 

ARENGUKONVERENTS 
“KARKSI VALD 15+”.

11.45 Rongkäik koolist kultuurikeskusesse
12 Vallavolikogu esimehe Heino Luige tervitus
12.10 Vallavanem Arvo Malingu ettekanne “Karksi vald 15+”
12.30 Gümnaasiumi direktori Kalle Visteri ettekanne “Karksi-Nuia 

Gümnaasiumi minevik, olevik ja tulevik”
12.45 OÜ “Puidukoja” tegevdirektori Peeter Matsoni ettekanne 

“Eduka ettevõtte loomine ja ettevõtluse tulevik Karksis”
13.05 Viljandimaa Arenduskeskuse juhataja Urmas Tuuleveski et-

tekanne “Karksi valla ja Viljandi maakonna arengu võima-
lused järgmisel 15 aastal”

 Vaheaeg
14.–14.45 Õpilaste töörühmade ettekanded:
14 “Kuidas olla aktiivne noor?”
14.15 “Mulk olla on uhke ja hää?”
14.30 “Mutrike suurlinnas või tegija koduvallas?”
14.45 “Karksi vald 15 aasta pärast”
15—15.30 Teemakohased sõnavõtud ja tervitused, vaba mikrofon
15.30 Sünnipäevatort

Kui me iga päev ja iga tund
keskendame oma tähelepanu
mitte sellel, mis on valesti, vaid sellel,
mida me armastame ja hindame,
saame me olla osalised parema tuleviku sünnis,
mille aluseks on valikud, mida me iga päev teeme.

Carol Pearson

• Karksi valla ja Karksi-Nuia linna ühinemislepingule kirjutasid märt-
sis 1999 alla volikogude esimehed (1993–1999) Mati Jassik ja (1996–1999) 
Leo Liiber. Arhiiv
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Heino Luik, te olete töötanud voli-
kogus alates 1993. aastast ja selle 
esimehena viimased kaheksa aastat. 
Selle aja sisse jäi ka Karksi valla ja 
Karksi-Nuia linna ühinemine. Kas 
ühinemine oli tagantjärele vaadates 
õige otsus?

“Siin pole kahtlustki, sest tege-
mist oli rõngasvallaga, mille keskel 
asus Karksi-Nuia linn. See erines olu-
liselt olukorrast, mis oli teistel kõrvu-
ti asetsevatel valdadel. Linna ja val-
la tegevus oli tihedalt seotud, näiteks 
kool, lasteaed ja teised ühiskondli-
kud asutused.

Enne ühinemist oli peamine kü-
simus selles, kes mille eest maksab — 
näiteks kasvõi kooli õppevahendite 
eest, samas tulid lapsed nii vallast 
kui linnast. Ühinemise järel see prob-
leem kadus. Esimene valdkond, kus 
me koostööd katsetasime, oli kultuur. 
Komisjonid töötasid koos juba aasta 
enne ühinemist ja positiivsus tuli kii-
resti kätte.”

Milliseid saavutusi hindate valla 15-
aastases arengus kõige enam?

“Peamine saavutus on üldine ta-
sakaalustatud areng.

Üritame volikogus vaadata prob-
leeme laiemalt – kõik valdkonnad 
alates kultuurist ja haridusest pea-
vad olema eelarvega kaetud. 1999. 
aastal oli Karksi-Nuia eelarve 8—9 
miljonit krooni ja vallal veel vähem 
ning ühinemise järel moodustas eel-
arve umbes 20 miljonit krooni. Eel-
misel aastal oli Karksi valla eelarve 
koos laenudega üle 60 miljoni kroo-
ni. Arvestades siia juurde inflatsioo-
ni, siis võib öelda, et rahaline olu-
kord on muutunud märgatavalt pa-
remuse suunas.

Meil on uus kultuurikeskus ja las-
teaed. Kultuurikeskuse korpus seisis 
seitseteist aastat, sest linn üksinda ei 
jõudnud ehitada ja vald polnud hu-
vitatud. Pärast ühinemist aga sead-
sime esimeseks prioriteediks kultuu-
rikeskuse valmimise, sest pool ehiti-
sest oli juba valmis ja hoonet maha 
lõhkuda polnud ka mõtet. Nüüd 
asuvad seal vallavalitsus, raamatu-
kogu, kultuuriosakond, ringid ja 
kaks korrust on veel vabad näiteks 
eraettevõtjatele.”

Kumb võitis ühinemi-
sest rohkem, kas vald 
või linn?

“Vallas on 20 küla. 
Piirialade inimesed 
kartsid, et nende ääre-
maastumine pärast 
ühinemist süveneb. 
Praegu võib öelda, et 
ühinemise järel pole 
külad olnud eelisolu-
korras, sest rõhk on 
pandud siiski Karksi-Nuia kui valla 
keskuse arendamisele. Eesmärk on 
olnud vaadata arengut laiemalt ehk 
Karksi valda kui ühte osa kogu Lõu-
na-Mulgimaast.

See on teada, et endise Mulgimaa 
vallad koonduvad vähemalt praegu-
se Viljandimaa piires. Isegi president 
propageerib mulgi rahvariideid ja 
meiegi käime omavalitsusliidu üri-
tustel mulgi vammustes. Meie ees-
märk on saada Lõuna-Mulgimaa 
keskuseks ja praegu me konkureeri-
me selles Abja, Mõisaküla ja Hallis-
tega. Seetõttu peab Karksi-Nuia 
areng olema naabritest kiirem.

Kui aga Lõuna-Mulgimaa keskus 
läheb Apja või mujale, siis ei huvita 
Karksi valda teiste Lõuna-Viljandimaa 
valdadega ühinemine. Seetõttu oleme 
suunanud oma jõud Karksi-Nuia kui 
keskuse arengule — tee remondile, 
lasteaia ehitamisele ja gümnaasiumi 
kapitaalremondile. Nendel põhjustel 
on äärekülad pidanud kannatama, 
kuigi keskuse arendamisest saab kasu 
kogu valla elanikkond. Lilli inimene 
küsib, miks temal ei tehta teid korda, 
Tuhalaane elanik igatseb uut külama-
ja – neil on õigus kurta, aga nad pea-
vad paratamatult ootama.”

Ettevõtjate arvates oleks Karksi-
Nuial kui keskusel vaja kindlasti 
majutuskohta ja restorani.

“Nuial oleks tõepoolest hädasti 
vaja korralikku hotelli, sest turistide-
le pole öömaja pakkuda. Ka söögi-
kohtadega ei saa linn kiidelda. Res-
toran avati Karksi-Nuias 1972. aastal, 
see oli lahti kogu nõukogude aja 
ning külastajatest polnud kunagi 
puudust. Praegu on restoran Abja 
Tarbijate Ühistu omand, mille juht-

kond pole huvitatud restorani lahti-
hoidmisest näiteks kasvõi reedel ja 
laupäeval, sest see ei tasuvat ennast 
ära. Ühistule piisab matuse- ja sün-
nipäevalaudade tellimustest, ta ei 
soovi tegevust laiendada. Seega sei-
sab restorani avamine ettevõtjate vä-
hese huvi taga.”

Missugused on valla järgmised ees-
märgid?

“Kõige pakilisem on gümnaasiu-
mi remont, kuhu läheb umbes 40 
miljonit krooni, tänavu küll vaid mil-
jon. Kõigepealt tuleb ümber ehitada 
koolimaja vana osa, mis valmis 1961. 
aastal – aula ja riidehoiud ning ruu-
me tuleb teha avaramaks, seinu väl-
ja lõhkuda, et see ka seestpoolt koo-
li välimuse välja annaks.

Klassiruumide hõivatus on vähe-
nenud, seetõttu võiks neist teha õpi-
lastele vaba aja veetmise ruume, kus 
nad saaksid vahetunni ajal näiteks 
koroonat või piljardit mängida. Li-
saks muidugi peab suunama vahen-
deid spordikompleksi väljaehitami-
sele, staadioni ja harjutusväljakute 
uuendamisse jne.

Samuti on oluline bussijaama 
ehitus koos avalike tualettidega, pro-
jekt on juba olemas. 2 miljonit kroo-
ni maksev bussijaam peaks valmima 
juba tänavu.

Ühtegi suurt probleemi praegu 
polegi, sest oleme üritanud ellu viia 
tasakaalustatud arengut ja Karksi val-
la poliitikat, mitte iga erakonna niini-
metatud oma asja. Meil on järgneva 
kolme aasta arengukava, mis peaks 
aitama kaasa stabiilsele arengule, ne-
gatiivseid üllatusi ei tohiks tulla.

Muret teeb tänases Eestis elanik-
konna kihistumine ning rikaste ja vae-
semate inimeste vahe suurenemine. 
Maainimese palk jääb 2000—3000 
krooni piiresse, tihti inimene ei taha-
gi oma palganumbrit nimetada, samas 
töötuna nad ka kirjas pole. Siin näen 
ma ohumärke valla ja kogu riigi tasa-
kaalustatud arengule. Riik ei tohiks 
lasta sellel lõhel suureneda, maaini-
mest peab rohkem toetama. Põlluma-
jandussektor on jätkuvalt üha enam 
maha jäämas, samas Euroopa Liit Ees-
ti kallist toodangut ei vaja.”

Karksi vald ongi ju see maa- ja põl-
lumajanduspiirkond.

“Karksi vallas elab 
üle 4100 inimese, 
neist Karksi-Nuias 
veidi üle 2000 ja küla-
des kokku 2100. Noo-
remad inimesed ei 
olegi siin ju pidevalt 
kohal, vaid käivad 
mujal Eestis tööl. Um-
bes 100 valla elanikku 
töötab Soomes. Selli-

se olukorra on määranud palk, mis 
välismaal on isegi kümme korda 
suurem.

Olen külades küsinud, mida see 
maainimene päeva jooksul teeb – ko-
dus on peamiselt naisterahvad. Hom-
mikul valmistavad oma eine, siis loe-
vad lehte, kuulavad raadiot ja käivad 
autopoes ning ongi päev õhtusse 
jõudnud. Peetakse lehma, kasvata-
takse kartulit, sigu, aga kõik läheb 

oma tarbeks. Midagi müüa pole ja 
olulist sissetulekut ka mitte. Kui kaks 
pensionäri koos elavad, siis saavad 
nad pensioniga hakkama, aga üksin-
da on väga raske. Äraelamiseks tee-
vad inimesed ka niinimetatud musti 
otsi, et saaks kohe 500 krooni kätte.

Üldiselt võib öelda, et maapiir-
konna ja eriti piirialade olukord on 
trööstitu.”

Mida vald või riik saaks siin ära te-
ha?

“Riik peab muutma maksupolii-
tikat, et diferentseerida makse näi-
teks Tallinna ümbruses ja piirialadel. 
Samuti võiks rajada regioonidesse 
tööstusi. Karksi vallas pole olukord 
kõige kehvem, sest meil on üle poo-
lesaja ettevõtte, Eesti mastaapides on 
need küll väikesed. Aga ettevõtete 
tulumaksust saab valla eelarve päris 
olulise osa.”

Samas ei jätkuks uutele ettevõtete-
le tööjõudu, eelkõige napib noori 
inimesi. Mis lahendusi te siin näe-
te?

“Seegi küsimus tuleks lahendada 
vabariigi tasandil läbi regionaalpolii-
tika. Kõige olulisem noore inimese 
jaoks on muidugi hea töökoht ja 
palk, seejärel infrastruktuur ning ül-
dine olme — kool, lasteaed jne. Vii-
mase puhul võib öelda, et Karksi vald 
tegi arvatavasti lasteaia ehitamisega 
väga õige sammu. Teised omavalitsu-
sed järgivad meie eeskuju, kaasa ar-
vatud Viljandi linn. Seega peab vald 
pakkuma noorele kvaliteetset elu-
keskkonda ja selle pealt kokku hoida 
ei saa, isegi piiratud vahendite tingi-
mustes. Oluline on, et noored tulek-
sid pärast eriala omandamist Karksi 
valda tagasi.”

Kas noortel on põhjust siia tagasi 
tulla?

“Seda kindlasti. Vald on kogu 
maakonnas saanud positiivset vastu-
kaja. Omavalitsusliidu konverentsil 
tegi maavanem ülevaate kogu maa-
konna arengust. Viljandi linna ja 15 
valla võrdluses paigutas ta Karksi 
valla teisele kohale Viljandi järel. 
Teiste valdadega võrreldes oleme üs-
na paraja vahega eest ära läinud. See 
on Karksi vallale väga suur tunnus-
tus.

Soovin vallarahvale kannatlik-
kust ja jõudu edaspidiseks, et nad 
oma tuleviku ikka Karksi vallaga 
seoksid.”

Küsitlenud
Tanel Tabur

KÜSIMUSTELE VASTAB 
VALLAVOLIKOGU ESIMEES

Südamlikud õnnesoovid 
aastapäeva puhul

Teisipäev, 13 veebruar on meie 
sõprusvalla Karksi jaoks suur täht-
päev. Siis täitub 15 aastat valla asuta-
misest vabas Eesti Vabariigis. Meie siit 
Rootsist Leksandi vallast saadame tei-
le oma õnnesoovid ja soovime teile 
edu ja kordaminekuid tulevikus.

Leksandil on olnud võimalus se-
da tohutut arengut jälgida, mis Kark-
si nende aastate jooksul on läbi tei-
nud, ja me imetleme teie edasimine-
ku kiirust.

Meie koostöö algas tegelikult juba 
enne Eesti vabanemist. 1990. aastal 
külastas Leksandi delegatsioon ees-
otsas sõpruslinnade komisjoni sekre-
täri Ingrid Sahliniga Viljandit ja lõi 
kontaktid ka Karksi-Nuiaga. Need sü-
venesid ja jaanuaris aasta hiljem käis 
Karksi delegatsioon eesotsas Tarmo 
Harjuga Leksandis. Kui tolleaegne 
Leksandi vallavanem Bertil Daniels 
külastas Karksi-Nuiat sama aasta lõ-
pupoole, otsustati, et hakatakse sõp-
rusvaldadeks. 

Seoses Eesti Vabariigi taasloomise-
ga 20. augustil 1991 tekkis Viljandi ja 
Dalarna maakonna vahel tugev koos-
töö. Ametlikult sõlmiti siis ka sõprus-
leping Leksandi ja Karksi-Nuia va-
hel.

Esimeste aastate koostöö koosnes 
peamiselt abipakkide saatmisest va-
jalike tarbeesemetega Leksandist 
Karksi-Nuia. Varsti tulid siiski ka 
noortevahetuse plaanid ning palju-
del õpilastel Leksandist ja Karksist 
avanes võimalus kohtuda omavahel. 
Sõprussidemed üha tugevnesid, me 
õppisime üksteist järjest paremini 
tundma ja külastasime üksteise kodu-
sid. Koostööplaanid arenesid edasi 
ühiseks keskkonnaprojektiks.

Mina ise käisin esimest korda 
Karksi-Nuias kümme aastat tagasi ja 
mul on olnud hea võimalus jälgida 
Karksi piirkonna tohutut arengut sel-

lest ajast saadik. Jaanuaris 1997 olid 
piirkonnas veel Karksi-Nuia linn ja 
Polli vald. Sain tuttavaks Ene Tae, Leo 
Liiberi, Mati Ilissoni ja teistega ning 
mul on olnud rõõm kohata neid ja 
teisi Karksi esindajaid palju kordi nii 
Rootsis kui Eestis.

Karksi esindajad osalesid Põhja-
maade sõprusringi kohtumisel esi-
mest korda 1992. aasta augustis Lille-
hammeris. Põhjamaade sõprusringi 
huvi koostöö vastu on viimasel ajal 
suurenenud ning alates 2004. aastast 
on Karksi võtnud osa kõigist sõprus-
ringi kohtumistest, kuigi ametlikku 
sõpruslepingut Lillehammeri ja 
Hörsholmi vallaga pole.

Viimane sõprusomavalitsuste koh-
tumine Karksis oli väga edukas. Aru-
tati noorsootööd ning kogu kohtu-
mist raamis kenasti meie muusika-
koolide ühine esinemine.

Pärast 2000. aastat toimunud aren-
gut Karksi vallas olen jälginud pea-
miselt läbi tiheda koostöö Kairi Ongi 
ja Arvo Malinguga. Näen, et viimase 
viie aasta areng on olnud väga kiire, 
vallas on tehtud palju uuendusi. Ole-
te ehitanud kultuurikeskuse ja laste-
aia, arendatud on nii käsitööd kui tu-
rismialaseid tegevusi. Teie juures on 
alati tunda erakordset nooruslikku 
entusiasmi ja paljudel aladel on teie 
areng ja tegevused täitnud meid suu-
re imetlusega.

Meil Leksandis on väga hea meel, 
et olete meie sõprusvald. Loodame 
jätkuvale koostööle ning võimaluse-
le jälgida teie arengut, samuti õppida 
teie kogemustest näiteks noorsootöö 
valdkonnas. Kummardus teile ja pal-
ju edu tulevikuks! 

Lasse Nygård,
Rootsi sõprusvalla Leksandi 

volikogu esimees
Rootsi keelest tõlkinud

Kairi Ong

Karksi valla sõbrad välismaal
Karksi vallal on sõprussidemed 

mitme välismaise omavalitsusega.
Ruhja (Rujiena) linnaga Lätis on 

tehtud peamiselt turismialast koos-
tööd (ühised kaardid, turismimars-
ruudid, puhkekohad teel Karksi-
Nuiast Ruhja, õppereisid jne.), samu-
ti on just lõppemas linnaplaneerimi-
se ja -kujundamise alane ning käimas 
kohalike noorte aktiviseerimise ühis-
projektid.

Ruhja Gümnaasium on avalda-
nud soovi Karksi-Nuia Gümnaasiu-
miga tihedamat koostööd teha. Koha-
likele elanikele mõlemal pool piiri 
meeldisid väga jalgrattapäevad eel-
mise aasta suvel, need sooviti muuta 
traditsioonilisteks. Samuti on käsitöö-
tegijad, kultuuriinimesed ja moto-
sportlased tundnud huvi suurema 
koostöö vastu.

Koostööplaane tehakse ka uueks 
Euroopa Liidu programmeerimispe-
rioodiks aastateks 2007—2013, mil jäl-
le on võimalik Eesti-Läti piiriülesteks 
ühisprojektideks ja tegevusteks fi-
nantseeringut taotleda.

Oulainen Soomes on meie sõprus-

linn alates 1991. aastast, ametlikult all-
kirjastati sõprusleping 2002. aastal.

Palju tehakse koostööd ja vaheta-
takse infot kommunaalteenuste vald-
konnas sealse vee-ettevõttega, samu-
ti sotsiaalhoolekande alal. Võimali-
kest ühisprojektidest on viimasel ajal 
räägitud veel keskkonna ja loodus-
hoiu valdkonnas, allasutuste töötaja-
te ja ametnike praktikavahetuse, 
noortevolikogude koostöö jms. alal. 

Leksandi vallaga Rootsis on mõ-
ningat koostööd tehtud juba enne 
Eesti iseseisvumist 1991. aastal.

Viimastel aastatel on see piirkond 
olnud üks aktiivsemaid koostööpart-
nereid mitmes valdkonnas – käsitöö, 
turism, keskkond, noorsootöö ja õpi-
lasvahetused. Sealsed pensionärid on 
olnud väga huvitatud meie piirkon-
nast ja omaealistest.

Oulainen, Leksand, Lillehammer 
Norras ja Hörsholm Taanis moodus-
tavad niinimetatud Põhjamaade sõp-
rusringi, mis on omavahel koostööd 
teinud alates 1950-ndatest. 2004. aas-
tal kutsuti selle ringi liikmeks ka 
Karksi vald.

Peamisteks prioriteetideks selles 
ringis peetakse laste ja noorte koos-
tööd, samuti on eelistusena välja too-
dud kultuur ja sport, haridus (õpilas-
te ja õpetajate vahetus), samuti polii-
tiline ja administratiivne koostöö. Toi-
muvad iga-aastased koostöökohtumi-
sed, mil tehakse uusi plaane järgmis-
teks aastateks.

Väga hea on muusikakoolide 
koostöö – ühised laagrid ja neile järg-
nevad ühiskontserdid, samuti direk-
torite ja õpetajate kogemuste vahe-
tus. Selle koostöö vilju saime esimest 
korda nautida 2006. aastal, mil Kark-
si-Nuias toimus viie muusikakooli 
ühislaager.

Lundi vald Rootsis on huvitav 
koostööpartner, sest seal on selleks 
loodud lausa eraldi organisatsioon 
“Futurum Est”. Koostöö algas 1992. 
aastal. Peamised koostöövaldkonnad 
on haridus, kultuur ja sotsiaaltöö – 
kultuurigruppide ja näituste vaheta-
mine, osalemine folkloorifestivalidel, 
sotsiaalsfääri asutuste tööga tutvumi-
ne ja kogemuste vahetamine. Karksi-
Nuia Gümnaasiumi õpilastel ja õpe-
tajatel on tihedad sidemed Lundi ja 
Veberödi kooliga, vahetatakse õpilas-
gruppe.

Täname häid sõpru senise koos-
töö eest. See on andnud meile võima-
lusi oma silmaringi ja teadmisi avar-
dada, uusi teadmisi ja oskusi saada 
ning pannud paljude meie inimeste 
silmad särama.

Kairi Ong,
arendusnõunik
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• Põhjamaade sõprusringi 
kohtumisest osavõtjad Leksan dis 
2004. aasta augustis.

KAIRI ONGI foto



Valla 15. aastapäeva puhul esitasime küsimusi 
mitmele valla elanikule.
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VALLAVANEM ANNAB HINNANGU
Vallavanem Arvo Maling, millise 
hinnangu annate 15-aastasele Kark-
si vallale?

“Hea hinnangu. Viisteist aastat ta-
gasi polnud vald ja linn veel ühine-
nud. Liitumine on kindlasti selle aja-
vahemiku üks saavutusi, sest praegu 
on piirkonnal ühtne arengustratee-
gia, mida viib ellu ja kavandab voli-
kogu. Ja see arengustrateegia on and-
nud ka tulemusi kasvõi uute ehitiste 
näol – kultuurikeskus, lasteaed ja tee-
de remont, samuti keskusest kauge-
mal – näiteks Lilli külamaja renovee-
rimine. Seega on ehitamiste poole 
pealt hästi läinud ja ka külaliikumine 
on väga tugev tänu eestvedajale Hel-
ve Joonele.

Üleüldse on Karksi valla inimesed 
olnud aktiivsed. Siin tegutseb kolm-
kümmend mittetulundusühingut ja 
on seitse-kaheksa spordiklubi, lisaks 
võib vald endale lubada muusikakoo-
li, spordikooli ja kunstistuudio ülalpi-
damist, mis näitab, et pakutakse pal-
ju ka selliseid teenuseid, mis ei tarvit-
se olla enesest mõistetavad.

Viljandi omavalitsusliidu aasta-
päeval esitas maavanem ettekande 
omavalitsuste arengust. Tuli välja, et 
kõige tähtsamale tõmbekeskusele 
maakonnas Viljandile järgnes Karksi 
vald ja seejärel maakonna teised val-
lad. See näitab, et vallal läheb ka maa-
konna tasandil päris hästi.”

Ega te ometi loorberitele puhkama 
jää?

“Vallavalitsus pole raharaiskaja, 
kes elab inimeste maksudest, vaid vas-
tupidi — volikogu on seda meelt, et 
vallavalitsust tuleb tugevdada. Eelmi-
sel aastal lõime kaks uut ametikohta, 
mis on andnud jõudu juurde eelkõige 
valla arendustegevusele. Kui senised 
vallaametnikud on tegelnud eelkõige 
kohustuslike tegevustega – ehituslu-
bade väljaandmise ja kirjadele vasta-
misega ning pole jõudnud tegelda val-
la arendamisega, siis kaks uut ameti-
isikut püüavad seda lünka täita.”

Kuidas valla arendustegevus välja 
näeb?

“Eelkõige projektide kaudu.”

Kui palju projekte on õnnestunud el-
lu viia?

“Alati polegi oluline projektide õn-
nestumine, vaid pigem ka see, et ini-
mesed mõtlevad arengu üle. Aga 
konkreetsete näidetena võib tuua ko-
haliku meene ja turismi arendamise 
projekti, kus Karksi käsitöölisi kutsu-
ti üheskoos tegutsema ja oma toodet 
müüma. Sellest kasvasid välja näitus-
müügid.

Praegu on töös Keskväljaku aren-
damise projekt koostöös lätlastega. 
Samuti käis projektide alla lasteaia 
ehitus. Seega võib öelda, et inimeste 
töö on kandnud vilja.”

Tulles tagasi selle sünnipäeva juur-
de, siis kas 15-aastane Karksi vald on 
noor või vana?

“Ma arvan, et vald on noor. Kuigi 
meil on nüüd need suured ja ilusad 
ehitised nagu kultuurikeskus ja laste-
aed, siis üldine pilt, kasvõi Karksi-
Nuia kõrvaltänavad, valgustus, elu-
majad ja vallavalitsuse elamufond, 
näitab, et palju on veel tegemata. Nii 
et arengu mõttes oleme me täitsa poi-
sikesed. Meil on küll ehedad tulemu-
sed, aga ülejäänud taust näitab, et me 
oleme veel vaesed ega ole suutnud 
saavutada kõike, mida soovime.”

Noor Karksi vald vajab ka noori ini-
mesi.

“See on raske teema. Noore inime-
se peab valda meelitama töökoht ja 
see oleneb eelkõige ettevõtlusest. Tei-
ne aspekt on elukoht. Vald on taotle-
nud munitsipaalmaad. Eesmärk on 
arendada elamumajandust, et näiteks 
ettevõtjate toel ehitada siia elamuid, 
mida inimesed saaksid osta ja liisida. 
Meie eesmärk on luua valda juurde 
head elamispinda, kuigi töökoht ei 
pea alati Karksi vallas olema – pole ju 
kauge ka Viljandisse tööle käia. Sa-
mas peab siinsetel ettevõtjatel olema 
käepärast kvalifitseeritud oskustöö-
jõud.

Ühiskond pole oma arengus jõud-
nud veel niikaugele, et näiteks keevi-
taja ja lukksepa tööd hinnataks, val-
gekraedele aga maal tööd pakkuda 
pole.”

Kuidas veel võiks vald noori toeta-
da?

“Ma arvan, et oluline on ka teavi-
tustöö — panna lapsi mõtlema nen-
de võimaluste üle, mida pakub kodu-
vald. Noored ei tea praktiliselt üldse, 
millega valla piires tegeldakse ja ega 
neid teemasid pole ka kunagi aruta-
tud. Selles osas peaks noortega kind-
lasti rohkem tööd tegema.

Teiselt poolt panevad toetamisele 
oma piiri ka rahalised võimalused. 
Aga eelkõige tuleb muuta noorte 
mõtteviisi, et nad naaseks pärast ame-
ti omandamist koduvalda. See muu-
tus võiks toimuda läbi tihedamate si-
demete kohalike ettevõtjatega. Konk-
reetne näide on kasvõi “Nuia PMT” 
programmeerimispink, millel tööta-
miseks oleks vaja arvutiinseneri. Suu-
remal osal noortest pole aga aimugi, 
et sellisel tasemel töötamise võimalu-
si on ka koduvallas. See teavitustöö 
saaks toimuda ka läbi kooli, kus ko-
halikud ettevõtjad võiksid näiteks 
käia oma tegevust tutvustamas kord 
kuus.”

Kas gümnaasiumiosa säilimine on 
valla seisukohalt hädavajalik?

“Gümnaasiumiosa säilimine ole-
neb riigi ja Viljandi linna või kogu 
maakonna hariduspoliitikast. Arvan, 
et Karksi vallas peab olema gümnaa-
siumiteenus kättesaadav ja meil on 
selleks potentsiaal olemas. Problee-
miks võib kujuneda gümnaasiumiosa 
laste arv kolme-viie aasta pärast, sest 
neljanda, viienda ja kuuenda klassi 
lapsi on kokku 100. Kui pooled neist 
saaksid gümnasistideks, siis on see 
väga kriitiline arv. Seetõttu on oluli-
ne, et need lapsed õpiksid ikkagi ko-
duvalla gümnaasiumis.

Gümnaasium ise peab kõvasti 
tööd tegema ja andma lastele kindlu-
se, et Karksi-Nuia koolist saab sellise 
hariduse, millega riigieksamite tule-
muste põhjal on võimalik minna eda-
si õppima soovitud kooli. Teiselt poolt 
võttes peab kool andma sellise hari-
duse, et aktiivsel noorel oleksid kõik 
võimalused elus edasi minna.”

Mida peate valla tegevuse puudujää-
giks neil aastail?

“Linna ja valla ühinemine oleks 
võinud toimuda varem. See soosi-
nuks kiiremat arengut veelgi.”

Kas vastusest võib järeldada, et edas-
pidi võib tulla veelgi ühinemisi?

“Minu arvates võiksid Abja, Mõi-
saküla ja Halliste kohe ühineda. Kark-
si valla ühinemine teiste Lõuna-Mul-
gimaa omavalitsustega sõltub sellest, 
kus asub gümnaasium ja Lõuna-Mul-
gimaa keskpunkt – kas Abjas või 
Nuias.

Kümne aasta jooksul võiks tekki-
da küll üks vald. Isegi Paistu võiks 
selle omavalitsusega ühineda, siis 
oleksid peaaegu kõik Mulgi vallad 
koos. Lõuna-Viljandimaa valdadel on 
juba praegu väga hea koostöö. Ühine 
suurem rahakott annaks eelise kogu 
piirkonnale.”

Milline on teie nägemus Karksist kui 
traditsioonilisest aiandus- ja põllu-
majanduspiirkonnast?

“Tänu põllumajandustoetustele 
on meie põllud hakanud jälle korda 
saama. Põllumehi võib muidugi vaid 
kahe käe sõrmedel üles lugeda, aga 
nad hoiavad maa korras. Selliseks 
põllumajanduspiirkonnaks, nagu oli-
me, ei saa me mitte kunagi. Kunagi oli 
vallas oli umbes 3000 lehma, praegu 
on ligi 500 lehma. Seda võib aga küll 
öelda, et Polli Aiandusuuringute Kes-
kusel läheb hästi tänu uuele juhataja-
le Ave Kikasele ja Eesti Maaülikooli 
jätkuvale huvile Polli vastu.”

Karksi vald ei saa läbi Lätita...
“Siit läks läbi Balti kett ning Eestit 

ja Lätit ühendab valgusoptiline kaa-
bel. Asukoha mõttes asume Eesti ja 
Läti otseteel. Et seda asendit edaspi-
di paremini kasutada, tuleks musta 
katte alla saada Lilli tee ja hiljem ka 
Ruhja tee. See oleks kasulik mõlema-
le poolele, sest siis hakkaks siin käima 
rohkem turiste. Tihti me unustame, 
et Nuiast on Riiga vähem maad kui 
Tallinna.

Lilli tee valmimiseks peab projek-
ti saama riiklikku teehoiu arengukav-
va. Otsust oleks vaja Majandusminis-
teeriumi tasemel, sest tee remont lä-
heks maksma umbes 30 miljonit kroo-
ni.”

Milline on valla roll külade aren-
gus?

“Meil on ühelt poolt traditsiooni-
liselt tugeva keskasulaga külad ja tei-
selt poolt hajaasustusega külad – val-
la ülesanne on tagada igasse külla 
tugipunkt, kus valla teenus oleks 
saadaval, nagu internet, ajaleht ja 
kooskäimiskoht. Samas on küla nii 
tugev, kui palju seal inimesi elab ja 
kui aktiivsed on külaelanikud ning 
kui agaralt nad osalevad seltsitege-
vuses.

Arvan, et vald ei peakski siin vä-
ga vahele segama ja suunama. Meil 
on selleks külavanemad ja neile loo-
dud toetusfond. Minu arvates toime-
tavad nad päris hästi. Kõik on ikkagi 
külainimeste endi teha.

Vald on aga teenindusorganisat-
sioon, seetõttu võiksid inimesed ala-
ti julgelt valla poole pöörduda. Usun, 
et ametnikud püüavad anda endast 
parimat, et meie inimestel oleks siin 
hea elukeskkond.

Soovin kõigile jätkuvat koostöö-
valmidust, sest Karksi valla käekäik 
kujuneb meie ühise koostöö tulemu-
sena.

Küsitlenud
Tanel Tabur

Mida arvavad valla 
elanikud

Liia Arras (elukoht Lil-
li küla), mis on teie ar-
vates olnud valla suure-
mad saavutused?

“Karksi-Nuia uus kultuurikeskus 
ja Karksi-Nuia lasteaed ning Lilli kü-
lamaja renoveerimine.”

Mis on valla praegused kõige suu-
remad probleemid?

“Väga lagunenud tee Lillist Kark-
si-Nuia vajab remonti. Meie problee-
mid on veel madal palk ja töökohta-
de vähesus.”

Enn Kangur (elukoht Lilli küla), mis 
on teie arvates muutunud vallas 15 
aasta jooksul paremaks?

“Valminud on suur kultuurikes-
kus ja remonditud on Karksi-Nuia 
peatänav ja toidukaupu on rohkes-
ti. Lilli külamaja on remonditud ja 

Teringi rappa ehitatud laudtee.”

Mida peaks muutma?
“Tuleks kuidagi pidurdada elani-

ke vallast lahkumist, selleks tuleks 
ettevõtteid ja töökohti juurde luua 
ja töötajate palka tõsta. Lilli ja Kark-
si-Nuia vahel on väga kehv tee.”

Eerik Igalaan (elukoht Lilli küla), 
mis on teie arvates vallas 15 aasta 
jooksul muutunud?

“Valminud on kultuurikeskus ja 
Lilli külamaja renoveeritud. Talvel 
hooldatakse paremini teid.”

Mis on Karksi valla praegused kõi-
ge suuremad probleemid?

“Lilli ja Karksi-Nuia halb tee ning 
käärid linna ja küla vahel.”

Küsitlenud
Lii Laande

Mida arvavad valla elanikud
1. Mis on teie arvates Karksi val-

las muutunud 15 aasta jooksul pa-
remaks?

2. Mis on praegu valla kõige 
suuremad probleemid?

Vastas Eda Luik (Hirmuküla):
1) “Tänapäevasem lasteaed ja kul-

tuurikeskus; tänapäevane raamatu-
kogu; sotsiaaltöö paranemine; õpilas-
tele suunatud toetuste valdkondade 
suurenemine; Tartu maantee ehitus; 
valla ajalehe ja kunstistuudio olemas-
olu; heakorra paranemine; aktiivsete 
ja teotahteliste inimeste kasv; Lilli 
Loodusmaja loomine ja tegutsemine; 
võimalus osaleda erinevates projek-
tides ja programmides; inimeste tun-
nustamine; Karksi Kultuuriseltsi taas-
kasutuskeskuse käivitamine ja tegut-
semine; arendusnõuniku ja projekti-
juhi ametikoha loomine.”

Ta nimetas ka Margus Hundi ja 
tema treeneri sportlikke saavutusi.

2) “Elanikkond vananeb ja laste 
arv väheneb; töökohti on vähe; va-
jalikud oleksid noortekeskus, õpilas-
kodu, sotsiaalmajad ja terviserajad; 
gümnaasium ootab kapitaalremonti 
ja külateed parandamist; Karksi-
Nuias puudub bussijaam ja rohkem 
tuleks toetada ettevõtluse arengut.”

Vastas Liivi Lebedev (Sudiste):
1) “Suurimad saavutused on kul-

tuurikeskus, Karksi-Nuia lasteaed ja 
asula ilme ilusamaks muutmine.”

2) “Ilmet saab veel paremaks 
muuta. Kõige suurem probleem on 
aga see, et küladesse ei jõua küllal-
daselt raha. Võikski muuta suhtu-
mist küladesse. Külamajad on ju val-
la omand, need kordategemist tu-
leks toetada.”

Vastas Kaarel Tammine (Sudis-
te):

1) “Sudistes pole miski paremaks 
muutunud, ennem on muutunud 
halvemaks. Puudub kauplus, ei ole 

enam head bussiliiklust. Suurim saa-
vutus on Nuia uus asfalt.”

2) “Vallal on lahendamata maa-
elanike teenindamine, külateed ja 
maaelanike töökohad. Tänu tööpuu-
dusele ja teede halvale olukorrale on 
paljud inimesed maalt lahkunud.”

Vastas Vello Pugal (Karksi-
Nuia):

1) “Korda on tehtud Karksi-Nuia 
peatänav, kõnniteed ja tänavaval-
gustus.”

2) “Puudus on söögikohtadest ja 
puhkekohtadest õhtuseks ajaks.”

Vastas Ivi Harju (Karksi-Nuia):
1) “Head on päris palju. Kõige-

pealt peatänav ja kõnniteed, kus 
saab turvaliselt astuda, siis ehitatud 
kultuurikeskus ja lasteaed, muusika-
kool.”

2) “Bussijaamas puudub avalik 
WC. Side äärealade ja keskuse vahel 
võiks olla tihedam ja suhtlust igal ta-
sandil rohkem. Ka turismindus 
peaks hoogsamalt arenema.”

Vastas Marika Mäekivi (Karksi-
Nuia):

1) “Paremaks on muutunud kul-
tuurielu: on võimalus teatrietendu-
si vaadata. Raamatukogu sai uued 
ruumid. Valmis said maantee ja las-
teaed. Suurimaks saavutuseks pean 
kultuurikeskuse avamist.”

2) “Suurimaks probleemiks on ela-
nikkonna vähenemine ja vananemi-
ne. Vald peaks looma rohkem võima-
lusi ettevõtluse arendamiseks. Lossi-
mägede võimalusi pole kasutatud su-
veürituste korraldamiseks. Suvel po-
le Karksi-Nuias meelelahutuse poole 
pealt midagi teha. Läbisõitjate söömi-
se võimalus praktiliselt puudub. Kul-
tuurikeskus võiks filme näidata. 
Kindlasti tuleks kiiresti renoveerida 
koolimaja ja spordirajatised.

Küsitlenud
Signe Pugal
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RAHVAARV KARKSI VALLAS 1. JAANUARIL 1993–2007

1993 1994 1995 1996 1997 1998 1999 2000

Külad 2651 2683 2633 2653 2518 2533 2484 2478

K-Nuia linn 2414 2470 2410 2335 2335 2293 2278 2269

Kokku 5065 5153 5043 4988 4853 4826 4762 4747

2001 2002 2003 2004 2005 2006 2007

Külad 2432 2370 2294 2237 2216 2195 2114

K-Nuia linn 2195 2178 2159 2144 2082 2059 2027

Kokku 4627 4548 4453 4381 4298 4254 4141

IIVE KARKSI VALLAS 2000–2006

2000 2001 2002 2003 2004 2005 2006

Sünnid 48 42 33 40 32 38 34

Surmad 42 69 65 67 47 47 51

Iive +6 –27 –32 –27 –15 –9 –17

ELANIKE VANUSELINE KOOSSEIS KARKSI VALLAS 1. JAANUARIL 2000–2007

2000 2001 2002 2003 2004 2005 2006 2007

Eelkooliealised 315 286 292 272 268 249 246 239

Kooliealised 698 713 661 613 556 513 473 428

Tööealised 2771 2677 2591 2558 2561 2605 2572 2540

Pensioniealised 963 951 1004 1010 996 931 963 934

Kokku 4747 4627 4548 4453 4381 4298 4254 4141



Varasema Polli valla ning 1999. 
aastast Karksi valla ja Karksi-Nuia lin-
na liitumise järel ühisomavalitsusena 
toiminud ning ajaloolist valla ja kihel-
konna nime kandva Karksi valla aas-

tapäev on taas tähistamisel. Sel puhul 
koondab vallaleht “Karksi Sõna” mee-
nutus- ja visioonilugusid.

Minu arvates on ajaleht ühisvalla 
üks sümbol. Polli valla ja Karksi-Nuia 
linna omavalitsuste esimesel küm-
nendil leppisid toonased juhid kok-
ku, et moodustakse ühine ajalehetoi-
metus. Ühed andsid oma panusena 
lehele nime “Karksi Sõna” ja selle töö-
struktuuri, teised tõid lehepäise ku-
junduse ja kaastöid.

Juba enne ühiseks omavalitsuseks 
muutumist tuli ühendtoimetus iga le-
henumbri väljaandmiseks kokku, et 
kohaliku elu ja valitsuse häält rahva-
ni viia. Oma loo valla aastapäevaks 
markeerin sõnadest “kohalik” ja 
“omavalitsus”.

KOHALIK. See on miski, mis mu-
jalt vaadates veidi konarlik ja kum-
malinegi võib paista, sest ei teata ega 
tunta kohalikke lugusid, kohalikke te-
gijaid, külainimesi ega nende eluolu. 
Seda ei saagi tuntama, kui kohalikud 
sellest ise ei kõnele või kui see just 
kirjasõnasse ei raiuta, nagu vallakir-
jutaja ja kirjamees August Kitzbergi 
aegadel, või moodsamal ajal digitaal-

sel moel mujale ilmas ei levitata.
Värvikaid ja humoorikaid koha-

likke lugusid on aga kohalikus oma-
valitsuses ikka juhtunud.

Oli 1996. aasta jõulueelne aeg, kui 
omavalitsus otsustas eakatele valla-
kodanikele väikese rahalise jõulutoe-
tuse anda. Rahaümbrik polnud kuigi 
mahukas. Sai lisatud hiljuti trükitud 
raamat “Karksi kihelkond” ning tee-
le!

Läksime kahekesi: mina, sotsiaal-
töötajast vallaametnik, ja vallavoliko-
gu liige Helve Joon. Talvine päev pol-
nud pikk. Üsna pimedas jõudsime 
Koni tallu, kus elas Rudolf Muru. Pe-
rekoer oli sõbralik, suurt haukujat tast 
polnud. Astusime edasi. Ikka välisuk-
sest eeskotta, kus mitu ust maja sise-
muse poole viisid. Millisele uksele ko-
putada? Hetk aru peetud, otsustasi-
me, et kopsime selle taga, kust krõbis-
tamist kostis.

Mina koputasin. Helve pani ette: 
“Laulame jõululaulu kah!” No laulsi-
me siis: “Sõitsid saanid, sõitsid reed...“ 
Ukse taga jäi vaikseks. Kohusetund-
liku kohaliku ametnikuna koputasin 
taas agaralt. Uks praotuski ja õige 

väiksest kambrist vaatas vastu riideid 
kohendav Ruudi. Olime kemmergu 
ukse taga laulu löönud ja tuppa lask-
mist nõutanud.

Oli väga puhas ja õdune kodu 
ning muhe pererahvas. Naljalugu jäi 
jutustada ja meenutada, Rudolfit mä-
letada.

OMA. Omaga on nagu ikka: üh-
tedele oma, teistele võõras. Neile, kes 
iga päev vallatööd teevad, on valla-
maja tegemised järjepidevalt teada, 
omavahel arutada ja ehk jageldagi. 
Seega üsna omased. Olenemata oma-
valitsuse erinevustest on see mujalgi 
üsna ühtmoodi.

Tihti satub vallamajja suisa võõras 
või uustulnukast vallakodanik. Tuleb 
teed küsima või pabereid nõutama 
või abi saama. Võõrale on vallamaja 
asutus, kus enamasti on ikka keegi, 
kes talle otsitu või soovitu juurde 
jõudmiseks juhatust annab.

Päris oma valla kodanik või oma 
töised plaanid selle vallaga sidunud 
ettevõtja väga tihti valla peaasutusse 
ei jõuagi, sest e-kiri ja telefonivestlus 
ning toiming, mis vallaga asjaajamist 
nõuavad, on ainsad, mis teda oma ko-

haliku vallaasutusega seovad. Valla 
kodanik saab endaga ise hakkama – 
lastagu vaid rahulikult olla, oma sea-
da, omast ja omadest rõõmu tunda.

VALITSUS. Pragmaatikud sõna-
vad: “Valitsused tulevad ja lähevad!” 
Valla pikim valitsemisaeg on nüüd-
seks neli aastat. See on huvitav aeg. 
Vallavanema ja volikogu liikme koge-
mustest on neid hetki, inimesi ja te-
gusid, millest siirast heameelt, 
kohtumis- ja äratundimisrõõmu tun-
nen, inimesi, keda hindan ja austan. 
On ka õpetlikke kogemusi, mis oma 
toonases traagikas täna muheluse 
mõtetesse toovad ning mille taustal 
mõnd inimest, olukorda või tänast 
uut ülesannet huviga ja uuesti saan 
hinnata.

Arvan, et tänu koduvalla valitsus-
kogemusele olen ma hädaldamise 
asemel pigem imestama õppinud 
ning ootamatutest olukordadest vä-
hehaaval kerides alguse leidnud, te-
gutsenud ja julgenud. Aitäh!

Piret Koorep,
“Karksi Sõna” toimetuse liige aasta-

tel 1996—2003, sotsiaalametnik aas ta-
tel 1995—1999, vallavalitsuse liige

 ajavahemikul 1996—1999, vallavoli-
kogu liige aastatel 2002—2005, 

vallavanem aastatel 2001—2002
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Kuidas teie ettevõttel 2006. aastal 
läks?

Argo Jõgi: “Aktsiaselts “Textuur” 
töötleb palke kuni liimpuiduni ning 
valmistab puitbriketti ja saematerjali, 
samuti toodame alates 2002. aastast 
Karksi-Nuiale soojusenergiat. Firma 
on tulus ja rentaabel, me oleme väga 
rahul oma ettevõtmistega.

Eelmine aasta kujunes edukaks – 
ettevõtte käive oli 60 miljonit kroo-
ni.”

Toivo Kõss: “Meie tegeleme põhi-
liselt hüdrosilindrite, ehitus- ja me-
tallkonstruktsioonide valmistamise-
ga. Ettevõtte käive 2006. aastal oli 56 
miljonit krooni – seega on firmal edu 
olnud. Näiteks 2000. aastal oli käive 
vaid 13,6 miljonit krooni.

Võtsime kasutusele hüdraulika-
tsehhi juurdeehituse, mis tunduvalt 
parandas meie tootmis- ja inimeste 
olmetingimusi. Praegu töötab firmas 
75 inimest, palk on Eesti keskmine või 
natuke üle selle.”

Peeter Matson: “Meie tegeleme 
saematerjali hööveldamisega. Ette-
võtte 2006. aasta käive oli 170 miljo-
nit krooni, mis on vallas suurim, töö-
tajaid on 50. Hööveldatud saemater-
jalist läheb enamus ekspordiks, põhi-
turg on Euroopa.”

Ettevõtte toimimiseks on vaja kolme 
faktorit – kapitali, tööjõudu ja toor-
ainet. Kas puidufirmadel ikka toor-
ainet jätkub?

AJ: “Meie tootmisharus on küll 
selline olukord, et müüa on väga ker-
ge ja tulus, kuid tooraine ostmine on 
raskendatud, sest tarbimine maailmas 
kasvab tänu Ida-Euroopa ja Hiina tu-
ru kasvule, samas tooraineressursid 
ehk mets ei kasva üleöö. Tooraine ras-
kendatud hankimise tõttu oli ka eel-
misel aastal väike tagasilangus. Loot-
sime paremat, sest tellimusi oli roh-
kem ja tootmisvõimalused oleksid lu-
banud rohkem toota, toorainenappus 
aga mitte.

Puidu hinnad on tõusnud ligi 40 
protsenti. See põhjustas sellel aastal 
Karksi-Nuias ka soojahinna tõusu. 
Lahendust näeme Venemaa metsa-
ressurssides, Eestist tuleb vaid 30 
protsenti toorainest.”

PM: “Meie tooraine tuleb samuti 
Venemaalt. Idanaaber saematerjalile 
tollimaksu ei pane, kuid pole teada, 
mida tulevik toob. Selle aasta pehme 
talv soosib tooraine defitsiiti. Vene-
maal on palgid maha lõigatud, aga 
neid ei saanud soojade ilmadega väl-
ja tuua.”

Kui toorainet ei jätku, kas siis pole 
karta ettevõtte sulgemist?

AJ: “Kartma peab ikka, sest Eestis 
on puidutööstusi rohkem, kui toorai-
ne lubaks, ning osa neist peab para-
tamatult koomale tõmbama — kas 
meie või keegi teine, seda näitab 
aeg.

Meie ettevõtte suund on olnud 
teistest küll veidi erinev, kuna me ei 
rajanud oma tootmist mahule, vaid 

võtsime sellise suuna, et kui me ka 
puitu poole vähem saame, tuleme ik-
ka välja. Siis läheb ettevõte lihtsalt 
väiksemaks. Praegu pankrotiohtu 
küll silmapiiril pole näha, pigem 
püüame kasvada Venemaa tooraine 
abil. Seetõttu on “Textuuril” plaanis 
laiendada tootmist Venemaale.”

PM: “Meie ettevõttel praegu pole 
sulgemist karta. Küll on juba järgmi-
sed suuremad investeeringud plaani-
tud teha väljaspool Eestit.

Asume riigis, kus pole praegu pii-
savalt ühtegi meie ettevõtlusele sood-
sat tegurit, siis tuleb liikuda kas toor-
mele lähemale või odavama tööjõu 
suunas.”

TK: “Nuia PMT” pöörab oma pil-
ku Soome, Rootsi ja Norra turu poo-
le. Esialgu nõuab Põhjamaade turule 
minek suuri investeeringuid: kooli-
tus, kvaliteeditunnistused jne. Esime-
se proovipartii silindreid saatsime ju-
ba ära.”

Argo Jõgi, kas Karksi vallale soojus-
energia tootmine on mõlemale poo-
lele kasulik?

AJ: “Meie soojuse hind on tõesti 
vabariigis üks madalamaid: 1. jaanua-
rist 500 krooni megavatt-tund, mujal 
Viljandimaal on see vähemalt 20 prot-
senti kallim.

Odavat soojusenergiat võimaldab 
üks katlamaja, mille abil varustame 
nii oma käitist kui linna. Linna kütmi-
seks ei pea me ühtegi inimest tööle 
võtma. Kallimalt ei müü me sellepä-
rast, et teenime nimetatud hinda ka-
sutades normaalset kasumit.

Võib-olla tõuseb soojuse hind aas-
ta pärast 10 protsenti. Samas on soo-
jatootmine kindel tuluallikas, kuhu 
palju lisakulutusi ei lä-
he. Oleme selle äriga 
väga rahul.”

Kuidas saab vald aida-
ta kaasa kohalike ette-
võtete arengule?

AJ: “Vallal pole sel-
liseid vahendeid, et 
konkreetset ettevõtet 
aidata.

Kuid pole karta 
Karksi vallast tootmise äraviimist, sest 
siinne asukoht on meie ettevõttele vä-
ga soodne. Lähipiirkonnas on vähe 
palki varuvaid ettevõtteid, samuti 
saab toorainet tuua Lätist. Raudtee-
jaamad paiknevad soodsas kauguses 
ja palki saab varuda kuni 200 kilo-
meetri kauguselt üle Eesti.”

PM: “Vald otseselt tooraine ja et-
tevõtluse asjus aidata ei saa, aga 
kaudselt on oluline see, et inimestel 
oleks siin vallas midagi teha, et neil 
oleks hea elukeskkond, alustades 
koolimajast ja lasteaiast, lisaks elamu-
krundid, infrastruktuur. Samuti tuleb 
kinnistada valda noori, et nad siit ära 
ei rändaks.”

TK: “Tootmise poole pealt ei saa 
vald aidata, ainult ehk paberimajan-
duse kiire toimimise näol, aga Karksi 
valla puhul see toimib.

Vald saab aidata tootmisele kaasa 
sellega, et infrastruktuur on paigas. 
Kui seda ei ole, siis on vald määratud 
hääbumisele. Peavad olema korralik 
koolimaja ja lastead, et kui noor las-
tega pere tahab siia tulla, siis on tal 
koht, kuhu lapsed panna.

Samuti peab olema õhtul väljami-
neku võimalus, mis Karksi vallas 
praktiliselt puudub. Kui enne ühek-
sakümnendaid aastaid õhtul kell ka-
heksa restorani soovisid minna, siis ei 
tarvitsenud see õnnestuda, sest elava 
muusikaga restoran oli rahvast täis. 
Praegu praktiliselt sellist kohta pole. 
Konkreetse näitena võib tuua ka Kau-
ka baari, kuhu käidi isegi Tallinnast ja 
kuhu oli raske kohta saada.

Minu ettepanek on kas kultuuri-
keskuses või mujal avada restoran 
kasvõi kaks päeva nädalas – näiteks 
reedel ja laupäeval, sest inimesed, eri-
ti noored soovivad ju kusagil ükstei-
sega suhelda. Kui kümme aastat taga-
si veel Eesti inimesel restoraniraha 
polnud, siis nüüd minnakse sööma 
kas Viljandisse või Tallinna.”

PM: “Kui aga täna Karksi-Nuias 
restoran avada, siis esialgu ta ennast 
välja ei veaks, mingi aeg ollakse kind-
lasti miinustes. Tõenäoliselt peaks 
restorani rajamisel olema esialgu val-
la toetus, sest vaba aja veetmise koh-
ta oleks hädasti vaja.”

AJ: “Nõukogude ajal töötasid res-
toranid kooperatiivi all 
ja kasumi teenimine oli 
ise küsimus. Töö käis 
pigem plaanimajandu-
se reeglite järgi, mis 
erineb suuresti täna-
sest majanduskorral-
dusest.

Arvan, et ainult res-
torani avamine noori 
Karksi valda ei too. Sa-
mas võiks restoran 

Nuias olla, samuti väike hotell.”

Mis hoiaks noori Nuias kinni?
AJ: “Noori tõmbab linna. Nad ta-

havad seal käia ja keelata ju ei saa. 
Maarahvastiku vähenemise vastu on 
raske rohtu leida. Samas on Karksi-
Nuias olemas ujula, võimla, kultuuri-
keskuse ringid, sportimis- ja treeni-
misvõimalus. Kui inimene soovib mil-
legagi tegelda, siis tal see võimalus 
siin on.”

Kas noorte valda tagasitulek oleks 
ettevõtetele oluline ka tööjõu seisu-
kohalt?

PM: “Meie ettevõttes töötavad 
eelkõige noorema generatsiooni esin-
dajad. Ühel hetkel võib tõesti tekkida 
olukord, et kasvamine võib saada 
probleemiks.”

AJ: “Selleks et noor inimene Kark-
si valda jääks, peab maksma korralik-
ku palka ja seda kvalifitseeritud töö-
tajatele, kelle netopalgad algavad 
8000 kroonist. Kehvemate oskustega 
inimeste palgad on muidugi väikse-
mad. “Textuur” on oma töötajate pro-
fessionaalsusega väga rahul, loomu-
likult peab toimima pidev kontroll.

Meie ettevõttes pole kunagi töö-
jõuprobleemi olnud. Selleks puhuks 
on meil välja töötatud konkreetne 
programm.”

TK: “Ma tegin kaks aastat tagasi 
oma firmas analüüsi, millest selgus, 
et töötajate keskmine vanus on üle 
50, mis tähendab, et kümne aasta pä-
rast on plats puhas. Kui me valda 
noori ei kinnista, siis pole siin ka lap-
si, kes koolis käiks jne. Samas on siis-
ki hakanud meile tulema ka noori ini-
mesi, sest oleme võtnud neid prakti-
kale ja maksnud töö eest korralikku 
palka. Meil käib töölisi ka mujalt — 
Viljandist, Abjast ja Hallistest.

Valla elanikkond ikkagi pidevalt 
vananeb ja peab leidma lahendusi, 
kuidas noori siin hoida.”

PM: “Kõik algab ikkagi töökohast, 
et mida rohkem on töökohti ja ini-
mestel raha, seda paremini saab ka 
muud hüved rahuldatud. Kõige olu-
lisem on ikkagi atraktiivne töökoht.”

Ütlete, et atraktiivne vald. Kas vald 
peaks ennast rohkem reklaamima?

AJ: “Tegelikult on Karksi juba 
praegu peajagu üle naabervaldadest 
Abjast, Hallistest ja Mõisakülast. Siin 
ikkagi süsteemid toimivad, töökohad 
jäävad siia ka edaspidi ning problee-
me pole. Korraliku söögikoha avami-
ne võiks olla seetõttu perspektiivikas. 
Samas nõuab see kohe alguses paar-
kolm miljonit krooni investeeringu-
teks, mille tagasiteenimine võtab ar-
vatavasti kaua aega.”

PM: “Vald saaks ennast teha at-
raktiivseks ikkagi läbi siin paikneva-
te ettevõtete või meelitada siia uusi 
ettevõtjaid, kelleks on ju eelkõige 
noored. Vald peaks jälgima gümnaa-
siumi lõpetavate noorte käekäiku ja 
toetama noorte ideid, samuti võiks 
vald pakkuda välja odavamaid ela-
mukrunte.

Noorel inimesel peab olema min-
gigi kindlustunne tuleviku suhtes ja 
võimalus rahuldada oma ambitsioo-
ne. Siit edasi on järgmine samm uute 
töökohade tekkimine. Kui noorel ini-
mesel on töökoht, siis pole tal põhjust 
siit ära minna.

Tuleks võtta kutsekoolide õppe-
programmi valdade ametikohtade 
tutvustamine ning seeläbi avada hu-
vi nende omandamise vastu.”

AJ: “Elamukrunte vald arvatavas-

ti isegi leiaks. Samas on maja ehitami-
ne riskantne, sest ehitamiseks kulu-
vat kaht miljonit krooni on raske ta-
gasi saada võrreldes kasvõi Tallinna-
ga, kus kinnisvara hind ise on juba 
garantii. 10 000-kroonise palgaga ini-
menegi pole võimeline leidma raha, 
et maakohas endale maja ehitada. 
Maapuudust ei tohiks siin küll olla.

Vald muidugi võiks osta teatud 
maalapid, kuhu saaks rajada elamu-
krunte. Elamispinda oleks vaja ka siis, 
kui tööjõunappus tekib, aga praegu 
ei tasu see ehitamine veel ennast ära, 
võib-olla kümne aasta pärast. Siia ta-
suks ehitada pigem korterelamu, aga 
sellega peaks tegelema ikkagi eraet-
tevõtja.”

PM: “Loomulikult on nullist alus-
tada väga raske, aga kui Ettevõtte 
Arendamise Sihtasutus toetab ette-
võtjat ning vald omalt poolt odavama 
maa ja vajalike kommunikatsioonide-
ga, siis see oleks ikkagi üks garantii 
noorele ettevõtjale Karksi vallas tege-
vuse alustamiseks.”

AJ: “Karksi vallas pole asjad üld-
se halvad. Võrreldes kümne aastaga 
on olnuid suured muutused: uus tee, 
lasteaed, remonditud tänavad jne. 
Aga kahe aastaga ei saa ehitada seda, 
mis tuleb ära teha kolmekümnega.

Karksi on Eesti ulatuses üks edu-
kamaid valdu. Järgmine samm, mida 
peaks vald ette võtma, on tänavate ja 
kooli remont.”

Kas kokkuvõttes võib siiski öelda, et 
Karksi vallal läheb hästi?

AJ: “Jah, sest valda juhitakse häs-
ti, ettevõtted on konkurentsivõimeli-
sed ja ettevõtete maksudest tulnud 
rahaga saab vald omakorda tegelda 
infrastruktuuri täiustamisega. Samu-
ti pole näha, et ükski ettevõte vallas 
pankrotti läheks või ära kaoks, vastu-
pidi — nad võivad laieneda.”

PM: “Piirkonda on tekkinud sta-
biilsed ettevõtted, kes pakuvad piisa-
valt töökohti. Kogu valla areng ja hea-
olu sõltub pisikestest detailidest ja 
suurte hüpetega pole võimalik edasi 
minna. Vald on selles mõttes nagu et-
tevõte, kus iga väike detail moodus-
tab lõpuks kokku terviku.”

TK: “Ka mina arvan, et see on su-
letud ring, sest Karksi valla ja voliko-
gu koostöö on muutunud viljakaks 
just praeguse vallavanema ja voliko-
gu esimehe juhtimise all. Teiselt poolt 
ilmestavad valda edukad ettevõtted, 
kes maksavad inimestele head palka. 
Valla arengu eelduseks on nende kol-
me osapoole – vallaelaniku, ametni-
ku ja ettevõtja — üksteise täiendami-
ne.

Küsitlenud
Tanel Tabur

Mida räägivad kolme 
ettevõtte juhid

Karksi valla kolm suurt eraettevõttest tööandjat on AS “Textuur”, 
AS “Nuia PMT” ja OÜ “Puidukoda”. Küsimustele vastavad 
firmade esindajad Argo Jõgi (“Textuuri” juhatuse esimees), 

Toivo Kõss (“Nuia PMT” tegevdirektor) ja 
Peeter Matson (“Puidukoja” juhataja asetäitja).

• Argo Jõgi
MAIRE TORIMI foto

• Toivo Kõss
JAAN PÄÄSUKESE foto

• Peeter Matson
MAIRE TORIMI foto

• Piret Koorep

KOHALIKE OMAVALITSUSTE AASTAPÄEV
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Karksi-Nuias elab 
hariduslembene rahvas

Sajandi teisel poolel oli ajalooli-
ne Mulgimaa tuntud oma jõukate 
talude ja linakasvatuse poolest. Mul-
gi maine juurde kuulusid arukus, 
kaalutletud valikud, hariduslembus 
ja äärmine kokkuhoidlikkus.

Juba 1687. aastal alustas Karksi-
mail tööd esimene kool. Aastal 1724 
asutati Karksisse köstri ametikoht. 
Nõuti, et köster oskaks lugeda, tal 
pidi olema hea lauluhääl ja ta pidi 
talupoegade lapsi õpetama. Esime-
sed andmed selle kohta, et Karksi 
köstrimajas (asus praeguse õpetaja-
temaja kohal) töötas kool, pärinevad 
1736. aastast.

Aastal 1957 alustas Nuia Kesk-
kool tööd kauni Halliste ürgoru kal-
dal ja 1960. aastal valmis kolme kor-
rusega hoone. 1995. aastast kannab 
kool Karksi-Nuia Gümnaasiumi ni-
me.

Pärast keskkooli asutamist hak-
kas õpilaste arv järjest kasvama, tek-
kis suur vajadus uute klassiruumide 
järele. Kahes vahetuses töö lõppes 
1979. aastal, kui valmisid õppekor-
pused. 1982. aastal sai kool spordi-
saali koos ujulaga. Kooli juurde kuu-
lub 13 500 ruutmeetri suurune staa-
dion koos staadionimajaga.

Koolis töötab praegu 75 inimest, 
nendest 45 on põhikohaga pedagoo-
gilised töötajad (7 meest ja 38 naist) 
ja 3 pedagoogil pole siin põhikoht. 2 
õpetajat on pedagoog-metoodikud, 
9 vanempedagoogid ja pedagoogid 
31 õpetajat, üks jätkab õpinguid üli-
koolis.

Õpetajate keskmine vanus on 51 
aastat.

Põhikooli lõpetajatest on viimas-
tel aastatel jätkanud õppimist kesk-
miselt 96,6 protsenti õpilastest, neist 
enamik on hakanud õppima Karksi-
Nuia Gümnaasiumis. Ka enamik 
gümnaasiumiastme lõpetanuid hak-
kab õppima kõrgkoolis või kutseõp-
peasutuses.

Gümnaasiumiastmes õpetatakse 
peale kohustuslike ainete veel info-
tehnoloogia aluseid, riigikaitset ja 
autoasjandust.

Õppimist ja õpetamist toetab ak-
tiivne osalemine maakonna ja ülerii-
gilistel olümpiaadidel, võistlustel ja 
konkurssidel, kus meie õpilased on 
saavutanud tunnustust ja auhinna-
lisi kohti. Maailma parim juunior 
2006. aastal ja juunioride kahekord-
ne maailmameister Margus Hunt on 
viinud Karksi valla ja Karksi-Nuia 
Gümnaasiumi maailmakaardile.

Meie õpilased on koostanud pal-
ju ajaloo- ja kirjandusalaseid uuri-
mistöid, kuid ka kohalike traditsioo-
nide ja elu kohta, nagu “Mulgimaa 
rahvakalender”, “Rahvatantsust 
Karksi vallas läbi aegade”, “Tantsimi-
sest, tantsudest ja tavadest endisaeg-
se Mulgimaa Karksi ja Halliste kihel-
konnas”. Uurimistööde koostamise-
le ja väljaannetele on igati kaasa ai-
danud Lille-Astra Arraste, Rasmus 
Arraste, Anneli Arraste, Karin Valk-
saare, Ivi Liiv, Karksi Kultuuriseltsi 
rahvakultuuri õpituba, Mulgi Kul-
tuuri Instituut, Eesti Kultuurkapital, 
Kohaliku Omaalgatuse Programm, 
Karksi Valla Kultuurikeskus ja Kark-
si Vallavalitsus.

Koostööd tehakse Rootsis asuva 
Gunnesbo kooliga, toimunud on re-
gulaarsed õpilaste ja õpetajate dele-
gatsioonide vahetused. Sellele on 
kaasa aidanud Lundis tegutsev or-
ganisatsioon “Futurum Est” Monica 
Josefssoni juhtimisel. Kontakt 
Lundiga on kestnud 12 aastat. 

Osaleme “Comenius 1” projektis 

teemaga “Euroopa piirid — põhju-
sed, mõju kaasajale ja teed nende 
ületamiseks”, mille koordinaator on 
õpe taja Salme Allik. Partnermaad on 
Saksamaa (Hildburghausen), Itaalia 
(Lanciano), Hispaania (Rota) ja Poo-
la (Krakov). Projekti on kaasatud 11 
õpetajat ja ligi 40 õpilast. Toimuvad 
õpilaste ja õpetajate vahetused. Pro-
jekt on viinud Poola festivalile, on 
valminud kooli tutvustav videofilm. 
Osaletud on loominguliste tööde 
konkurssidel, kus Karin Kukk tõi 
meie kooli kolmanda koha preemia. 
Hindaja oli Itaalia žürii.

Alates 2006/2007. õppeaastast 
osaleme “E-Twinning” projektis.

Koolis töötab õpiabi ühendus, 
kuhu kuuluvad logopeed, sotsiaal-
pedagoog, abiõpetaja, parandusõp-
pe õpetaja, psühholoog-nõustaja, 
tervishoiutöötaja, direktor ja õppe-
alajuhataja.

Õpilased saavad tundidevälist 
aega sisustada 36 huviringis, neile li-
sanduvad spordikool, muusikakool, 
kunstistuudio, korvpalliklubi, jalg-
palliklubi, jalgrattaklubi, võrkpalli-
klubi, külaseltsid ja kultuurikeskuse 
huviringid.

Kooli juures tegutseb 9 rahva-
tantsuringi, 6 muusikaringi, kooli-
bänd, pillimängu algõppe- ja folk-
looriring ja 5 spordiringi, tegeldak-
se keraamika ja klaasitööde, tehno-
loogiaõppe ja liikluskasvatusega. 
Koorid on sihikule võtnud noorte 
laulu- ja tantsupeo Tallinnas.

Gümnaasiumis antakse välja 
koolilehte “Koolikirjak” ja almanah-
hi “Väikeveli”. Värskeid uudiseid ja 
töökorraldusest koolis saab lugeda 
internetist kooli koduleheküljelt 
(www.kng.vil.ee). Alates sellest õp-
peaastast on kasutusel e-päevik.

Koolis on loodud õpilasomavalit-
sus, mille liikmed aitavad korralda-
da üritusi koolis, vallas ja maakon-
nas. Osaletakse valla noortekogu ja 
maakonna õpilaskogu töös.

Kool tahab kujuneda Lõuna-Mul-
gimaa gümnaasiumiks, mis tähen-
dab väheneva õpilaste arvu korral 
tõsist väljakutset. Me ei tohiks unus-
tada oma juuri ja kõike sellega seon-
duvat.

Keskhariduse andmisest jääb 
pool sajandit seljataha ning käes on 
sobiv hetk täiendada kooli nime ko-
dukandist pärit kirjamehe August 
Kitzbergi nimega. Nii hoiame au 
sees oma esivanemate traditsioone 
ja mälestusi ning väärtustame kodu-
kanti.

Oleme ja jääme õppivaks koo-
liks, kus üks eesmärke 
on akadeemilise hari-
duse andmine, et säi-
liks gümnaasium ka 
järgnevate aastaküm-
nete jooksul. Leian, et 
lisaks akadeemili sele 
harule tuleks luua va-
likainetel põhinev õp-
pesuund. Need kätkek-
sid kohalikku rahva-
kultuuri, mulgi keelt ja 
meelt, keskkonnaõpetust koos tead-
miste omandamisega aianduse vald-
konnast. Olemasolevate ressursside 
(staadion, võimla, ujula) baasil taha-
me taotleda spordikallakuga klassi 
avamist.

Kool laob vundamendi, annab 
tiivad ja jõu ning energia ellu astu-
vale noorele, et ta suudaks tõusta 
lendu ja lennata seni, kuni püstita-
tud eesmärk on saavutatud.

Kalle Vister,
Karksi-Nuia Gümnaasium direktor

• “Comeniuse” projektis osalejad külas gümnaasiumis: esireas vasakult Itaaliast koordinaator Annalisa 
Zuccarini, koolidirektor Nicola Di Tullio ja inglise keele õpetaja Lucia Rano ning Saksamaalt koordinaator And-
rea Ullrich ja õpetaja Björn Greiner. MARGUS MÕISAVALLA foto

Mida arvab kauaaegne koolidirektor 
kooli ja valla suhetest

Endel Lepik, töötasite praeguse 
Karksi-Nuia Gümnaasiumi direkto-
rina 28 aastat (1972—1999). Kas teie 
arvates on kooli ja valla suhted vii-
mase 15 aasta jooksul muutunud?

“Mul on raske hinnangut anda, 
sest olin direktor siis, kui Karksi val-
da praktiliselt ei eksisteerinud. Viima-
sed kümme aastat olin ma kooli juht 
Karksi-Nuia linna tingimustes, aga 
suurema osa tollest ajast allus kool ot-
se Haridusministeeriumile ning valla 
ning linnaga otseselt pistmist pol-
nud.

1990-ndate algul olid rasked olud, 
sest tegemist oli iseseisvuse esimeste 
aastatega. Eelarve oli väike, vaid ka-
he miljoni krooni piires. Täna on koo-
lil suhteliselt suur eelarve – üle 10 
miljoni krooni ehk võrreldes minevi-
kuga on kool muutunud märksa jõu-
kamaks.”

Kas raha garanteerib kooli kvaliteedi?
“Raha täidab kooli elus olulist rol-

li. Kooli remont ja materiaalne baas 
sõltuvad ju rahast.”

Ja teised rollid?
“Õppekasvatustöös on praegu 

kool praktiliselt üksi jäetud. Minevi-
kus oli ühiskonna roll kasvatustöös 
märgatavalt suurem – kõik töökollek-
tiivid sekkusid võrdlemisi otseselt 
kasvatusprotsessi, samuti hoiti silm 
peal laste õppeedukusel. Tänapäeval 

aga seisab ühiskond kõr-
val ega puutu kasvatus-
töösse.”

Kas ühiskond ootab koo-
lilt liiga palju?

“Tingimata ootab lii-
ga palju. Arvatakse, et 
kool suudab kõik üksin-
da ära teha. Samas peab 
olema ikkagi koostöö 
kodu ja kooli vahel, 

praegu on kodu osa äärmiselt väike. 
Kui alustada näiteks vanematest, siis 
paljud isad töötavad välismaal ja nen-
dega pole võimalik laste käitumist 
arutada, rääkimata sellest, et nad oma 
võsudel silma peal hoiaks. Vanematel 
on raske laste käitumise eest vastuta-
da, kui nad käivad tööl Soomes või 
Tallinnas ning jõuavad koju vaid nä-
dalavahetustel.

Perekonnas peaks jaguma nii ema-
armu kui isahirmu. Praegu jätkub 
vaid emaarmu, isa kõva sõna napib.”

Samas suureneb surve koolile.
“Loomulikult suureneb. Vanemad 

loodavad, et kool teeb kõik ise ära, et 
laps saaks hästi kasvatatud ning 
omandaks hea hariduse ja distsiplii-
nitunnetuse. Kool ja õpetajad üksi ei 
saa siin midagi ära teha, kuna kasva-
tusprotsess on kooli ja perekonna 
ühistöö.”

Gümnaasium on ikkagi valla arengu 
üks võtmekohti.

“Seda kindlasti. Vallavalitsus sek-
kub seetõttu aktiivselt koolitöösse 
näiteks hoolekogu kaudu ja ka otse-
selt. Volikogus arutatakse praegu roh-
kem kooli materiaalset baasi ja re-
mondivõimalusi, õppe- ja kasvatus-
töö on jäänud veidi tahaplaanile, aga 
tõenäoliselt hakatakse edaspidi ka 
selle vastu rohkem huvi tundma.”

Samas on väljaspool oleval inimesel 
raske mõista koolimehhanismi toi-
mimist.

“Muidugi on raske, sest inimene 
näeb seda, mis tänaval juhtub, ja an-
nab selle järgi oma hinnangu, öeldes: 
see koolivärk on vilets. Kui vaadata 
maakonnalehes politseiteateid, siis 
seal on purjus, suitsetavate ja huli-
gaanitsevate alaealiste kohta pidevalt 
teateid. See on tõsine probleem.”

Seega ei saa muutused toimuda ai-
nult kooli sees. Muutuma peab kogu 
ühiskond.

“Loomulikult on see kogu ühiskon-
na probleem. Eelkõige peab tulema ap-
pi perekond. Ühiskonna rolli suurene-
mine on muidugi problemaatiline.”

Tänases Eestis püütakse kooli tööd 
hinnata eelkõige riigieksamite tule-
muste põhjal. Mis hinnangu annate 
riigieksamitele?

“Mina isiklikult riigieksameid ei 
poolda ja riigieksam on teatud mää-
ral ka õnneasi. Õigem oleks, et õpila-
ne õpib koolis rahulikult kõiki aineid. 
Praegu aga pühendatakse paljudes 
koolides viimane pool aastat ainult 
riigieksamiainete tuupimisele. Õpila-
ne peab aga saama kõikides ainetes 
hea tulemuse. Ta peaks sooritama 
kooli lõpueksamid ja kõrgkooli min-
nes sooritama sisseastumiseksamid.

Eesti kõrgkoolides on tütarlaste 
enamus, kes on nooremas eas pare-
mad õppijad ja ka tuupijad, poisid 
teevad tõsisemalt tööd vanemas eas 
ja kui eksamitega saaks poisse kõrg-
koolidesse rohkem sisse, siis ka nen-
de tase paraneks ning noori haritud 
mehi tuleks juurde.”

Kui riigieksamid ei anna kõige ob-
jektiivsemat pilti koolis tehtava töö 
tasemest, siis mis annab?

“Arvan, et hinnangut tuleks anda 
selle järgi, kui palju selle kooli lõpeta-
jaid õpib kõrgkoolis. Omal ajal jätkas 
kõrgkoolides õppimist 40—45 prot-

senti Karksi-Nuia Keskkooli lõpetaja-
test. Paljud noored omandasid just 
õpetaja eriala.”

Praegu käib arutelu selle üle, et tõsta 
ausse näiteks keevitaja- ja lukksepa-
töö. Kõrgharidus polegi alati oluline.

“Tööinimesse ausse tõstmine on 
muidugi oluline, sest keevitajaid, 
pottseppasid ja teisi niinimetatud 
lihttöid tegevaid inimesi ju ühiskond 
vajab. Neid peab aga ette valmistama 
kutsekool, seetõttu on oluline, et kõik 
õpilased lõpetaksid vähemalt põhi-
kooli ja läheksid edasi kutsekooli või 
lõpetaksid gümnaasiumi ja sealt eda-
si kõrgkooli – edasiõppimine ja ame-
ti omandamine on väga oluline.”

Mis retseptiga läheks noor inimene 
kooli tööle – kas palga suurendami-
se või ühiskonna mõtteviisi muutu-
misega?

“Parem oleks muidugi, kui mõtte-
viis muutuks, aga raha on ka arusaa-
made taga. Meie valla noore õpetaja 
toetuski on juba teatud lahendus. See 
aeg pole enam kaugel, mil noored tu-
levad kooli, sest suurem osa niinime-
tatud soojadest kohtadest on hõiva-
tud. Ta peab paratamatult lõpuks ka 
maale ja kooli tööle tulema.

Minu kui direktori ülesanne oli 
leida noori õpetajaid, sest Karksi-
Nuia kool kasvas minu juhtimise ajal 
väga kiiresti 400 õpilase pealt 900-le 
ja uusi õpetajaid läks iga aasta vaja. 
Direktorina käisin ma Tartu Ülikooli 
ja Tallinna Pedagoogikainstituudi va-
het lõpetajatega kokku leppimas. Mä-
letan, kuidas omal ajal üks üliõpilane 
ütles, et teil on hea kool küll, aga pan-
ge traktor ette ja tooge see kool Tar-
tusse, siis tulen teile õpetajaks, maale 
ma ei tule. Samas on ju maal omad 
võlud ning kui otsida ja vaeva näha, 
küll siis siia ka noori tuleb. Vanemad 
õpetajad peavad ikka õigel ajal pen-
sionile saama.”

Mis juhtub siis, kui gümnaasiumi-
osa vallast kaob?

“See sõltub meie valla juhtkon-
nast, kas gümnaasiumiosa säilib või 
mitte. Eelkõige tuleb hoolt kanda sel-
le eest, et gümnaasiumiosas oleks õpi-
lasi – minimaalselt 60 õpilast. Meil on 
ju tõsine konkurent Abjas. Maakon-
na arengukava näeb ette, et Lõuna-
Mulgimaale jääb üks gümnaasium.

Minu arvates on Karksi-Nuia või-
malusi rohkem kasvõi materiaalse baa-
si poolest: koolil on võimla ja ujula ning 
samuti rohkem ruumi. Vanast lasteaiast 
tuleks ehitada õpilaskodu, siis saaksid 
õpilased tulla siia ka kaugemalt.

Gümnaasiumiosa kadumine oleks 
Karksi-Nuiale suur traagika.”

Kas valla inimesed, sealhulgas lap-
sevanemad saavad kuidagi gümnaa-
siumi arengule kaasa aidata?

“Lapsevanematele tuleb südame-
le panna, et nende järeltulijad õpik-
sid ikka Karksi-Nuia koolis. Praegu 
lähevad paljud Viljandisse lootuses, 
et seal saab parema hariduse.

Lapsevanem peab veenduma, et 
kõige parema hariduse saab laps oma 
kodus – siin on distsipliin ja kord pa-
rem, vanem saab tal silma peal hoida 
ja ega Karksi-Nuia koolis ole halvad 
õpetajad. Eks õpilane peab ise ka 
mees olema ja tööd tegema. Seega 
peab tõstma Karksi-Nuia Gümnaasiu-
mi mainet ja teadvustama, et meie 
õpilased saavad siin hea hariduse 
ning suudavad jätkata õpinguid kõrg-
koolis või tehnikumis.”

Küsitlenud
Tanel Tabur• Traditsioonilise tõrvikutega jooksu start 2006. aasta oktoobris. MARGUS MÕISAVALLA foto

• Endel Lepik
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A J A R A T A S  V E E R E B • Karksi-Nuia lasteaed särab 
oma ilus. RAUL LOIDI foto

• Tänane Karksi-Nuia lasteaed. RAUL LOIDI foto

Oh seda lapsesuud!
UUEST LASTEAIAST

„Mulle meeldib uues lasteaias sel-
lepärast, et siin on kirjulisem ja nii 
mõnna olla.“ (Gert, 4)

„Mulle meeldivad uue lasteaia 
suured ja soojad ruumid, tore on ma-
gada nii soojas ja pehmes voodis, mõ-
nus on istuda sooja põranda peal ja 
siin on üldse tore mängida.“(Riko, 7)

„Tahaks seda lasteaeda koduks 
võtta.“ (Anette, 5)

„Nii ilus lasteaed, tahaks siin ko-
he elada.“(Gethly, 5)

„Mulle meeldib suur saal ja seal 
tantsida.“ (Anna-Sofie, 5)

LOOMADEST

Õpetaja: ”Palun nimeta veel üks 
põhjamaa loom.”

Reena Anette (3) : ”Päkapikk.”

Gert (4) mängib loomaaeda. Paneb 
mängulehmad ritta, siis võtab suure-
ma mängulooma ja teatab kõigile. 
”See on lehmakarja isa.”

Lapsed mängivad uue ZOO-män-
guga, kui Cärol (3) ütleb: ”See kiilkar-
jak tahab ka süüa.”

Lasteaiaõpetaja küsib: ”Miks jää-
karud on valget värvi?” 

Anete-Loreen (4). ”Sellepärast, et 
nad on selliseks tehtud.”

ÕUES

Lapsed jalutavad õues, Mattias 
(3) ei taha veel tuppa minna ja pa-
lub õpetajat: ”Ärme lähme veel 
tuppa, oleme veel aeglasemalt 
õues.”

Lapsed on jalutuskäigul metsas. 
Puhub tugev tuul ja mets kohiseb. 
Pert-Erik (4), kes harva võtab sõna, 
teatab: ”Õpetaja, kuula, puud ilgu-
vad.”

Aeg annab, aeg võtab, aeg voolab 
edasi… Aega ei saa mõõta sammu-
dega, aega saab mõõta tegudega. 15 
aastat on inimese elus üsna pikk 
aeg.

Heidame korraks pilgu tagasi ja 
meenutame, mis oli enne, on praegu 
ja mida ennustame homseks.

Meie ühine eesmärk oli anda las-
tele eluks vajalikke oskusi ja teadmi-
si, et nad hiljem toime tuleksid. Meie 
maja elu juhtis tol ajal väsimatu Elvi 
Tugevus ja personali vaimu eest sei-
sis Luule Veevo, kelle kirjutatud 
kroonikat on praegugi huvitav luge-
da.

Tolle aja majandusseis oli üsna 
raske, lasteaia eelarve vähenes iga 
aastaga. Näitlike õppevahendite mu-
retsemine oli iga töötaja enda mure. 
Neid valmistati ise ja kasutati ka las-
tevanemate abi. Eelarverahast saime 
muretseda ainult hädavajalikke töö-
vahendeid.

Alevi valitsuse rahakott jäi aina 
väiksemaks ja seepärast hakati otsi-
ma kokkuhoiu võimalusi. Et lapsed 
on kõige nõrgem ja väiksem üksus, 
siis alustati neist. Lasteaed kolis taas 
ühte majja ja hakkas tööle nelja rüh-
maga. Peagi vähendati ka lasteaia 
lahtiolekuaega 13 tunnilt 10,5 tunni-
le, millega kaasnes kasvatajate töö-
koha vähenemine 0,9 ametikohale.

Kroonieelsel ajal aitasid meid vä-
ga palju meie lähinaabritest sõbrad 
Rootsist, Soomest ja Norrast. Neilt 

saadud abi aitas ilmestada maja (vär-
vid, kangamaterjal jne.) ning rõõ-
mustada lapsi mänguasjade ja õppe-
materjalidega, märkimata ei saa jät-
ta ka riideabi.

Majandusraskustest hoolimata 
elasime lasteaias rõõmsalt: tähistasi-
me innukalt tähtpäevi, korraldasime 
üritusi laiemale ringkonnale ning 
osalesime spordiüritustel ja taidlu-
ses.

Meie kõigi suur unistus oli uus 
maja. Unistus hakkas iga aastaga loo-
tusetumaks muutuma. Tolle aja va-
nemad kohaliku elu tegelased nägid 
hoopis vajadust lasteaed Karksi-
Nuiast ära kaotada. Arvati isegi, ei 
lasteaeda pole vaja – igaüks kasvata-
gu oma lapsi ise. Hea, et tulevikule 
mõtlev mõistus peale jäi.

Esimesed aastad pärast raharefor-
mi ei toonud meile olulist kergendust. 
Ikka tuli külmal ajal mõelda, kuidas 
vana maja soojaks ja kuidas suurte 
vihmade ajal vesi keldrist välja saada 
ning kust leida värve õuevahendite 
korrastamiseks. Ühiselt leidsime la-
hendusi. Sel ajal vahetati lasteaiahoo-
nel katus, uuendati mängumajasid, 
ehitati juurde õuemänguvahendeid, 
rekonstrueeriti ja sisustati keldrikor-
rus ja ehitati nõudepesuruum.

Meie igapäevatööd saatsid laste 
naer ja tegutsemislust, mis innustas 
meid kõiki. 1995. aastal tähistas las-
teaed oma 50. sünnipäeva. Tore oli 
tagasi vaadata möödunule, kohtuda 
vanade ja uute sõpradega.

Alates 1996. aastast oli tunda ma-
janduse stabiilsust. Hakkasime kaa-

sa lööma linnapäevadel, kus kasuta-
sime ära meie lasteaia positiivse kül-
je — suure ja avara mänguväljaku. 
Pakkusime linnarahvale ja külaliste-
le meelelahutust ja tegevusi koos las-
tega.

1998. aasta tõi kaasa uue õppeka-
va, mille aluseks on laps oma indivi-
duaalsuses. Varem oli meie eesmärk 
igakülgselt arenenud laps. Lasteaed 
ja lapsevanemad tegid kohalikule va-
litsusele lasteaiahoone ehitamise et-
tepaneku.

2002. aastal saime pärast inspek-
teerimist koolitusloa. Samas liitusime 
tervist edendavate lasteaedade keti-
ga.

Suur muutus toimus meie elus 
2004. aastal, kui ühinesime Karksi 
lasteaia ja Lilli päevahoiurühmaga. 
Sellest ajast on Karksi-Nuia lasteaial 
kaheksa rühma ja seda kõike juhib 
noor, energiline Katrin Kivistik.

Meil on välja töötatud oma maja 
arengukava, mis lähtub valla arengu-
kavast. Oleme pidevas arengus ja 
uute väljakutsete otsingul.

Kõige rõõmsamaks selles ajava-
hemikus kujunes eelmine aasta, kui 
valmis uus lasteaed. Ilus suur maja 
on täitnud nii meie, laste kui ka las-
tevanemate ootused. See kõik on 
andnud meile jõudu mõelda ja teoks 
teha uusi ideid. Loodame, et see ma-
ja saab teiseks koduks kõikidele siin-
olijatele.

Aitäh, juubilar! Jätkugu vallal ik-
ka tahtmist ja mõistmist meie kõige 
väiksemate unistuste ja soovide täit-
misel! Lubame vallaga sammu pida-
da ja loodame, et kui saabub 20. sün-
nipäev, on meie ühiste tegemiste ri-
da veel pikem ja tõhusam.

Eha Gusev,
lasteaiaõpetaja

Täna Karksi-
Nuia Lasteaias

Lasteaed võimaldab Karksi valla 
koolieast noorematele lastele hoidu ja 
alushariduse omandamist.

Lasteaiatöötajate hoole all on 144 
last kaheksas rühmas, neist kaks liit-
rühma asuvad Karksis. Karksi-Nuia 
uues hoones toimetavad kuus rühma 
111 lapsega. Täna töötab lasteaias 38 
inimest, neist 20 pedagoogi. Kõik 
õpetajad täiendavad end pidevalt, on 
olemas koolitusplaan, mille täitmist 
analüüsitakse igal aastal.

Kinnitatud on lasteaia põhimää-
rus ja logo, töösisekorraeeskirjad, las-
teaeda vastuvõtu ja sealt väljaarvami-
se ning pedagoogilise nõukogu tegut-
semise kord, meelespea lastevanema-
tele ja oma kodulehekülg. Koostöös 
kõigi töötajatega on valminud laste-
aia arengukava aastani 2010. Peda-
googide töörühmades osalevad pea-
le õpetajate logopeed, muusikaõpe-
taja ja tervishoiutöötaja. 

Lasteaial on oma õppekava. Vii-
mastel aastatel on juurde tulnud põ-
nevaid ettevõtmisi. Palju pöörame tä-
helepanu keskkonnaõpetusele, et ju-
ba varajasest lapsepõlvest tekiks las-
tel loodusearmastus ja hoidev suhtu-
mine elukeskkonda. Tihti käime las-
tega jalutamas ja lähiümbruses mat-
kamas ning korraldame väljasõite. 
Plaanis on lähematel aastatel välja 
töötada looduse õpperada.

Viimasel kahel aastal oleme osale-
nud ülevabariigilises keskkonnapro-
jektis „Ökokratt“, milles on kaasa löö-
nud peaaegu kõik lasteaialapsed koos 
personaliga.

Lasteaia õppekava iseloomusta-
vad märksõnad läbi aastate on olnud 
vaimsus, isetegemise rõõm ja loovus. 
Lasteaial on pikaajalised traditsioo-
nid. Suurt rõhku pannakse keskkon-
nateadlikkuse kujundamisele, rahva-
kalendri tähtpäevade tundmisele, 
teatri ühiskülastustele, näitustele ja 
koostööle teiste Karksi valla asutuste-
ga. Kuulume tervist edendavate las-
teaedade hulka.

Arendame lapsi nii, et nad tulevad 
järgmistes elu- ja haridusetappides 
hästi toime.

Käesoleva õppeaasta alusharidu-
se ülevabariigiline ülesanne on laste 
koolivalmidus, millele lisanduvad 
meie lasteaia põhieesmärgid — loo-
vuse arendamine läbi kunsti ja muu-
sika, lastevanemate ja personali kaa-
samine lasteaia arendustöösse, laste-
aiaelu tutvustamine üldsusele ja ko-
dustele lastele.

Hoolekogu ettepanekul ja lasteva-
nemate soovil arendame lasteaias hu-
vitegevust. Väljaspool õppekava te-
gutsevad treeningring ja kodustele 
mudilastele mänguring. Kunstitoas 
saavad 5—6- aastased lapsed meister-
dada. Karksi lapsed harjutavad peo-
tantsu.

Lapse põhitegevus on mäng, sel-
les kajastuvad päevaprobleemid, 
väärtused, ideed ja suhted. Lasteaed 
on koduse kasvatuse edasiarendaja 
ning lasteaia töö edukus sõltub pal-
juski sellest, milline on õpetajate ja 
lastevanemate üksteisemõistmine ja 
usaldus. Eduka koostöö tagamiseks 
oleme alustanud arenguvestluste pi-
damist.

Ootame huvilisi lasteaeda lahtiste 
uste päevadele 14.—16. veebruaril 
kella 9—12.

Katrin Kivistik,
lasteaia juhataja

15

LASTE PALVE
Luule Veevo

Täna veel oleme väikesed ja riigile tulu ei too,
kuid suureks saades igaüks meist ju Eesti heaks ehitab, loob.
Oleme alles kasvamiseas ja vajame hellust ja hoolt,
kuid seda vähest ja vajalikku ei leiagi igalt poolt.
Kas aitab, et kasvataja pihk on julgust andev ja soe,
kui homse päeva mure must ta kaudu me hingesse poeb?
On hea, et siin lasteaias veel on sõbralik sõna meil toeks.
Kodus töötu isa on närvis ja ema kopikaid loeb.
Küll tahaks lutsida kommi ja saiale moosi või mett!
Nüüd tihti võileiva peale me rüüpame mõru teevett.
Kuis suudame edasi viia eestlaste vaprust ja tööd,
kui valitsus nüüd meie peale nii ükskõikselt käega lööb!
Ei saa ju lasteaed olla kui küülikupoegi täis puur.
Ega vist suudagi lapsi mõista see, kes juba on suur…
Kas tõesti peab kokku hoidma meie, sirguva põlvkonna päält?
Kas keegi ei tahagi kuulda me palvet, me südamehäält.

Luuletus on kirjutatud lasteaia kroonikasse 1992. aastal.
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Inimloomusel on hea võime 
unustada kõik halb ja meenutada 
vaid head. Kas mäletate, milline oli 
Karksi-Nuia Linnaraamatukogu veel 
15 aastat tagasi? Tegelikult ei peagi nii 
palju ajas tagasi minema. Isegi 2004. 
aasta esimesel poolel oli raamatuko-
guhoidja üks suurimaid muresid see, 
kuidas vana ja laguneva majaga toi-
me tulla. Varahommikul ärgates tuli 
kohe raamatukokku minna, et puid 
kanda ja ahjusid kütta. Kodust tuli 
tassida plastmassnõudega vett, sest 
juba esimese pakasega külmus vee-
toru pööningul kinni, aga põrandaid 
oli ju vaja pesta. Solgi viskasime puu 
alla, sest kanalisatsiooni polnud.

Lugejal jäi pool meie töökohus-
tustest nägemata, sest hommikul 
ootas teda ees õdus ja soe tuba ning 
oma töös vilunud raamatukoguhoid-
ja. Ometi polnud ka külastajate olu-
kord kiita. Kõik laenutajad, interne-
tikasutajad ja ajalehelugejad pidid 
ühte ruumi ära mahtuma. Toad olid 
riiuleid nii tihedalt täis, et liikumis-
ruumi praktiliselt polnudki. Raama-
tutele polnud riiulites enam ruumi 
ja nii lebasid teoste virnad toolidel. 
Mugavuste asemel tuli aastaid käia 
välikäimlas, mis oli tihti öö jooksul 
ümber lükatud või ära lõhutud.

Selline argielu kirjeldus tõestab il-
mekalt, et raamatukogu ühte vanas-
se puumajakorterisse ära ei mahu 
ning uurimistööde kirjutamist ja vaik-
set kirjanduses tuhnimist ei soodus-
ta. Olmemured aga ei takistanud raa-
matukogul head teenust pakkumast 
ja uuendustega kaasa minemast.

1998. aastal oli raamatukogul või-
malus tänu Eesti Kultuurkapitali toe-
tusele osta oma esimene arvuti, raa-
matukogutarkvara “Kijasto 3000” ja 
vöötkoodid, et alustada elektronkata-
loogi koostamist. Tollal oli arvuti raa-
matukogutöös veel kaunis harulda-
ne. Seda enam on hea meel, et meie 
linnaraamatukogu oli maakonna pii-
res üks esimesi, kes oma tööd inno-
vaatiliste lahendustega kaasajas tas.

2000. aastal sai raamatukogu in-
ternetiühenduse, mis tähendas lu-
gejate jaoks eelkõige seda, et tänu 
Kultuuriministeeriumist saadud ar-
vutile ja printerile oli igaühel võima-
lus internetist infot otsida ja e-maile 
saata. Huvi interneti vastu oli tohu-
tu, soovijad pidid end lausa regist-
reerima, et järjekordi hajutada.

Raamatukogu hakkas pakkuma 
ka tasulisi teenuseid: printimist ja 
paljundamist ning tõenäoliselt oli li-
saks internetile ka see üks põhjus-
test, miks samal aastal lugejate arv 
hüppeliselt suurenes.

2004. aasta oktoobris kolis raama-
tukogu praegustesse ruumidesse 
Karksi Valla Kultuurikeskuses. Nüüd 
oli võimalus kogu raamatuvara ava-
riiuleile välja panna ja lugejail vabalt 
kõndida riiulite vahel ja valida en-
dale meeldivat kirjandust, neid ko-

hapeal lehitseda või koju laenutada 
ning viies internetiühendusega ar-
vutis surfata.

Olmetingimuste muutus oli 
uude majja kolinud teiste vallaasu-
tustega võrreldes raamatukogus kõi-
ge tuntavam. See rõõmustas ka meie 
külastajaid. Järjest hakkas kasvama 
lugejate ja külastuste arv. See näitab, 

kui oluline on raamatukogu jaoks 
keskkond, kus ta asub.

Samal aastal otsustati liita raama-
tukoguga turismiinfokeskus.

2005. aastal läks raamatukogu üle 
elektroonilisele laenutamisele, et lu-
gejate teenindamine oleks kiirem ja 
mugavam. Kogu raamatuvara on 
nüüd sisestatud arvutisse ning pee-
geldub elektronkataloogis “Urram”. 
Valmis ka raamatukogu kodulehe-
külg, kus on info uudiskirjanduse, 
perioodika ja ürituste kohta ning 
elektronkataloog.

Raamatukokku ostetavate raa-
matute arv pole aastatega suurene-
nud, kuid tunduvalt on tõusnud 
raamatute hind. Kui kümme aastat 
tagasi, 1996. aastal, saadi 1035 ek-
semplari 49 970 krooni eest, siis 2006. 
aastal osteti 979 raamatut, makstes 
selle eest 128 888 krooni. Suurene-
nud on küll aga raamatukokku telli-
tava ajakirjanduse arv. 

Uutes ruumides on raamatuko-
guüritusi olnud eriti tihedalt, sest 
õdusasse interjööri on ka külalistel 
mõnus tulla. Meile on rääkinud oma 
tegemistest tuntud Eesti kirjanikud 
Arvo Valton, Jürgen Rooste, Kerttu 
Rakke, Kerttu Soans, Jaanus Vaiksoo, 
Mathura, Aita Kivi, Wimberg, Peeter 
Sauter, Olavi Ruitlane jt.

Laste hulgas on olnud populaar-
sed koolivaheaja üritused, etteluge-
mised ja viktoriinid. Huvi on tekita-
nud raamatunäitused.

Raamatukogul on väga hea koos-
töö Karksi-Nuia Gümnaasiumiga, eri-
ti kirjandusõpetaja Viiu Lepikuga.

Nagu näitab lugejate suur arv, 
oleme oma töös õigel teel. Seetõttu 
jätkame elanikele kvaliteetse raama-
tukoguteenuse pakkumist, mis hõl-
mab teavikute kohalkasutust, koju-
laenutust, teatmeteenindust, pärin-
gutele vastamist, internetivõimalust 
ja tasulisi teenuseid.

Soovime lähiaastatel laiendada 
traadita interneti (WiFi) leviala, et 
raamatukogust võiks kujuneda mo-
biilne keskus ka neile, kes muidu raa-
matute lugemiseks aega ei leia. Tänu 
headele töötingimustele, rahule ja 
vaikusele oleks siin mugav kirjutada 
oma uurimistöid või valmistuda 
koosolekuteks ja ettekanneteks.

Raamatukogutöö edasisel pla-
neerimisel ja eesmärkide püstitami-
sel leiavad kindla koha lugejauurin-
gud, et saada tagasisidet inimeste ra-
hulolust, vajakajäämistest ja raskus-
test. Üheskoos tegutsedes saame 
täiustada ja kaasajastada raamatu-
kogu ja selle teenuseid.

Raamatukogu juhataja Mare To-
rim, raamatukoguhoidja Milvi Birk 
ja turismispetsialist Piret Kask täna-
vad valla elanikke meeldiva koostöö 
eest.

Mare Torim,
Karksi-Nuia Linnaraamatukogu 

juhataja

LILLI RAAMATUKOGUS
15 aastat tagasi oli muutuste ja 

otsingute aeg. Järk-järgult hakkasid 
rahvamaja, kool-lasteaia ja raamatu-
kogu ühistöös toimima uued projek-
tid: “Jõulumaa“, „Lihavõttemaa“, 
hingedepäeva istumised ja külapäe-
vad muutusid iga-aastasteks kokku-
saamisteks.

Raamatukogus oli lugejaid veidi 
alla 200. Pärast Kõrgemäe sovhoosi 
kadumist võttis Remsi laenutus-
punkti enda hoolde Maimo Lenk, 
kes tegeleb sellega tänaseni. Krooni-
kat lehitsedes näeme, et arsti vastu-
võtt toimus raamatukogu juures 
kaks korda kuus, samas sai osta ka 
käepäraseid arstirohtusid. Arvutitest 
me ei julgenud unistadagi, veel vä-
hem elektroonilisest raamatute lae-
nutamisest.

Murranguline aeg meie töös oli 
aasta 1999. Vald võttis ette rahvama-
ja renoveerimise, mis läks maksma 
1,1 miljonit krooni. Raamatukogu sai 
pärast kümneaastast mujalolekut ta-
gasi nüüd juba kenadesse keskküt-
tega ruumidesse. Saime kindla tun-
de kutsuda siia ka nimekaid külalisi 
— ikka koostöös kool-lasteaia ja rah-
vamajaga.

Aastal 2000, raamatuaastal, käi-
sid oma loomingut ja muid tegemi-
si tutvustamas Ilmar Särg, Tiia Too-
met ja Anu Raud. Paar kuud hiljem 
võõrustas Tiia Toomet meie lapsi Tar-
tu Nukumuuseumis. 2001. aastal oli 
meeldiv kohtumine kirjanik Henno 
Käoga, kes luges ja laulis lastele nii 
tõsiseid kui naljakaid lugusid. 2002. 
aastal olid meie maja külalised Uno 
Sikemäe ja Ingrid Rüütel, 2003. aas-
tal aga kunstnik Silvi Väljal, kellel oli 
parasjagu käsil mulgikeelse „Mulgi 
keelen ja meelen“ koostamine.

Et meil oli vahetult enne seda 
toimunud projekti „...üitsainus Mul-
gimaa“ sarjas laste mulgimurdeliste 
lookeste ja luuletuste võistlus, valis 

kunstnik oma kogumikku ka meie 
tööde hulgast kaks tööd, Anu Kuke 
„Kik teo saave tasustet“ ja Valdis Vi-
lumetsa „Jaanikask“.

2004. aastal oli Lillis „Mulke su-
vekuuli“ külaliseks lahe Contra. 
2005. aastal üllatasid meie inimesi 
oma vahetu suhtlemise ja korrektse 
olekuga kirjanik Enn Vaino ja oma-
küla kirjanik Jaak Kõdar. Möödunud 
aastal saime kauneid luuleelamusi 
Viljandi luuleklubilt „Valguseoks“ Jü-
ri Tamtiku eestvõttel.

Koostöös Kitzbergi Sõprade Selt-
siga on meie külalised olnud loodus-
targad Ants Gross, Vello Rego, Mee-
me Karolin jt. Raamatukogu krooni-
kas on fotojäädvustus president Ar-
nold Rüütli külaskäigust.

Aastal 1999 saime esimese arvu-
ti ja korraliku koopiamasina. Nüüd-
seks on meil üks tööarvuti, kolm 
üldkasutatavat arvutit, värviprinter, 
koopiamasin ja skänner. 2002. aastal 
ühendati meid internetivõrku ja tä-
nu raamatukoguprogrammile 
„Urram“ on võimalus vajalikku kir-
jandust õppijaile otsida ja tellida üle 
riigi, mida me ka üsna sageli kasuta-
me.

Raamatufondi kandmine elekt-
roonilisse kataloogi on lõpukorral, 
elektrooniline laenutamine toimib 
eelmisest aastast. Kõigil soovijail on 
võimalus tasuta surfata internetis ja 
teha vajalikke toiminguid. Kohapeal 
on võimalus lugeda värskeid ajaleh-
ti ja samuti neid laenutada koju.

Tänu valla mõistvale suhtumise-
le on külaelanikel võimalus olla elu-
ga kursis kaasaegsel tasemel.

Hillevi-Kärt Muska,
Lilli raamatukogu juhataja

KARKSI 
RAAMATUKOGUS

1992. aastal oli Eestis raske üm-
berkohanemine igal elualal.

Raamatukogu asus Karksi kul-
tuurimajaga ühes hoones, kus raa-
matukogu kasutada oli üks ruum. 
Raamatukoguhoidjana töötas And-
res Saluveer. Tema teeninduspiir-
konnas oli 1174 elanikku, neist ak-
tiivseid raamatukogu kasutajaid 285. 
Töötingimused olid halvad alates 
1992. aasta sügistalvest, mil vald ot-
sustas keskkütte välja võtta. Ruumi 
köeti elektriradiaatoriga, keskmine 
temperatuur oli talvel 12 kraadi soo-
ja. Aasta lõpul saadi juurde üks kõr-
valruum ja hakati ahjusid ehitama.

Liinibussi ärajäämise tõttu lõpe-
tati Sudistes laenutuspunkti tege-
vus.

Viisteist aastat hiljem asub raa-
matukogu samades ruumides. Juur-
de on saadud veel üks ruum. 1998. 
aastal tehti raamatukogus remont, 
saadi juurde uut mööblit, mille tule-
musena muutus raamatukogu ava-
ramaks ja hubasemaks.

Tehnoloogia areng on jõudnud 
ka raamatukogudesse. Ei ole enam 

kartoteegikappe ega lugejakaartide 
kaste. Kõik on nüüd ühes väikses ar-
vutis, ka laenutamine. Internetisee-
rimine on toonud raamatukogu töös-
se uusi teenuse liike. Peale raamatu-
te laenutamise on Karksi raamatuko-
gu külastajatel võimalus kasutada 
kahte arvutit internetis surfamiseks, 
printida ja videofilme vaadata.

Praegu on raamatukogu teenin-
duspiirkonnas 1023 elanikku, neist 
aktiivseid raamatukogu kasutajaid 
310.

Ahjud on valmis saanud, aga ma-
ja on vana ja aknad hõredad. Talvel 
on sooja ainult 16—18 kraadi. Loo-
dan siiski, et varsti ka Karksi külama-
ja -raamatukogu saab remonditud.

Karksi lasteaed-algkooli kooliosa 
sulgemise järel käib nüüd raamatu-
kogus vähem lapsi. Lapsed, raama-
tukokku võib ka niisama tulla, siin 
sõbrannade-sõpradega kokku saada, 
raamatuid kohapeal lugeda ja ko-
roonat mängida või niisama huba-
selt aega veeta. 

Tea Sõlg,
Karksi raamatukogu juhataja

Sünnipäevaaktus
Vallavanem Arvo Maling ja voli-

kogu esimees Heino Luik kutsuvad 
kõiki valla 15. sünnipäeva aktusele

14.veebruaril
kell 12 Lilli külamajas
kell 14 Sudiste külamajas
15. veebruaril
kell 12 Muri külamajas
kell 14 Tuhalaane külamajas
kell 16 Polli külamajas
kell 18 Karksi külamajas
Pärast aktust toimuvad külade 

üldkoosolekud, kus arutatakse küla-
projektide rahastamist.

Valla allasutused 
kutsuvad külla

Sünnipäevanädalal organiseeri-
vad kõik valla allasutused lahtiste us-
te päevi 14.—16. veebruarini. Sellel 
ajal on võimalus külastada ka neid 
asutusi, kuhu tavaliselt ei sattuta. Nii 
on võimalus kuulata gümnaasiumis 
õppetunde või kiigata sisse Polli 
Hooldekodusse.

Et külaskäigud ei lööks segi asu-
tuste igapäevast töörütmi, palume jäl-
gida etteantud külastusaegu.

Spordikoolis
K, 14. veebruaril kell 14.30—16 

Leo Liiber, kell 16—17.30 Rein Ahun, 
kell 17.30—19 Mart Kurs, N, 15. veeb-
ruaril kell 14.30—15.30 Kalli Laprik, 
kell 16.45—17 Rein Ahun, kell 17—19 
Mart Kurs, R, 16. veebruaril kell 
14.30—16 Leo Liiber, kell 16—17.30 
Rein Ahun, kell 17.30—19 Mart Kurs, 
kell 19—20.30 Kaido Luide. Lisainfo 
tel. 5191 1930 Leo Liiber

Vallavalitsuses
K, 14. veebruaril kell 10, R, 16. 

veebruaril kell 13.
Räägime töötajate ülesannetest ja 

vaatame maja. Koguneda pakutud 
ajal volikogu ruumi teisel korrusel.

Vallavalitsuse töötajate vastuvõtu-
ajad on teisipäeval ja neljapäeval kella 
8—17, lõunavaheaeg kella 12.30—13.

Kultuurikeskuses
N, 15. veebruaril kell 9–14 Linda-

Maria Arro, kell 10–11 eakate võimle-
mine (Enna Vallas), kell 14–22 Sirje 
Sossi, kell 15 noorte showtants (Illika 
Orav), kell 18 kõhutants (Urve 
Künsaar), kell 19 naiskoor „Maimu” 
(Ivi Harju), kell kell 19 rahvamuusi-
kaorkester „Lustipill” (Vello Ainsalu), 
kell 19 rahvatantsurühmad “Krõõt” ja 
“Tantsurõõm” (Anneli Arraste), 16. 
veebruaril kell 9–14 Sirje Sossi, kell 
14–21 Linda-Maria Arro, kell 16.30–18 
kaalujälgijad (Sveta Sapelson), kell 
17–21 klubi „Hõbeniit” peoõhtu (Enna 
Vallas), kell 18–21 klubi „Lipsi” selts-
konnatantsuõhtu (Jaan Kotter)

Lasteaias
14.—16. veebruarini kell 9—12

Polli Hooldekodus
14.—16. veebruarini kell 9.30—12

Gümnaasiumis
Ringkäik koolimajas ja tundide 

külastuseks registreerumine K, 14. 
veebruaril kell 11—11.45, N, 15. veeb-
ruaril kell 10–10.40, R, 16. veebruaril 
kell 8.10–8.45

Lahtised tunnid K, 14. veebruaril 
kell 12—12.45 (5. tund), N, 15. veeb-
ruaril kell 10.55–11.40 (4. tund), R, 16. 
veebruaril kell 9.55–10.40 (2. tund)

Muusikakoolis
K, 14. ja N, 15.veebruaril kell 12—

14 tutvus majaga.
Kell 14—19 lahtised tunnid.
R, 16. veebruaril kell 12—14 tut-

vus majaga.
Kell 14—17 lahtised tunnid.

Folkloori esitajad on 
atesteeritud

XX rahvusvahelise folkloorifestiva-
li “Baltica” folkloorikavade ülevaatuse 
käigus ühtlasi atesteeriti folkloorirüh-
mi, üksikesinejaid ja folkloorirühma-
de juhte, et tunnustada nende sisulist 
tegevust pärimuskultuuri traditsioo-
nide hoidmisel ja edasikandmisel.

Karksi vallast pälvisid kõrgema ka-
te gooria rühmajuhid Lille-Astra Arras-
te, Anneli Arraste ja üksikesineja Ju-
lius Vilumets, I kategooria sai valla 
kultuurikeskuse folkloorirühm (An-
neli Arraste) ning II kategooria 
Sudiste folkloorirühm “Sudijad” (Ivi 
Liiv ja Anneli Mäeots).

Siiras tänu neile tehtu eest ja te-
gutsemistahet edaspidiseks!

Folkloorifestivali “Baltica” maapäe-
vad on 16. juulil Viljandis ja 17. juulil 
Karksi-Nuias. Nendeks päevade toimu-
mist toetavad Eesti Rahvuskultuuri Fond 
ja Viljandimaa Omavalitsuste Liit.

Linda-Maria Arro,
Viljandimaa folkloorikuraator

Raamatukogu eile, täna, homme

15

PIRET KASE foto



KARKSI SÕNA 8 Veebruar 2007

• 2005. aastal avatud Karksi valla kultuurivaramu auraamatusse on kantud Lille-Astra Arraste, Luule Rigertas, 
Milvi-Lydia Kallaste, Asta Jaaksoo, Leili Nael, Hillevi-Kärt Muska, Vello Ainsalu, Boris Takk, Rasmus Arraste ja 
Helvi Visnap. ENNA VALLASE foto

Ettevalmistused koostööks valla 
kultuuritöötajatega said alguse au-
gustikuus ning 1. oktoobriks olime 
paberite järgi kõik kultuurikeskuse 
töötajad. Samaks päevaks oli planee-
ritud ka esimene ühine nõupidamine 
uues majas. Ehituse seis seda aga ei 
võimaldanud ning kogunesime aian-
dusseltsi majja.

Kokkusaamine oli sõbralik ja loo-
tusrikas, kuid tollal meist keegi ei 
teadnud, kuidas koostöö toimima 
hakkab. Uudne oli see, et rahvama-
jad nimetati ümber külamajadeks ja 
rahvamajade juhatajatest said kultuu-
rikeskuse kultuurispetsialistid.

Oli pingeid ja vastuolusid. Tööta-
sin ja jään alati töötama koostöö põ-
himõttel, sest ainult koostöö aitab val-
la kultuurielu arendada. Abiks olid 
mulle 30-aastane kultuuritöö staaž 
ning eelnevad ametid maavalitsuses 
ja professionaalses teatris. 

Kogemus on asi, mida vahetada ei 
saa, küll aga omandada praktilise tege-
vuse kaudu ja seda koos emotsiooni-
dega. Kogemus on hoiakute alus, mil-
lega kaasneb ettenägemine ja äratund-
mine. Püüdsin oma kolleege mõista ja 
kasutada ühisüritustes. Järjekindlalt on 
toimunud ja toimuvad edaspidigi iga-
nädalased nõupidamised, kus me aru-
tame tegevuskava koos läbi ja teeme 
selle põhjal otsuseid.

Üleöö ei saavuta kultuuritöös mi-
dagi. Efektiivseks saavad osutuda ai-

nult süsteemid, süsteem paneb tege-
vuse käima ning asjatundlik, avatud 
ja südamlik töötajaskond viib tule-
musteni. Meie oleme püüdnud seda 
olla, aga eks ole meilgi väga raskeid 
päevi ja vahel kaob naeratus näolt.

Tegelikkust ei saa muuta, ka inime-
si ei saa muuta, muuta saab tegureid ja 
põhjuseid. Oleme seniajani nagu kogu 
aeg olnud teel, otsides väärtuste ja nor-
mide süsteemi. Olen veendumusel, et 
otsustamine on võimalik valiku korral. 
Mida vähem juhtida, käskida, seda pa-
rem — las toimib iseregulatsioon. Ad-
ministratiivsete vahenditega ei ole või-
malik normaalset elu korraldada. 

Tänaseks oleme ühiste tegevuska-
vadega jõudnud küladesse ja külad 
Karksi-Nuia.

2005. aastal olid kodukandipäe-
vad, millest tähtsaim oli külade esit-
lus Karksi Lossimägedes. 2006. aastal 
suundusime oma tegevusega küla-
desse. Nimetame veel valla taidlejate 
pidusid ja kevadkontserte, 1. adven-
di kontserte ja päkapikkude valda tu-
lekut, pillimeeste ja vokaalansambli-
te päeva, Lilli Jõulumaad 2005. aastal, 
Karksi Päkapikumaad 2006. aastal ja 
sügise vastuvõttu Karksi järve ääres.

Kaalukamad üritused olid kind-
lasti 2005. aastal toimunud pidu “75 
aastat esimesest Karksi laulupäevast” 
ja 2006. aastal rahvusvaheline folkloo-
rifestival “Viljandimaa virred”, lisaks 
mitu maakondlikku ettevõtmist.

Koostööd oleme teinud kõikide 
külamajadega ja seltsidega. Kultuuri-
keskus koos külamajadega moodus-
tabki terviku, on vaimuelu, meelela-
hutus- ja suhtlemiskeskus ning on 
avatud kõigile soovijaile.

Palun valla elanikelt üht: et nad pa-
rimatest soovidest teada annaksid. Ta-
hame olla kohaliku piirkonna kultuu-
rielu edendajad, aga see eeldab elani-
ke soovide elluviimist. Häid otsuseid 
saame teha koos. Ootame ideid!

Soovime kõigile hoolivust ja üks-
teisemõistmist ning hoidkem oma 
tervist ja peret.

Soovin kõigile kolleegidele ja rin-
gijuhtidele rõõmsat meelt, huvitavaid 
ideid ja sisukat nädalat sel ajal, mil tä-
histame Karksi valla 15. ja Eesti Vaba-
riigi 89. sünnipäeva.

Linda-Maria Arro,
kultuurikeskuse juhataja

22. OKTOOBER 2007: 
KOLM AASTAT TAGASI AVATI 
KULTUURIKESKUSE HOONE

Rahvatants Karksi-Nuias 
aastatel 1992—2007

Meie rahvatants on kui valge ti-
kand või pilu — vaatad kaugelt, 
näib igav ja ilmetu, astud sammu lä-
hemale ja näed, kui peen, isikupära-
ne ja hingelähedane see on.

Karksi-Nuias on praegu viis te-
gutsevat tantsurühma.

“Tantsurõõm” tuli esimest korda 
kokku 1956. aastal, kuni 2001. aasta-
ni juhendas seda Lille-Astra Arraste. 
“Kadri” algusaastaks on 1974, 1991. 
aastani juhendas Lille-Astra Arraste. 
Praegu juhendab mõlemat kollektii-
vi Anneli Arraste.

“Sõleseppade” rühm tantsib ala-
tes 1968. aastast. Tollal juhendas se-
da Lille-Astra Arraste, praegu aga 
Ants Arro.

“Mari” juhendaja on 1984. aas-
tast alates Leili Nael ja “Krõõt” on 
1991. aastast Anneli Arraste juhen-
dada.

“Hõbeniidi memmed” hakkasid 
Enna Vallase juhendamisel tantsima 
1981. ja lõpetasid oma tegevuse 2001. 
aastal.

Tantsurühmad on esinenud 
Karksi-Nuia laulu-ja tantsupidudel, 
kohalikel linnapäevadel ja kodukan-
dipäevadel. Nad on aidanud korral-
dada valla laste kevadkontserte ja 
osalenud esimese advendi ajal tra-
ditsiooniks saanud kuusetulede süü-
tamisel kogu vallas.

Tantsijate eestvedamisel on toi-
munud nõidade peod, on tantsitud 
lühima öö pidustustel ja öösel käi-
dud järve ääres sügist tervitamas. 
Traditsiooniliselt annavad kõik rüh-
mad viie aasta möödudes juubeli-
kontserdi.

Maakondlikest tantsupidudest ja 
“Sakala” mängude tantsupidudest 
on kõik rühmad aktiivselt osa võt-
nud. Veel on olnud memme-taadi 
peod, kus “Hõbeniidi memmed” ja 
“Kadrid” on kaasa tantsinud. Need 
kollektiivid on käinud ka Lõuna-
Eesti memme-taadi pidudel, mis on 
toimunud Tartus, Põlvas, Võrus, 
Tõrvas ja Viljandis. Tantsurühmad 
on osa võtnud ka tantsupäevadest, 
mis on toimunud nais- ja segarüh-
madele eraldi. Nii on tantsitud 
Tääksis, Mustlas, Vastemõisas, Suu-
re-Jaanis, Ülemõisas ja Abjas. Ka 

meie ise oleme neid žanripäevi kor-
raldanud.

2001.aastal said meilt alguse maa-
kondlikud tantsusolistide päevad, 
neid on seniajani peetud neli. Ükski 
segarühma tantsija ei pääse 
“Tuljakut” tantsimata. 

Nii on toimunud maakondlikud 
“Tuljaku” võistutantsimised, kus 
meie paarid on tulnud esimeste hul-
ka. Ka talvetantsupidudel Viljandis 
on meie rühmad mitu korda kaasa 
löönud. Üldtantsupidudel on samu-
ti meie rühmad väljas olnud: XV 
üldtantsupeol 1994. aastal “Mari”, 
”Sõlesepad” ja “Krõõt”; XVI peol 
1999. aastal “Sõlesepad, “Tantsu-
rõõm” ja “Krõõt”; XVII peol 2004. 
aastal “Sõlesepad”, “Tantsurõõm” ja 
”Krõõt”.

1997. aastal toimus vabariiklik 
laste laulu- ja tantsupidu, kus esi-
mest korda olid väljas ka tantsuve-
teranide rühmad, “Tantsurõõm” 
nende hulgas.

Samuti on toimunud vabariikli-
kud meesrühmade võistutantsimi-
sed, kus “Sõlesepad” saavutas aasta-
tel 1993 ja 1995 esikoha ning 1997. ja 
1999. aastal teise koha.

Tallinnas on veel esinetud mar-
dilaadal, vanalinnapäevadel, Rocca 
al Mare Vabaõhumuuseumis ja Kad-
riorus roosiaia avapidustustel.

Sageli on karksinuialased näida-
nud oma rahvatantsu ka väljaspool 
Eestit. Nii on tantsurühmad käinud 
folkloorifestivalidel ja sõpruslinnades 
Lätis, Leedus, Soomes, Rootsis, Unga-
ris, Hollandis ja Saksamaal. Pole unus-
tatud ka Eesti saari. Peaaegu kõik 
meie saared, nii suured kui ka väike-
sed, on meie tantsusamme täis.

Enamjaolt kuulub repertuaari 
meie oma tants – nii autorite loo-
ming kui ka folkloor. Veel tuntakse 
rõõmu teiste rahvaste tantsudest. 
Kindla koha “Tantsurõõmu” kavas 
on leidnud ballitantsud.

Igal kollektiivil on omad tavad ja 
kombed, kuidas elujõuline püsida. 
Tuleb tunda, hoida ja tantsida oma 
rahvatantsu, ainult nii jätame me 
endast maha midagi järgmistele põl-
vedele.

Anneli Arraste

• 23. märtsil 2007 tähistab “Tantsurõõm” 50. tegevusaastat. Foto pärast 
esinemist 2006. aasta taidlejate kevadkontserdil. ENNA VALLASE fotoNOORTETEATRI LOOD

ALGUS: SÜGIS 2004
Kultuurikeskuse Noorteteater 

alustas tegevust uue kultuurikeskuse 
valmides oktoobris 2004. Noorte hu-
vi teatritegemise vastu oli väga suur: 
asutajaliikmeid tuli kokku ligi 65. 
Neist 58 noorega vanuses 12—18 tõi-
me juba detsembri algul lavale esime-
se etenduse: Silvia Soro kirjutatud 
jõululoo “Viimane Prints“, mille ko-
haliku publik soojalt vastu võttis.

KEVAD 2005
Teise etendusena jõudis Karksi 

valla laulupäeval juunis 2005 lavale 
kohaliku kultusautori August Kitz-
bergi näidendite “Punga Mart ja Uba 
Kaarel“, “Tuulte pöörises“ ja “Liba-
hunt“ ainetel kokku kirjutatud kire-
draama “Metsikud kired“.

Selles lavaloos lõi näitlejana kaasa 
19 noort vanuses 8—20.

Hoolimata keerukatest, oskusi ja 
elukogemust nõudvatest karakteritest 
tulid noored näitlejatööga säravalt ja 
kaasakiskuvalt toime.

SÜGIS 2005 – KEVAD 2006
Noorteteatri kolmandaks etendu-

seks sai Silvia Soro romantilis-irooni-
line tragikomöödia “Omamoodi par-
dipoeg“. Etenduse loomisel ja esitami-
sel osales laval ja lava taga 32 noort.

“Omamoodi pardipojaga“ osalesi-
me ka Viljandimaa kooliteatrite päe-

vadel (Viljandis märtsis 2006), kus 
keskastme arvestuses saavutasime 
esikoha ja näitleja Argo Öövel märgi-
ti ära parima meeskõrvalosa täitja-
na.

Parima keskastmetrupina pääsesi-
me Viljandimaad esindama kooliteat-
rite keskastme festivalile Haapsallu 
(aprill 2006), kus saavutasime laureaa-
ditiitli. Žürii tõstis esile noorte head, 
loomulikku näitlejatööd, ilusat an-
samblimängu ja lavalt saali kiirgavat 
nooruslikku energiat.

K e -
v a d e l 
2006 sai Karksi Valla Kultuurikeskuse 
Noorteteater endale ka nime “Noor-
teteater O“.

SÜGIS 2006 – KEVAD 2007
Praegu on proovisaalis Silvia Soro 

kirjutatud lavakava “Neli põlve, neli 
pidu“. See on näitemäng, mis püüab 
luua silla nelja põlvkonna vahele.

Näidendi neljas pildis näidatakse 
noorte tegemisi aastatel 1947, 1967, 1987 
ja 2007. Noored saavad süveneda oma 

vanemate, vanavanemate ja vanavana-
vanemate noorusaega ja seda oma tä-
nase noor-olemisega kõrvutada.

Oleme eeltööna ühes noortega 
näidendis kajastatavaid aastaid uuri-
nud: lugesime tolleaegset noorteaja-
kirjandust, kuulasime moes olnud 
muusikat, vaatasime pilte ja vestlesi-
me oma vanemate ja vanavanemate-
ga nende noorusest — et me paremi-
ni mõistaksime, kes on need inime-
sed, kellega me ühes maailmas elame 
ja milline oli elu siis, kui nemad olid 

meievanused. Kaasa lööb 40 noort va-
nuses 8—17.

Näidendiga “Neli põlve, neli pidu” 
osaleme märtsis 2007 ka Viljandimaa 
kooliteatrite päevadel Karksi-Nuias.

Mais 2007 ootab aga lavale jõudmist 
uus sotsiaalse teatri laadis etendus, mil-
le aluseks on Viljandimaa noorte kirjan-
did suhetest oma vanematega.

Tulevikumoto: ole nähtav, ole 
kuuldav, ära karda särada!

Silvia Soro, 
“Noorteteatri O” juhendaja
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• “Noorteteater O” Silvia So-
ro etenduses “Viimane prints” 
2005. aastal.
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•  K o o r i d 
esinevad lau-
lu- ja tantsu-
peol “75 aastat 
Karksi laulu-
peost”. Juhatab 
Ivi Harju.

• Juubeli-
laulupeo rong-
käik 2005. aas-
tal.

MAIRE
TORIMI fotod

Valla muusikaelu
Kultuurikeskuses tegutsevad 

muusikakollektiivid on kõik vane-
mad kui 15 aastat. Naiskoor “Maimu” 
(loodud 1970, juhendaja Ivi-Heljo 
Harju) on tegutsenud 37 aastat, mees-
koor “Venda” (1965, juhendaja Ivi-
Heljo Harju) 42 aastat, rahvamuusi-
kaansambel “Lustipill”(1975, juhen-
daja Vello Ainsalu) 32 aastat ja “Hõ-
beniidi” naisansambel (1984, juhen-
daja Syrle Eesik) 23 aastat.

15 aastat ei ole nende kollektiivide 
juures olulisi muudatusi toonud. Sa-
mad juhendajad teevad oma tänu-
väärset tööd käesoleva ajani. Muusi-
kakollektiivide koosseisud on põhili-
selt samaks jäänud – on ainult mõnin-
gaid muutusi liikmete hulgas. Kõik 
ringid tähistavad traditsiooniliselt oma 
juubeleid: tutvustavad oma tegemisi 
ülevaatliku kontserdiga ning nende 
külalistena on oodatud sõpruskollek-
tiivid ning kõik huvilised ja toetajad.

15 aasta sisse mahub palju laulu-
pidusid. Osa on võetud üldlaulupi-
dudest 1994., 1999. ja 2004. aastal, kõi-
kidest maakondlikest pidudest ning 
oma valla pidudest neli korda. 2005. 
aastal toimus suurem kohalik laulu- 
ja tantsupidu “75 aastat I Karksi Lau-
lupäevast”.

Naiskoor “Maimu” osales 2000. ja 
2005. aastal võistulaulmistel Tallinnas 
ning saavutas häid tulemusi (2000. 
aastal oma kategoorias II koha). “Hõ-
beniidi” naisansambel on osa võtnud 

kõikidest maakondlikest vokaalan-
samblite päevadest ja osalenud Lõu-
na-Eesti memme-taadi pidudel. 

Seoses Eesti iseseisvumisega avar-
dusid ka kollektiivide reisimisvõimalu-
sed. Rahvamuusikaansambel “Lusti-
pill” on esinenud nii iseseisvalt kui 
saatnud erinevaid tantsurühmi Saksa-
maal, Rootsis, Soomes, Norras, Hollan-
dis ja Lätis. “Lustipill” on osa võtnud 
ka kõikidest maakondlikest rahvamuu-
sikapäevadest, memme-taadi pidudest 
ning osalenud peaaegu kõikidel maa-
kondlikel bändide päevadel ning päl-
vinud žüriilt tunnustavaid sõnu.

Meeskoor “Venda” tegi kontsert-
reisi oma sõpruskoori juurde Soome 
Kankanpääle.

Uute muusikatraditsioonidena 
toimuvad vallas aastast 2003 pilli-
meeste ja vokaalansamblite päevad 
(esimene pillimeeste päev toimus Lil-
lis Alli Laande eestvedamisel ja vo-
kaalansamblite päev Karksis Riina 
Hupponeni organiseerimisel).

Karksi valla muusikaelule on ele-
vust toonud ka professionaalsete 
muusikute esinemised. Seoses kul-
tuurikeskuse hoone valmimisega 
avardusid tunduvalt võimalused kut-
suda ka talvel esinema tipptasemel 
muusikuid. Me oleme osa saanud 
Rein Rannapi, Urmas Sisaski, Tõnis 
Mäe, Hanna Liina Võsa, Maarja-Liis 
Ilusa, Koit Toome, “Hortus Musicuse”, 
“Lindpriide”, Jaan Tätte, Marko 

Matvere, Prantsuse džässiansambli ja 
arvukate Eesti Kontserdi korraldata-
vate kontsertide kõrgtasemel solisti-
de esinemistest.

Muusikaelu moto on: “Muusika, 
ärata mu süda.”

Sirje Sossi,
kultuurikeskuse muusikaspetsialist

MUUSIKAKOOLI VIISTEIST AASTAT
Veebruaris 1992 käis Karksi-Nuia 

Muusikakoolis 17. õppeaasta. Õpila-
si oli koolis 75 ning õpitavad erialad 
klaver, viiul, akordion, kannel ja 
puhkpill.

Solfedžot ja muusikateooriat õpe-
tas Ivi Harju, klaverit Ülle Krause 
(Holmqvist) ja Tiia Parmo, viiulit 
Ringa Vaiksaar, akordioni Merike 
Rüdiger ja Vello Ainsalu, kannelt Pil-
le Bergmann, puhkpille Peep Harju 
ning üldaineid Helen Kivimägi. Abi-
personali moodustasid koristaja 
Mirdza Must ja majahoidja Aino 
Kivisik. Kooli juhtis Elga Ainsalu, kes 
hiljem töötas klaveri- ja üldainete 
õpetajana kuni surmani 1999. aastal.

Viieteistkümne aasta jooksul on 
koolis pikemat või lühemat aega töö-
tanud veel puhkpilliõpetajad Villu 
Müür ja Peep Heinaste, eelklassiõpe-
taja Tiiu Kütt, kitarriõpetaja Kalev 
Saarva; solfedžoõpetajad Aino Orgse 
ja Marina Vau ning klaveriõpetaja 
Anne Mägi.

Viieteistkümne aasta jooksul on 
kooli lõpetanud 71 õpilast, kellest mi-
tu on muusikaõpinguid jätkanud. 
Teadaolevalt tegutsevad paljud meie 
kooli kasvandikud harrastusmuusi-
kutena, seda ka meie kooli muusiku-
te kooslustes. Meeldivalt palju endisi 
õpilasi kohtab meie (ja loodetavasti 
teistegi muusikakoolide) majas lapse-
vanemana.

Aastate jooksul toimunud muutu-
sed muusikahariduse eesmärkides on 
koolile toonud uued ülesanded: kui 
varem oli peatähelepanu kutse-eelsel 
õppel, siis nüüd nähakse muusika-
õpetuse rolli eelkõige igakülgselt are-
neva noore inimese kasvatamisel; va-
rasem solistide koolitus on suures osas 
asendunud koosmusitseerimise või-
maluste loomise ja arendamisega.

Sellest tingituna on laienenud 
õpetatavate (lisa)erialade valik: vähe-
ses mahus saab õppida kitarri, kont-
rabassi ja trumme ning juhatust sün-
tesaatori käsitsemisel ja hääle seadmi-
sel. Kooli õppekavva on lisandunud 
pop- ja jazzmuusika elemente. Loo-
misel on löökriistade eriala ja kavan-
damisel pärimusmuusika õpetus.

Muusikakooli õpilasesinejad möö-
dunud viieteistkümnel aastal — Kris-
ti Leppik, Krista Veevo, Karin Kütt, 
Rauno Metsa, Rainer Koik, Katrin 
Zagovejeva, Karol Pulk ja Katrin Kütt 
— on osa võtnud regiooni ja ka vaba-
riiklikest ülesastumistest, kus nende 
tulemused on meeldivalt sageli mär-
kimist leidnud. Tõsi küll, praegune 
aeg ei ole selles suhtes koolile parim. 
Samas on hoogustunud kooli muusi-
kakollektiivide osavõtt üleriigilistest 
ühismängimistest ja kõikvõimalikest 
koosmusitseerimistest.

Kooli ja ka valla kultuuriüritustel 
on sageli esinenud ka Siret Rõigas, 
Katri Mets, Reelika Saar, Liis Grün-
baum, Martin Oder, Anu Salujärv, Kai-
do Kadaja, Maarja Veerme, Tõnis Veer-
me, Kairi Kangur ja Hannes Parmo. 
Neist mitu on kooli ettevõtmistes osa-
lenud juba vilistlasena. 

Koosmängu võimalust pakuvad 
koolis muusikakollektiivid – viie aas-
ta vanune ansambel 
“Kunileid“ Vello Ain-
salu, keelpilliansam-
bel Ringa Vaiksaare, 
salongimuusikaan-
sambel Ants Sombri, 
kandleansambel Pil-
le Bergmanni ja pop- 
muusikaansambel 
Ants Läätsa juhen-
damisel. Jõulude ajal 
jõudis esimese avali-
ku esinemiseni kooli 
kammeransambel 
Ivi Harju juhenda-
misel.

Ansambel ”Kuni-
leid” ja kanneldajad 
on korduvalt osale-
nud rahvamuusika-
festivalil ”Karupoja 
Trall” Otepääl. Kand-
leõpilased kuuluvad 
üleriigilise kandle-
mängijate ühenduse 
”Sotto Voce” koos-
seisu ja on aastate 
jooksul harjutanud 
ja esinenud erine-
vais paigus Eestis ja 

Leedus. ”Kuni leid” käis 2004. aastal 
kontserdireisil Petserimaal.

Vastastikuste külaskäikude ja 
ühiste ettevõtmiste partnerid on ol-
nud Viljandi, Abja, Kilingi-Nõmme, 
Tõrva, Türi, Põlva, Valga, Lasnamäe 
ja Haapsalu muusikakool.

Suursündmuseks kujunes nelja 
põhjamaa muusikakooli — Leksandi 
(Rootsi), Lillehammeri (Norra), Oulai-
neni (Soome) ja Horsholmi (Taani) 
pillimängijate-lauljate külaskäik ja 
ühine muusikalaager koos kontserdi-
programmiga mullu suvel Karksi-
Nuias. Järgmine sõpruskoolide kok-
kusaamine on kavas eeloleval jaani-
ajal Leksandis. Selleks valmistumine 
mõjutab käesoleva õppeaasta tege-
vust.

Muusikakoolis on peetud oluli-
seks osasaamist kõrgtasemel muusi-
kakultuurist. Nii on korraldatud kü-
lalisesinejate – professionaalsete 
muusikute ja selleks pürgijate (muu-

sikatudengite) kontserte omas majas 
ning ühiskülastusi Tallinna ja Riia 
rahvusooperisse, samuti Tartu ja Pär-
nu kontserdimajja. Hiljuti esinesid 
oma vanas koolis vilistlased Ene Nael, 
Kristi Leppik ja Angelica Averjanov.

(Järg 13. lk.)

• Karksi laulurahvas 2006. aasta suvel õitsil Maiel.
ENNA VALLASE foto
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KARKSI KÜLA 
ISESEISVUSAJA TUULES

Eesti Vabariigi taaskehtestamise-
le järgnenud üleminek plaanimajan-
duselt turumajandusele muutis tu-
gevalt maapiirkondade elu. Maal 
kulges erastamisprotsess raskelt ja 
valuliselt. Vabariigi põllumajandus-
poliitika ei soosinud maaelu, külaela-
nikel nappis võimalusi ja oskusi talu 
majandamiseks või ettevõtte rajami-
seks.

Karksi kolhoosi erinevatest toot-
mislõikudest moodustusid aktsiaselt-
sid ja ühistud: “Karme”, “Karel”, „Ta-
rind“, “Kiirgus”, “Kuusk”, “Etera”, 
“Felis”, “Torr”, “Koidu”, “Remos”, 
“Li-Fi”, “Auto”, “Tuhalaane”, “Pendi” 
ja “Sudiste”.

Viisteist aastat tagasi oli Karksi 
külas 706 elanikku ja töötas lasteaed-
algkool kuue klassikomplekti ja ka-
he lasteaiarühmaga. Oma teenuseid 
osutasid kultuurimaja, raamatuko-
gu, juuksur ja kingsepp, agaramad 
hakkasid rajama väikeettevõtteid või 
tegelema kaubandusega.

Inimesi on Karksisse tulnud ja 
läinud, aga hooned püsivad ja anna-
vad külale näo.

Üle 20 aasta Karksi sööklana töö-
tanud majast võis 1996. aastal osta 
aktsiaseltsi “Karksi sink ja vorst” (hil-
jem “Palmik”) tooteid. Nüüd mürise-
vad kunagises köögis, söögisaalis ja 
pagariruumis sõiduautod. Tore, et et-
tevõtlikud mehed leidsid vahepeal 
tühjana olnud hoonele kasutuse ja 
lõid uusi töökohti.

Üheaegselt söökla hoonega ehi-
tatud Abja Tarbijate Ühistu kauplus 
on jäänud ainsaks külaelanike toidu-
poolisega varustajaks.

Karksi Lasteaed-Algkooli kuues 
klassis õppis 1994. aastal 115 last ja 
kahes lasteaiarühmas käis 44 mudi-
last. Kümme aastat hiljem lõpetati 56 
õpilasega algkooliosa tegevus ja las-
teaiarühmad jätkasid tööd Karksi-
Nuia lasteaia alluvuses. Täna sibavad 
hoone lasteaiapoolses osas 36 sära-
silmset poissi-tüdrukut ja on õnneli-
kud, et saavad viibida koduläheda-
ses lasteaias. Klassiruumid aga on 
uue lahenduse ootel. Maja keldri-
ruumides tegutseb Karksi Kultuuri-
seltsi taaskasutuskeskus.

Uhkes üksinduses keset mõisa-
parki seisab 170-aastane mõisaait, 
mis sai uue elu, kui tema võlvitatud 
keldrisse rajasid Valdur Ong ja Aivar 
Sarv restorani “Tõru”.

2. juunil 1995 viibisid Karksi kan-
dis Eesti Vabariigi president Lennart 
Meri ja proua Helle Meri. Ajaloolisel 
hoonel oli au kõrgeid külalisi vastu 
võtta ja restoranil võõrustada neid 
kaheksakäigulise lõunasöögiga.

Paar aastat hiljem tutvustab rek-
laamtrükis: ”Õllekelder “Tõru” — 46 
kohta, gruppide toitlustamine ette-
tellimisel, nädalalõppudel ansambli-
muusika, lisaks pakume Karksi Vei-
nitehase naturaalveinide degustee-
rimist.” Aidahoone laoruumidesse 
asutatud “Karksi Pagar” küpsetas 
mitut sorti leiba ja saia, mida oli või-

malik ahjusoojana osta samas asu-
vast kauplusest. Karmid eurotuuled 
puhusid minema nii leiva-saialõhna 
kui ka supid-praed.

Karksi küla teatakse veel praegu-
gi üle Eestimaa õlle- ja veinitehase 
kunagise hinnatud toodangu järgi. 
Pärast õllepruulimise lõpetamist elas 
aktsiaselts “Karme” üle raskeid aas-
taid. Jätkates veinitootmist ning 
tuues turule uusi jooke, püüab ette-
võte vastu pidada ja edasi areneda.

“Karme” laohoonete embuses 
meenutab väike roheline majake 
nostalgiliselt oma vorstitegemise ja 
kauplemise aegu.

Küla keskus on külamaja – elani-
kele vajalik kooskäimise koht. Siin 
pakutakse kultuuriteenust, on raa-
matukogu, internet ja muuseumi-
toad ning siin korraldab õppepäevi 
Karksi Kultuuriselts.

Turumajanduse konkurentsile pi-
das eelmise aastani vastu “ARA Ve-
delkütus”. Lossimäe tankla on aga 
mitmekesistanud oma tegevust, mil-
lele aitab kaasa soodne asukoht.

Põllumajandustehnika varuosi ja 

määrdeõlisid pakub endiselt osa-
ühing “Remos”, tema naaber, osa-
ühing “Simatron” osutab teenust 
metsatööstusele. Suuremad tööand-
jad külas ongi puiduettevõtted. Nuu-
mabaasiks ehitatud hoonetes vingu-
vad Karksi Saetööstuse saed. Jõuli-
selt on tootmist laiendanud küla 
suurim tööandja, osaühing “Puidu-
koda”, mis tähistab tänavu oma 10. 
aastapäeva.

Eesti rahva vanasõna “Kelle jalg 
käib adra taga, see käib ikka õiget ra-
da“ ei taha tänapäeval Karksis enam 
paika pidada. Adra taga käivaid jalgu 
jääb üha vähemaks. Ümbruskonna 
väiketalud on suutnud oma põllud 
küll hoida võsastumast ja tükati võib 
näha veel haljendamas viljaorast, aga 
teine tuntud väljend “Põllumees põ-

line rikas” oli vist esivanemate unis-
tus. Või on veel ees? Põllumajandus-
liku tegevusega on 15 aastat vastu pi-
danud vaid osaühing “Etera”.

Eestluse säilitaja ja edasikandja 
on läbi aegade olnud maarahvas. 
Ajad muutuvad, elu ja 
inimesed koos ajaga. 
Milline on Karksi küla 
järgmise 15 aasta pä-
rast, see sõltub suuresti 
riigi regionaalpoliitikast 
ja siinsetest elanikest, 
eelkõige noortest. Ava-
tud maailm meelitab 
noori, aga kodupaik 
kutsub neid tagasi, kui 
suudame hoida selle 
elamisväärsena.

Helve Joon

KARKSI KÜLAMAJA TEGUTSEB
Karksi külamaja on olnud pikki 

aastaid kohaliku rahva kooskäimise 
koht. Siia tullakse laulma, tantsima 
ja pidusid pidama. Vaadates tagasi 
15 aastale Karksi küla kultuurielus, 
on minu töös olnud nii mõõna- kui 
ka tõusuperioode. Päevakorrale ker-
kis isegi mõte maja sulgemisest, kuid 
tänu külarahva aktiivsele vastuseisu-
le maeti see mõte maha ning kultuu-
ritöö jätkus.

1992. aastal tegutses majas 15 hu-
vialaringi, paljud neist juba pikkade 
traditsioonidega: tantsurühmad, lau-
luansamblid, kapell, estraadi- ja kä-
sitööring. Osa on võetud maakonna 
laulu-ja tantsupidudest, memme-
taadi suvepidudest, maakondlikest 
žanripäevadest ning oma kohalikest 
üritustest.

Seoses piiride avanemisega tek-
kis võimalus tutvustada oma kultuu-
ri väljaspool Eestit. Nii on segarühm 
käinud mitu korda Ahrensburgi lin-
nas Saksamaal ning lauluansambel 
“Ehatäht” ja noortebänd “K-Duur” 
viis oma laulud Soome ja Rootsi. 
Praegu jätkavad tööd ansambel 
“Ehatäht”, tantsurühm “Karksi Line”, 
estraad, body-shaping, käsitöö-ja 
kunstiring ning noortebänd “K-
Duur”.

Külamajas korraldatakse mitme-
suguseid kultuuriüritusi: on peetud 
hingedepäeva, vastlapäeva, emade-
päeva, tähistatud jõulusid, peetud 
kevadkontserte, kus on osalenud ka 
külalisesinejad. Lastele korraldatak-
se lastehommikuid, kus on võimalik 
mängida, tantsida ja meisterdada. 
Traditsioonilisteks üritusteks on saa-

nud koos Karksi Kultuuriseltsiga kor-
raldatavad jaanilaat ja mõisapäev, 
mis eeloleval suvel toimub 11. kor-
da.

Aastal 2004 liideti külamajad val-
la kultuurikeskusega. See tõi endaga 
kaasa nii probleeme kui uudset lähe-
nemist – muutis paremaks külama-
jade-vahelise koostöö ja ühiste üri-
tuste korraldamise. Üheks selle näi-
teks on “Karksi Päkapikumaa”, mis 
sai jätkuks “Lilli Jõulumaale”. Polnud 
ju Lillis enam selle ürituse korralda-
miseks ruume.

Kultuurikeskuse valmimisega 
avanes võimalus rahval osa saada 
teatrietendustest ja kontsertidest, mi-
da Karksi külamajja pole võimalik 
tuua.

Karksi külamaja vajab kapitaalre-
monti, uut katust ja keskküttesüstee-
mi. Loodame ja ootame, et need saa-
vad teoks lähitulevikus ja külaelani-
kel on ikka ja jälle võimalus käia 
armsas, hubases majas aega veetmas 
ja oma hobidega tegelemas.

Riina Hupponen,
kultuurispetsialist

• Karksi Päkapikumaal tuli lavale näidend “Lumivalgeke ja pöialpoi-
sid”. MAIRE TORIMI foto

• Osaühing “Puidukoda” aastal 2007. ANDI SÕMMERI foto

Turism Karksi vallas
1997. aasta detsembris alustas 

Karksi-Nuia Linnavalitsuses tööd esi-
mene  turismispetsialist, kelle eesmär-
giks seati Karksi piirkonna turismi-
kaardile viimine. Hakati koguma in-
fot oma piirkonnas turismiga tegelda 
soovivate ettevõtete kohta ja loodi 
andmebaasid. Täiendati viidasüstee-
mi, et turist jõuaks pakutava teenuse 
või huvipakkuva objektini. 

1998. aastal jätkati tööd turismiin-
fopunktina. 2000. aastal asutati mitte-
tulundusühing “Karksi Turism ja 
Keskkond” eesmärgiga arendada ja 
tutvustada turismipiirkonda ning 
koostada turismialaseid ja piirkond-
likke keskkonnaprojekte. Ühingusse 
kuuluvad valla väike- ja turismiette-
võtjad ning turismist huvituvad isi-
kud.

1993. aastal oli tööd alustanud esi-
mene atesteeritud turismitalu — Kii-
ni-Hansu talu, mis kahjuks lõpetas 
oma tegevuse 2001. aastal. Praegugi 
veel küsitakse majutust sinna, sest 
külastajatele on meelde jäänud sõb-
ralik ja kliendikeskne teenindamine.

Tänaseks on turismiteenust pak-
kuvaid talusid juurde tulnud: Kopra 

talu, Käbi puhkemaja, 
Mellini talu ja Kiini talu 
puhkeküla. Suur nõud-
mine on aga majutus-
asutuse järele Karksi-
Nuia linnas.

2001. aasta kevadest 
hakkas infopunkti tööd 
koordineerima mittetu-
lundusühing “Karksi 
Areng”. Projektiga “Vaa-
ta maailma” loodi Kark-

si-Nuia avalik internetipunkt, mis lii-
deti turismiinfopunktiga. Turismiin-
fo ja internetiteenuse kasutamise või-
malus sobisid hästi kokku ja täienda-
sid teineteist. Samuti meeldis külas-
tajatele infopunkti soodne asukoht 
linna keskväljaku ääres.

2002. aastal tunnistati turismiinfo-
punkt Eestis turismiinfokeskusele 
kehtestatud nõuetele vastavaks ja 
tööd jätkati turismiinfokeskusena, 
kelle ülesanne on koguda ja korrasta-
da informatsiooni turismiteenuse ja 
selle osutamise ning huviväärsuste 
kohta; omada informatsiooni asjako-
haste kataloogide, teatmike, reisijuh-
tide, maakonna ja kohaliku omavalit-
suse kohta; pakkuda võimalust osta 
piirkonda iseloomustavaid erinevaid 
trükiseid, atlasi, turismikaarte, post-
kaarte, meeneid jne.

Palju kära tekitas kohalike muis-
tenditega seotud vanapagan Lasna. 
Temast oleks võinud kujuneda piir-
kondlik maskott, eeldades, et piirkon-
na märk peab hästi meelde jääma, 
olema humoorikas, tugeva ideega 
ning mida on võimalik edasi arenda-
da. Vanapagana teemaga on pakku-
da ka temaatiline kirjandus- ja loo-
dusrada.

2004. aasta sügisel liideti turismi-
infokeskus ja avalik internetipunkt 
Karksi-Nuia Linnaraamatukoguga 
ning töö kulgeb kultuurikeskuses.

Turismialane tegevus ei piirdu 
enam Karksi vallas paiknevate turis-
miobjektidega, vaid materjale kogu-
takse ja koostatakse kogu Lõuna-Vil-
jandimaa vaatamisväärsuste kohta. 
Korraldatud on küsitlusi ja koolitusi 
klienditeeninduse ja turismiteenuse 
kvaliteedi parandamiseks. Osaletak-
se mitmes Eesti ja rahvusvahelistes 
projektides, samuti sihtasutuse “Lõu-
na-Eesti Turism” töös. Tihe side on 
maakondliku mittetulundusühingu-
ga “Viljandimaa Turism”.

On koostatud eesti-, inglis- ja ve-
nekeelne esindustrükis “Kodukoht 
Karksi”, on valminud eesti-inglis-, 
soome-rootsi- ja vene-lätikeelsed tu-
rismi- ja jalgrattatee kaardid ning  tu-
rismi ja käsitöö kohta esinduslik ko-
dulehekülg aadressil www.mulgi.
karksi.ee.

Karksi valda ja vaatamisväärsusi 
reklaamivaid infomaterjale on jaga-
tud valda külastanud turistidele ja 
teistele infopunktidele ning turismi-
messidel. Kolmel suvel järjest on tel-
linud eesti ja läti grupid ekskursioo-
ne Lõuna-Viljandimaal. Nende soovi-
de kohaselt koostati marsruudid ja 
leiti giidid.

2006. aasta maikuust on Karksi 
vallal ja Riigimetsa Majandamise Kes-
kuse puhkemajanduse osakonnal 
koostööleping, mille tulemusena on 
Karksi-Nuia turismiinfokeskuses saa-
da kõik materjalid, mis puudutavad 
loodavat Sakala puhkeala kui ka ko-
gu riigimetsakeskuse puhkemajandu-
se võimalusi.

Eestis on kohti, kus on midagi 
“kõige”, olgu see siis kõrgem mägi või 
sügavam järv. See on nagu magnet, 
mis tõmbab turiste enda poole. Meie 
kandi ilus loodus ei jää alla Eesti po-
pulaarsematele turismipiirkondadele, 
tuleb seda vaid turistidele pakkuda.

Piret Kask,
turismispetsialist

• Lossimäed. MARGUS MÕISAVALLA foto

• Aktsiaseltsi “Karksi sink ja vorst” töölised Ene Teng ja Galyna 
Shmalt sel. HELVE JOONE foto aastast 1996.
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• Polli külamaja 2005. aasta kodukandipäevadel Karksi Lossimägedes. Keskel külavanem Kalle Peik.
TRIIN KLAASI foto

KÜMME AASTAT POLLI KÜLATUBA EHK KÜLAMAJA
Karksi kandis tõesti see
karikakar õitseb veel
taevas helesinine
õis nii valge päiksene
valge õis siin päikest püüab
igatsedes sulle hüüab
kui sa satud Karksi maile
keera pale päikse poole
otsi üles valge aas
õitseme seal jälle taas

Alvi Jelisejeva

Polli külatuba asutati 1996. aastal. 
Vaja oli ruume, kus kultuuriüritusi 
korraldada ja kus külarahvas saaks 
koos käia. Esimesed üritused olid hu-
viklubi õhtud, kus kohtuti huvitava-
te inimestega ja jagati reisimuljeid. 
Toredaks kujunesid luuleõhtud Elle-
Eha Are, Iivi Lepiku ja teistega. Loo-
duskaitseseltsi Kitzbergi osakond pa-
ni üles rahvusvahelise loodusfotode 
näituse.

Polli küla elanikud on alati leid-
nud aega ja tahtmist tegelda spordi 
ja taidlusega. Mängitakse võrkpalli, 
kabet, malet ja lauatennist. Kahjuks 
on eakamad ja keskealised inimesed 
spordist eemale jäänud, kuid noored 
on väga tublid. Eelmisel aastal tegid 
noored külavanem Kalle Peiki eest-
vedamisel Polli liuvälja, kus käidi ui-
sutamas ka Karksi-Nuiast ja Kark-
sist.

Pollis tegutsevad naisansambel 
“Sirjelind” ja naisrahvatantsurühm 
“Ubin”. Lauljad ja tantsijad on sisus-
tanud ja esinenud Pollis paljudel üri-
tustel. On käidud esinemas Karksis, 
Tuhalaanes ja Lillis ning Karksi valla 
ühisüritustel.

Traditsiooniks on saanud rahva-
kalendri tähtpäevade tähistamised: 
mardi- ja kadripäev, vastlapäev, liha-
võtted, emadepäev, jaanipäev, jõulud 
ja uue aasta vastuvõtt. Ühiselt tehak-

se ka kevadisi suurkoristusi. 2006. 
aasta aprillikuus korrastasime parki 
ja noored panid lindudele puude kül-
ge lindudele pesakaste.

2005. aasta jaanuari-
kuus asutati mittetulun-
dusühing Polli Küla Kul-
tuuriselts, sinna kuulub 
20 inimest. Seltsi esi-
mees on Kalle Peik ja 
asetäitja Kersti Kahu.

Alates 2004. aastast 
on Polli külamaja Kark-
si Valla Kultuurikeskuse 
üks osa, see on andnud 
hea võimaluse teha 
koostööd ja korraldada paremini 
suurüritusi ning külarahvale võima-
luse osa saada professionaalsetest 
kontsertidest, teatrietendustest ja näi-
tustest.

Sinaida Taal,
Polli külamaja perenaine

TUHALAANE KÜLA ELU ON MUUTUNUD
8. jaanuar 1996 jääb Tuhalaane 

rahvale meelde kui üks kultuurielu 
raskemaid päevi: kohalik rahvamaja 
langes tuleroaks. Külaelanikud olid 
harjunud seal koos käima, tantsima, 
laulma, pidusid pidama.

Küla lõhenes, sest eakad leidsid 
võimaluse käia koos koolimajas, noo-
red leppisid tolleaegse ühistu konto-
ri ruumidega. Koolimaja võttis enda 
kanda raamatukogu loomise, nii said 
külaelanikud võimaluse ajalehti lae-
nutada ja lugeda.

1997. aastal alustasid koolimajas 
tööd laste laulu-ja mängurühm ning 
kooli ettevalmistusrühm. Koostöös 
eakate laulu- ja tantsuansambliga 
“Sügislill” korraldati ühiseid üritusi.

Tuhalaane küla on elanud üle ras-
ked ajad. Kadunud on kohalik alg-
kool, postijaotuspunkt ja kauplus. Elu 
muutus iga päevaga raskemaks just 
vanemale külaelanikule. Kõike seda 
arvestades otsustas vald, et küla va-
jab kooskäimiseks uut maja.

1998. aastal avas uksed praegune 
külamaja. Siin jätkus töö laste ja noor-
tega, eakad eelistasid juba harjumus-
päraseks saanud ruume Kooli talus.

Külamajas on korraldatud ühek-
sa aasta jooksul noortele diskoõhtuid, 
peetud rahvakalendri tähtpäevi ja 
korraldatud raamatukogu-teemalisi 
üritusi. Suurimaks, üle maakonna 
tuntumaks ürituseks on saanud Tu-

halaane jaanituli, kuhu tullakse lähe-
dalt ja kaugemalt. Traditsiooniliseks 
võib pidada ka nüüdseks populaar-
sust kogunud Tuhalaane Kirikumäe 
jooksu.

Meil on külas käinud lektoreid 
oma vallast ja mujalt. Koos on käinud 
huviringid: klaasimaalikursused, 
võimlemisrühm, käsitööring ja näite-
ring. Eelmise suve lõpuni tegutses ak-
tiivselt noorte taidlusrühm, kes alus-
tas juba vanas rahvamajas.

Külamaja püüab pakkuda peale 
seltsielu lihtsaid, kuid vajalikke iga-
päevateenuseid. Siin on võimalik lu-
geda ja laenutada ajakirjandust ja 
raamatuid, aga ka tellida ajalehti ja 
maksta makse.

Külaelanikud vananevad ning pä-
ris paljudele käib üle jõu teha pikki 
bussisõite Viljandisse või Karksi-Nuia. 
Külamajas püütakse leida võimalu-
sed vanurite aitamiseks ja toetami-
seks. Nii võib vahel varahommikuti 
kohata külamaja köögis mõnda vana-
memme juukselõikusel või arsti mää-
ratud süstikuuri saamas.

Uued tuuled tõi majale 1. oktoo-
ber 2004: külamajad liideti valla kul-
tuurikeskusega. Muutus kogu töökor-
raldus.

Kas oli see negatiivne või positiiv-
ne? On nii seda kui teist. Negatiivseks 
sai Tuhalaane jaoks see, et liitmise käi-
gus kadus külamaja juurest abitööli-

se koht. Majja jäi tööle vaid üks töö-
taja, kes sai lisaks kultuuri- ja raama-
tukogutööle enda kanda ka abitööta-
ja kohustused, samuti osalemise kul-
tuurikeskuse ürituste korraldamisel. 
Positiivseks pean aga seda, et külama-
jade koostöö muutus paremaks. Saa-
me rohkem vahetada infot selle koh-
ta, mis toimub vallas, ja üksteist pare-
mini aidata-toetada. 

Ühtegi tööd ei tee päris üksi. Mind 
on palju toetanud meie külavanem, 
tänu kellele on nii mõnigi hea idee 
teoks saanud, samuti Urmas Suur-
puu, tänu kellele on külal nii mõnda-
gi, millega kogu vallarahva ees uh-
kustada. Meie külas on vist ainsana 
väga korralik arvutipark ning võimas 
heli- ja valgustehnika. Küla on kau-
nis tänu heakorraliikumisele, millele 
pani aluse külaelanik Maia Saidla.

Lõpetan ühe meeldiva hetkega 
eelmisest suvest. Korrastasime küla-
maja noortega “Viljandimaa virre-
deks” lõkkeplatsi, kui üks neiu ütles 
järgmised sõnad: “Ükskõik, kusko-
hast ma ei tule, koolist, vanaema juu-
rest või külast. Alati kui jõuan Tuha-
laane sildini, tunnen, et olen kodus. 
Siia tahan ma alati tagasi tulla.”

Tahan siiralt loota, et kõigist ääre-
maa raskustest hoolimata tulevad 
meie noored kunagi Tuhalaande ta-
gasi.

Anneli Anijärv

Lilli külamaja tegutseb
Selle ajavahemiku kohta võiks 

kirjutada paksu raamatu, aga et le-
he pind ei võimalda, siis panin kirja 
ülitähtsad seigad läbi 15 tegevusaas-
ta Lilli rahvamajas – 2004. aastast Lil-
li külamajas.

Lillis on aastast 1987—2006 töö-
tanud folkloorirühm “Allikas“, aas-
tail 1991—1997 tegutses kapell “Lil-
li Simmanipoisid“ja aastail 1992—
2005 segarahvatantsurühm “Kiitsa-
kad“.

1996. aastast on Lilli külal side-
med Minden-Lübbecke maakonna 
Leverni veski tantsurühmaga, vas-
tastikku on neil külas käidud ja kü-
lalisi vastu võetud kolm korda. Iga 
kord on antud Saksamaal ka kont-
serte nii küttide peol, lillepeol, küla-
pidudel, veski juures veskipäevadel 
ja ka esinetud paljudes vanadeko-
dudes. Nii on teenitud raha laste 
rahvariiete ja ka muu külale vajali-
ku jaoks.

Kui mõelda tagasi 15 tegevusaas-
tale, võttes abiks külakroonika ja te-
hes väikest statistikat, nähtub, et 
keskmiselt oli 40 üritust aastas. Väl-
ja peab kahjuks arvama kaks viimast 
aastat. See seletub suurte muudatus-
tega, mis on viimastel aastatel meie 
vallas olnud.

Kui laskuda nostalgiasse ja mõel-
da tagasi tehtule, siis võime olla uh-
ked nii mõnegi asja üle, mis sai 
teoks just Lilli külas. Meenutagem 
siis neid toredaid aegu alates 1994. 
aastast: hingedepäeva istumised, 
alates 1995. aastast väga sooja vas-
tuvõtu osaliseks saanud Lilli Jõulu-
maa, mis kahjuks ruumide nappu-
se tõttu pidi sel aastal kolima Kark-
sisse, Lõuna-Mulgimaa laste folk-

looripäevad kaheksa 
korda, 1996. aastast 
kuni 2002. aastani mai-
mikute mängupäevad, 
kui rahvamajas oli lap-
si üle kümne, 1998. 
aastast korraldatud 
laste lustilaagrid, mis 
küll vahetasid oma ni-
me (lakalaager, folk-
loorilaager, tantsulaa-
ger, muinasjutulaa-

ger), kuid mõte on olnud tuua lap-
sed ja noored meie rahvapärimuse 
ja keele juurde läbi lustimise ja 
mängu.

1999. aastast oli meil Lilli Liha-
võttemaa, mil lapsed kandsid ette ka 

nukunäidendi, neljal suvel on olnud 
laste naljaolümpia. 2002. aastast on 
igal suvel õpitud Lilli küla päevaks 
mulgikeelne näitemäng ja see koos 
noorte ja vanade külanäitlejatega eri 
paikades ette kantud. Külapäevi on 
peetud 1993. aastast alates igal suvel, 
2003. aastal algatati Karksi valla pil-
limeeste päeva mõte, mis on kenas-
ti edasi arenenud. 2003. aastal alga-
tati Lõuna-Mulgimaa eri koolide 
keskastme lastele projekt “Latseke, 
kõnele mulgi kiilt“, mis toimis väga 
edukalt. Samal aastal alustas ka esi-
mest korda tööd memmede tantsu-
rühm “Maalid“, kes on juba esine-
nud nii Viljandis, Võrus kui Põlva-
maal.

3. septembril 2003 oli meil au vas-
tu võtta ja kostitada ka Eesti Vabarii-
gi presidenti Arnold Rüütlit koos 
abikaasaga.

2004. aastal muudeti meie rahva-
maja külamajaks ja sai Karksi Valla 
Kultuurikeskuse üheks osaks. Selle-
ga kaasnesid päris rasked sisseela-
misvalud, kuid lisandusid ka rõõ-
mud võimaluse üle osa saada pro-
fessionaalsetest teatri- ja kontserdi-
kollektiivide esinemisest.

Tore on tõdeda, et siiski küla toi-
mib edasi. Seda tõestavad suurüri-
tused, milles löövad kaasa paljud 
külaelanikud. Seda näitas ka 2006. 
aasta suvel etendatud Jaak Kõdara 
kirjutatud näitemängu “Kolm risti“ 
muruletoomise entusiasm. Seda näi-
tavad ka jõulude ja aastavahetusüri-
tused ning laste tõmme meie maj-
ja.

1999. aastal Karksi valla renovee-
ritud tänane Lilli külamaja on vaja-
lik. Lilli küla rahvas on tänulik soo-
ja ja puhta maja eest, kuhu tulla liht-
salt juttu ajama, raamatuid laenuta-
ma, ajalehti lugema, arvutis surfa-
ma, trenni tegema, kuulama ja vaa-
tama, mida teevad teised, ja ka ise 
kaasa lööma nii näite-, laulu- kui ka 
tantsuringis.

2007. aasta plaanis on meil mu-
rule tuua juba mitu näidendit ja 
kontserti meie uuel vabaõhuplatsil 
“Nava lava“, mis paikneb küll Nava 
talu maadel, kuid mille peremees 
Jaak Kõdar on andnud küla käsutus-
se. Kindlasti jätkuvad lastelaagrid, 
külapäevad ja kõik traditsioonilised 
tähtpäevad, mida küla on harjunud 
koos tähistama.

Alli Laande

Polli Hooldekodu on paljude kodu
Hoone on ehitatud 1967. aastal las-

teaia jaoks. Algul oli majas kaks rüh-
ma. Üheksakümnendate aastate algul 
jäi maal lapsi väheseks, nii ka meil.

22. jaanuaril 1994 avati Pollis Las-
teaed-Hooldekodu. Hoolealuseid oli 
siis kaheksa, mehed ja naised poo-
leks. 1995. aastal avati kõrvalmajja 
veel 3-toaline korter vanuritele. Seal 
said endale kodu neli hoolealust 
ning nüüd oli neid terve tosin.

1997. aastal laiendati veelgi meie 
asutust ja võeti kasutusele 4-toaline 
korter. Sinna saime juurde 3 tuba 
hoolealustele, puhketoa ja köögi. 
Nüüd oli hoolealuseid viisteist. Ala-
tes 1999. aastast on hoolealuste arv 
pidevalt suurenenud.

Praegu on hoolealuste kasutada 
kaks 4-toalist ja üks 3-toaline korter, 
milles elab neliteist inimest. Lisaks 
korteritele on peamajas 12 voodi-
kohta. Korterelamus elavad meil vei-
di nooremad, kes tulevad ka iseseis-
valt enesega toime. Peamajas on 12 
voodikohta lamajatele ja dementse-
tele hoolealustele.

Kuigi hoolealused elavad kahes 
majas, on neil omavahel tihe side. 
Need, kes on suutelised, käivad söö-
mas peamajas, kes on haiged või 
muidu viletsamad, neile viiakse toit 
neli korda päevas tubadesse.

Hoolealuseid teenindab kaheksa 
inimest. Peamajas on ööpäevane 
hooldus.

Eelmise aasta augustis viidi lap-
sed vastvalminud Karksi-Nuia Las-
teaeda, seega saime hooldekodu ka-
sutusse juurde 3 voodikohta. Nüüd 
on hoolealuseid kokku 26.

Alates 2007. aastast on asutuse 
nimetus Polli Hooldekodu.

Hooldekodu võimaldab ööpäe-
varingset hooldust, ajutist hooldust, 
toitlustamist, saunateenust (dušš), 
juuksuri- ja pesumaja teenust, tele-
viisori vaatamist, kultuuriüritusi rah-
vuslikel tähtpäevadel, abivahendite 
laenutust ja vaba aja sisustamist 
(võimlemine, laulmine, käeline tege-
lus, lauamängud jms.).

Meie traditsioonid on tähistada 
hoolealuste sünnipäevi ja kalendri-
tähtpäevi, teha suvel ekskursioon ja 
korraldada kord kuus jumalateenis-
tus.

Hooldekodusse paigutatakse 
üldjuhul Karksi valla elanike regist-
risse kantud kõrvalabi, hooldust ja 
rehabilitatsiooni vajavad isikud aval-
duse alusel või isikute seadusjärgse-
te ülalpidajate avalduse alusel.

See, et kellegi lähedane isik elab 
hooldekodus, ei tähenda veel seda, 
et ta lähedasi enam ei vaja. Tunne-
me rõõmu, kui nad võtavad osa oma 
lähedaste elust. Lahtiste uste päevad 
hooldekodus on 14., 15. ja 16. veeb-
ruaril kella 9.30—12.

Laine Ikonen,
hooldekodu juhataja

• Uus tõs-
tuk lamavate 
haigete aitami-
seks.

LAINE
IKONENI foto

• 2006. aas-
tal valla pilli-
meeste päeval 
Tuhalaane kü-
lamajas esine-
vad Tuhalaane 
noored. Neid 
juhendas An-
neli Anijärv.
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Meie koduvald on saanud 15-aas-
taseks. See on lühike aeg tegijaile, 
kuid pikk ootajaile-vaatlejaile.

Meil on tavaks, et aastapäevadel 
meenutame möödunut. Alustame 
aastast 1990, mis oli Karksi kultuuri-
elule üsna pöördeline. See oli XXI 
üldlaulupeo ja XIV üldtantsupeo aas-
ta. Karksist sõitsid peole naiskoor 
(31), meeskoor (35), poistekoor (16) ja 
lastekoor (61) – neli koori 143 laulja-
ga ning tantsurühmadest Karksist se-
garühm (16) ja lasterühm (18), Kark-
si-Nuiast kaks EPT segarühma (38) ja 
naisrühm (13), koolist lasterühm (18) 
ja liikumisrühm (6) – kokku seitse 
rühma 109 tantsijaga ning rahvapil-
liorkester (25). Niisiis sõitis laulupeo-
le kaksteist kollektiivi 277 taidleja-
ga.

Rõõmupidudele järgnesid 
“matused”

Kultuurikomisjoni aruandest loe-
me: “Karksi-Nuias tegutsevad muu-
sikakool ja kaks kultuurikeskust üle 
40 huviala ja taidlusringiga igale ea-
le, kusjuures osalejate arv nendes 
ületab 1000 piiri. Nende rahvakul-
tuurialane tegevus on vabariigi tase-
mel kõrgelt tunnustatud: EPT ameti-
ühinguklubi on vabariigi parim, koo-
rid arvukad ja tasemel, mitmed tant-
surühmad kuuluvad vabariigi pare-
mikku ja on Eestit välismaal esinda-
nud.”

Vallas tegutsesid Karksi, Lilli ja Tu-
halaane rahvamaja ning raamatuko-
gu. Ka Pollis ning Kõrgemäe sovhoo-
sis tegeldi taidlusega arvestataval ta-
semel.

Sel ajal rahastas kultuuritööd riik. 
Vallas tegi kultuuritööd paarküm-
mend inimest. Samal ajal toetasid kul-
tuuritööd kõik valla asutused ja ma-
jandid, kusjuures need toetussum-
mad olid mitmeid kordi suuremad 
riiklikest (ruumide ja majade remont, 
sisustuse, instrumentide ja riiete mu-
retsemine, taidlejate premeerimine ja 
preemiareisid, töölt vabastamine töö-
tasu säilitamisega, kõikvõimalik trans-
port jne.).

EPT klubi oli ainult selle ettevõtte 
ja tema ametiühingu ülalpidamisel. 
Sealjuures olid klubi ruumid tol ajal 
meie piirkonnas ainukesena kõige 
kaasaegsemad.

30. novembril 1990 pidasime EPT 
klubi “matuseid”: klubi suleti, ruumid 
läksid uuele omanikule tööstuse tar-
beks. Kultuurile jäi Karksi-Nuias vaid 
1932. aastal ehitatud tuletõrjeühingu 
seltsimaja, mis oli kohandatud tolle-
aegseks kultuurimajaks. Maja oli aga 
nii hõre, et ei pidanud enam sooja. 
Kuigi talve jooksul põletati ära üle 100 
ruumimeetri puid, oli tuulisemate il-
madega saalis proovide ajal sooja ai-
nult paar pügalat üle 10 kraadi.

Kultuurielus algas väga raske aeg, 
seda nii Karksi-Nuias kui maamaja-
des. Karksi-Nuias kimbutasid peami-

selt ruumipuudus ja külm. Maal oli 
põhiprobleemiks transport, varem 
vedasid taidlejaid kokku majandite 
autod, nüüd langes see ära. Valusalt 
andis tunda ka järsult tekkinud töö-
puudus.

Tegelikult said uued ja veel vaesed 
nii valla- kui alevivalitsus endile kul-
tuuriasutuste näol kaela väga raske 
koorma. Sellel ajal ei olnud ju veel 
mingeid fonde ega kapitale, millele 
oleks saanud toetuda või siis vähe-
malt lootagi. Aeg oli kogu vabariigis 
nii raske, et traditsiooni kohaselt 1992. 
aastal toimuma pidanud vabariiklik 
laste laulu- ja tantsupidu lükati aasta 
võrra edasi.

Elu hakkas paranema

Aeg läks edasi ja eluratas hakkas 
vaikselt paremuse poole veerema. 
Kui Polli vallavanemaks valiti energi-
line ja noor mees Arvo Maling, tegi 
vald esimese suure panuse kultuuri-
valda: võeti laenu terve miljon ja sel-
le raha eest remonditi Lilli rahvama-
ja ja raamatukogu. Lillist sai läbi pik-
kade aegade kogu Karksi ilusam ja 
mõnusam küla kultuurikeskus. See 
oli nagu väike ime.

Nüüd sekka veidi statistikat. Kul-
tuurielu teatud näitajad on osavõtt 
vabariiklikkudest laulu-ja tantsupidu-
dest.

1994. aasta peol osales meie vallast 
kolmteist kollektiivi — viis koori, viis 

tantsurühma ja kolm 
muusikakollektiivi; 
1999. aasta peol kuus-
teist kollektiivi — neli 
koori ja kaksteist tant-
surühma; 2004. aasta 
peol kümme kollektii-
vi – neli koori ja kuus 
tantsurühma.

Koolinoorte laulu-
ja tantsupidudel osales 
1993. aastal kaksteist 
kollektiivi – kaks koo-
ri, kaheksa tantsurüh-
ma ja kaks muusika-

kollektiivi; 1997. aastal kümme kol-
lektiivi – kolm koori ja kaheksa 8 tant-
surühma; 2002. aastal üheksa kollek-
tiivi – kaks koori, kuus tantsurühma 
ja üks muusikakollektiiv.

Nende näitajate põhjal võime öel-
da, et meie valla põhilised taidluskol-
lektiivid elasid rasked ajad üle ning 
elavad ja tegutsevad seniajani, suutes 
edukalt läbida ka vabariiklikele pidu-
dele pääsemise tiheda konkursisõe-
la.

On juba ammu tõestatud, et ainult 
siis säilub rahvas, kui säiluvad ta keel 
ja ainult sellele rahvusele omane kul-
tuur. Sellest tekkiv ühtekuuluvustun-
ne omakorda aitab üle elada kõik 
murrangud, valud ja vaevad, et taas 
tõusta võitjaks. Seda oleme me nüüd 
ise kogenud ja tõestanud.

Karksi-Nuia suur ime

Veel tahan rääkida teisest imest. 
See paistab mulle kätte lausa koduak-
nast. See on valla kultuurikeskuse uh-
ke hoone — tõsiselt uhke. Keskuse-
majast on saanud kogu valla ja Kark-
si-Nuia sümbol. Ta toonitaks nagu 
kauges minevikus Oskar Looritsa kir-
ja pandud mõtet: “Karksit on läbi ae-
gade peetud meie vaimuvara hoid-
jaks, eestluse säilitajaks ja teiste kihel-
kondade valgustajaks”(“Oma rada”, 
1939). See hoone olekski nagu ausam-
mas karksilastele, kes sajandeid on 
hoidnud oma rahvakultuuri ning 

vaikselt ja visalt võidelnud selle 
säilumise eest.

2004. aasta oktoobris valla uue 
kultuurikeskuse avapeol tõdesid kõik, 
et valla tollased elukorraldajad – val-
lavalitsus ja volikogu koos kultuuri-
komisjoniga — olid saavutanud võit-
luses “tuulikutega” võidu! 1987. aas-
tal püsti pandud ja 1990. aastal seis-
nud, vahepeal isegi lammutamisele 
määratud ning paari krooni eest 
müüa püütud tondilossist on tõus-
nud Karksi valla uhkeim esindushoo-
ne, mis teenib valla inimesi.

See oli imetore! See oli nagu mur-
rang, mis näitas, et ka üks väike vald, 
kui tal on arukad juhid ja kindlameel-
ne rahvas, võib siiski ületada ületa-
matu. Sellise ettevõtmisega sai Kark-
si vald eeskujuks paljudele teistelegi 
Eestimaa valdadele.

Olgugi et maja veel terves ulatu-
ses valmis ei ole ja päevakorral on ik-
kagi ruumipuudus, on see esialgu 
ehk paremgi. Elu muutub ju nii kii-
resti ning koos sellega ka meie endi 
vajadused ja nõudlused. Arvan, et 
hoone lõpuni ehitamisega ei tohiks 
siiski väga viivitada. Igal juhul suur 
tänu tegijaile!

Lugupeetud taidlejad! Ei ole või-
malik lugeda kokku neid tunde ja 
päevi, mis te olete oma elust andnud 
selleks, et meie kodukant ja meie val-
la nimi püsiks kindlalt kultuurimaas-
tikul ja et ta oleks märgitud sinna ka 
suurte tähtedega. Need Oskar 
Looritsa sõnad, millega ta iseloomus-
tas meie esivanemate tegevust, sobi-
vad kindlalt ka teie senise panuse 
kohta pärimuskultuuri edasikandmi-
sel.

Lõpetan Eesti kehalise kasvatuse 
õpetajate koolitaja ja “Tuljaku” auto-
ri, rahvatantsumemme Anna 
Raudkatsi sõnadega: “Mis tahes maal, 
mis tahes ajal hoiab tark rahvas oma 
vaimsed juured terved, rumal kisub 
need kasvumullast välja.”

Edaspidiseks kõigile edu ja jõudu 
soovides

Lille-Astra Arraste

Helvi Visnap on sündinud 22. juu-
lil 1936 Hiiumaal Käina vallas Lahe 
talus.

Kui Helviga kohtusime, lausus ta 
enne jutuajamise algust:

Itu a hiidlane, kes püüab rigut,
kulda ei sisalda Hiiumaa pind.
Tüdardel jämut ja poigadel pikut –
see mede õbe ning teemant ning kuld.
“Ma olen ju hiidlane,” lisas ta.
Hiiumaal Käina kooli lõpetanud, 

pidas ta meditsiinikooli mineku plaa-
ni, kuid koos kuue klassikaaslasega 
viis neid ühine tee siiski Haapsalu Pe-
dagoogilisse Kooli. Aastal 1955, kui 
anti kätte algklasside õpetaja diplom, 
suunati ühtlasi tööle. Hiiumaale pää-
ses ainult viis õpetajat, üks neist pidi 
minema mandrile. Komisjon otsustas 
loosiõnne kasuks. Helvi ei oska öel-
da, oli see hea või halb, kuid just te-
mal tuli võtta ette sõit Abja rajooni 
haridusosakonda, kust ta kahe kohv-
ri ja veoautoga sõitis tööle Tuhalaan-
de.

Helvi elulugu on nagu Tuhalaane 
kooli ajalugu ja vastupidi: 41 aastat, 
algul õpetajana ja 1968. aastast kooli 
direktorina.

1955. aastal oli koolis 106 last, 
Helvile anti esimene ja kolmas liit-
klass, kus õppis 33 last. Õppetööst va-
bal ajal ja laste soovil tuli juhendada 
võimlemis- ja tantsurühmi, sõnakuns-

ti- ja muusikaringi. Kooli direktor Ar-
vo Kärner aitas muusikasaadete tege-
misel, hiljem tegi seda Ants Tomp.

Täiendkoolitustel käies omandas 
Helvi teadmisi matemaatika- ja psüh-
holoogiakursustel, ta lõpetas kursu-
sed abikooli tütarlaste professionaal-
se tööõpetuse erialal.

Ametnikel on vist aegadest aega-
desse meeldinud nimemuutused, 
võib-olla on selles vanasõnal oma osa, 
et heal lapsel mitu nime. Tuhalaane 
kooli on nimetatud seitsmel moel: 7-
klassiline kool, 8-klassiline kool, alg-
kool, algkool abiklassidega, 8-klassili-
ne abikool, jälle algkool abiklasside-
ga; 1997. aastal Tuhalaane Algkool su-
leti.

Samal aastal moodustati Tuhalaa-
ne Külaperede Selts, seltsi juures töö-
tab tänaseni laulu- ja tantsuring “Sü-
gislill”. Mõlema tegevust juhib-juhen-
dab Helvi.

Seltsielu on sisukas. Helvi ise üt-
leb, et neile on seda vaja — küla ei 
pea välja surema. Mida kõike on õpi-
tud ja mille kõigega tegeldud. Alus-
tati võimlemisega, tänaseks on tege-
vusalasid aina juurde tulnud. On õpi-
tud klaasimaali, siidimaali, lapitehni-
kat ja viltimist, kootud kohalike must-
ritega kirikindad ja korraldatud val-
minud töödest näitusi. Üks tore mä-
lestus meenub Helvile seoses lapivai-

padega. Nimelt kingiti neid juubilari-
dele ja igaüks tikkis oma nime teki 
ühele lapile.

Laulmine on südamelähedane 
kõigile eakaile, viimasel jõulupeol esi-
tati oma vanaemade laule. Helvil on 
siiralt hea meel, et nendega koos mu-
sitseerivad ja juhendavad muusika-
list osa Ants Tomp ja Ermas Hein. 
Õpitud on ka kirikulaule.

Tantsimine. Helvi ütleb, et seoses 
mitmete ürituste korraldamisega oli 
vaja ka esineda ja nii hakati võimle-
mise asemel tantse õppima. Esmalt oli 
koos neliteist naist ja meest, tänaseks 
on jäädud kümnekesi.

Sõnakunstiga tegeldi omavahel 
ajast aega. Aga ühel päeval tuli Ants 
Tomp välja mõttega hakata korralda-
ma valla sõnakunstipäevi. Esimene 
on juba edukalt toimunud, järgmine 
on plaanitud aprillikuu esimesele nä-
dalavahetusele.

Esinemised — neid on olnud vä-
ga palju, valdavalt Lõuna-Eestis, maa-
konna laulu- ja tantsupidudel, mem-
me-taadi pidudel, vabariiklikul skulp-
torite päeval ja kohapeal korraldatud 
külapäevadel, kooli kokkutulekutel, 
juubelitel, rahvakalendri tähtpäeva-
del, “Viljandimaa virredel” ning Kark-
si laulu- ja tantsupäeval. Jah, kõike 
loendada kindlasti ei jõua.

On vastu võetud palju külalisi, 
oodatud on vanaemade köögi- ja aia-
tunnid.

Näitustele on välja pandud oma-
tehtud hoidiseid, oma aia õunu ja lil-
li.

Nagu pedagoogile omane, on 
Helvi Visnap väga tähtsaks pidanud 
enesetäiendamist. Õpetust on saadud 
tervisetundidest, massaaži vallas, lil-
leseade koolitusel ja käidud ekskur-
sioonidelt.

Tähtis on oma tegemisi jäädvus-
tada. Helvit on abistanud endine õpi-
lane, kes on kunstnik, trükiste kujun-
dused ongi temalt.

Helvi abikaasa Kaljo on pärit Tu-
halaanest, nad abiellusid 1957. aas-
tal.

Peres on tütar ja poeg, kuus lapse-
last ja üks lapselapselaps. Poeg elab 
Tuhalaanes ja tütar Tihemetsas.

Linda-Maria Arro

Jätkame avatud au-
raamatu lehitsemist no-
vembrikuus.

Tänaseks olen Kark-
si valla kultuurivaramu 
auraamatusse kantuist 
tutvustanud kõigi 
kümne väärika kultuu-
rilooja tegevust.
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K U L T U U R I K A L E N D E R
Kultuurikeskus

L, 3. 02 kell 12 Küünlapäeva lastehommik Karksi külamajas
 kell 18 Reserveeritud
K, 7. 02 kell 17.30 Mälumäng
R, 9. 02 kell 19 Noorte moeshow ja pidu
L, 10. 02 kell 12 Moskva tsirkus
L, 10. 02  kell 19 Reserveeritud
T, 13. 02  kell 12 Arengukonverents “Karksi vald 15+”
K, 14. 02  kell 13 Rakvere Teatri etendus “Pipi Pikksukk”, pilet 45 krooni
 kell 19 Rakvere Teatri etendus “Siiralt valetades”, pilet 60 ja 75 krooni
K, 14. 02 kell 12 Temaatiline päev Lilli külamajas “Lilli küla 15 aastat“
R, 16. 02 kell 17 “Hõbeniidi” õhtu
R, 16. 02 kell 20 Tuhalaane külamajas kohvikklubi õhtu
L, 17. 02 kell 16 Vabariiklik õpetajate tantsurühmade kontsert
P, 18. 02 kell 12 “Hõissa vastlad” Karksi külamajas
 kell 13 Vastlapäev Lillis
T, 20. 02  kell 16 Karksi Lossimägedes vastlaõhtu
K, 21. 02  kell 17.30 Mälumäng
L, 24. 02  kell 13 Kontsert “Eesti Vabariik 89, Karksi vald 15”
P, 25. 02  kell 14 Reserveeritud
Reedeti kell 18.30 Seltskonnatantsuklubi “Lipsi” tantsuõhtud, oodatud on kõik huvili-

sed
Laupäeviti kell 17 Tuhalaane külamajas seltskonnatantsu kursused
Pühapäeviti kell 12 Lilli külamajas peotantsukursused

Näitused

Kuni 10. veebruarini jätkub Evi Kauri maalide näitus
12. 02 – 18. 02 Näitus “XXI sajandi areng omavalitsustes”
13. 02 — 21. 02 Külamajades väljapanekud “Karksi vald 15” 
22. 02  Kultuurikeskuses näitus “Karksi vald 15”
Kultuurikeskus jätab õiguse teha kultuurikalendris muudatusi! Jälgige reklaami! Kui soovi-
te e-postiga ürituste kohta täiendavat ja meeldetuletavat infot, saatke oma aadress linda.
arro@karksi.ee.
PILETITE MÜÜK T, K, N kella 10-14, info tel. 435 5529, broneerimine külamajades: Polli küla-
maja tel. 434 1021, Tuhalaane külamaja tel. 433 2137, Karksi külamaja tel. 433 2736, Lilli kü-
lamaja tel. 433 2416. Kultuurikeskuse kodulehekülje aadress: http://kultuurikeskus.karksi.ee.

Karksi-Nuia Linnaraamatukogus

N, 8.02 kell 17 Kirjandusõhtu, oma luule- ja proosaloomingut esitavad Katariina 
Hanson ja teised harrastuskirjanikud

Raamatunäitused

29. 01 — 17. 02 Tiia Toometi vana aja lood ja asjad
12. 02 — 3. 03  Vabariigi värvid
19. 02 — 3. 03  Ilmar Trulli lõbusad luuletused

Sudiste külamaja

L, 3. 02 kell 12 Seebikeetmise talgud
R, 2. 02 kell 15 Küünlapäev
L, 10. 02 kell 12 Kaltsude lõikamise talgud
T, 14.02 kell 12 Sõbrapäev
  Külakoosolek — külalised vallast
N, 15. 02 kell 11 Kohtumine hooldustöötaja Riinaga
L, 17. 02 kell 12 Põllepäev
T, 20. 02 kell 15.30 Vastlapäev
Ringide tegevus kokkulepitud aegadel.

Karksi-Nuia Gümnaasium

R, 2. 02 kell 10 Maakonna lastekooride koondproov Paalalinna Gümnaasiumis
N, 8. 02  Koolilehtede päev Abja Gümnaasiumis
R, 9. 02  Eesti Vabariigi teemaline viktoriin
 kell 18 Mulgimaa noortepidu, osalemine moeshow’l
5.-9. 02  Koolisõbralikemate inimeste valimised
14.-16. 02  Lahtiste uste päevad
T, 13. 02 kell 12 “Karksi vald 15”, noortefoorum
kell 15  “Meediamull” (11. klassid) Viljandi kultuurimajas
K, 14. 02 kell 9 Sõbrapäev, sõbrapäeva postkontor
 kell 10.35 ja 11.40 “Sõbralikemate” väljakuulutamine 
kell 18  Sõbrapäevapidu
N, 15. 02 kell 10 Maakonna poistekooride koondproov Viljandi kultuurimajas
R, 16. 02 kell 10 Maakonna neidudekooride koondproov Valuoja koolis
L, 17. 02 kell 10 Vabariiklik õpetajate tantsufestival Karksi-Nuias
T, 20. 02  Vastlapäev
R, 23. 02  Eesti Vabariigi 89. aastapäeva aktused
K, 28. 02 kell 15 “Meediamull” (12. klassid) Viljandi kultuurimajas

Kultuurivaramu auraamatu lehekülgi: 
Helvi Visnap

52 aastat Tuhalaane haridus- 
ja seltsielu juht

ENDISE KULTUURITÖÖTAJA MÕTTEMÕLGUTUSI
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EHA ROOSALU foto
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S P O R D I K O O L
Karksi-Nuia Spordikool on arene-

nud koos vallaga. Kuni 1993. aastani 
oli siin Viljandi Laste- ja Noorte Spor-
dikooli filiaal, sellele järgnesid ülemi-
nekuaastad ning alates 1998. aastast 
on spordikool tegutsenud Karksi val-
la allasutusena koolitusloaga huvi-
koolina.

Koolis toimub õppetöö treening-
plaanide alusel. Treeningud algavad 
vahetult pärast kooli, sest kasutatak-
se gümnaasiumiga sama spordibaasi. 
Lapsed on jaotatud vastavalt vanuse-
le, sportlikele saavutustele ja huvide-
le rühmadesse ning treeningutega on 
kaetud kõik seitse nädalapäeva.

Spordikooli tipud treenivad ka su-
visel koolivaheajal, puhkust saavad 
lubada kõige nooremad algajad. Su-
vel on palju võistlusi, spordikooli õpi-
lased on käinud spordilaagris ja jalg-
rattamatkal.

Eelmisel suvel toimus laager me-
re ääres Matsirannas ja jalgrattamat-
kal oldi Tündre järve ääres. Samuti 
oleme olnud laagris talvisel või keva-
disel koolivaheajal. Lapsed, kes regu-
laarselt on osalenud treeningutel, on 
aasta jooksul käinud tervisekontrol-
lis Tartus. Samas kohas käivad end 
testimas ka tippsuusatajad eesotsas 
Veerpalu ja Šmiguniga.

Õpilaste arv on spordikoolis säili-
nud stabiilsena 70—80 hoolimata sel-
lest, et laste arv on vallas peaaegu 
poole võrra vähenenud. Spordikoolil 
on oma eelarve ja õppemaks. Võrrel-
des linnade analoogiliste koolidega on 
meie spordikooli õppemaks mitu kor-
da väiksem. See tagab võimaluse kõi-
kidele soovijatele. Mainida tuleb ka 
seda, et õppemaksust on vabastatud 
paljulapselised pered alates kolman-
dast lapsest vanema avalduse alusel.

Lõpuni ei jõua käia kõik. Nii on 
spordikooli tänaseks lõpetanud 50 
õpilast. Lõpetanute seas paistavad sil-
ma keskmaa- ja takistusjooksja Viljo 
Liplap, tõkkejooksja Indrek Palu ja 
sprinter Hede Leppik. Täna näitavad 

häid tulemusi täiskasvanute seas Ani-
ta Maksimova ja Martin Mooses ning 
muidugi meie kettamehed Märt Iis-
rael ja Margus Hunt. Tiitlivõistlustelt 
on igal aastal toodud palju auhindu 
ja medaleid.

Spordis ei saavuta midagi aastaga 
ja korraga, vaid ikka aastate ja visa 
treeninguga. Meie spordikoolis töö-
tavad fanaatikutest treenerid Kalli 
Laprik, Rein Ahun, Mart Kurs, Kaido 
Luide ja Leo Liiber. Hea naaber ja 
partner on Karksi-Nuia Gümnaa-
sium, samuti oleme tänulikud palju-
dele valla ettevõtetele, kes on aida-
nud katta meie võistluste ja ürituste 
auhinnalaudu.

Head tulemused ei tähenda, et meil 
probleeme pole. Loetlen mõned: keh-
vas seisus spordibaasid, kohati lünklik 
osavõtt treeningutest, treenerite liigne 
töökoormus, paljude paremate õpilas-
te lahkumine mujale ning sellega seo-
ses ka treeningute katkestamine ning 
laste arvu vähenemine vallas.

Oleme kindlad, et spordi osatäht-
sus meie igapäevaelus suureneb seo-
ses üldise elu mugavdumisega ja füü-
silise koormuse vähenemisega. See-
tõttu suureneb ka tervise- ja rahva-
spordi tähtsus.

Spordikool on kindlasti see koht, 
kus saadakse täiendavaid teadmisi ke-
halisest tegevusest ning kujundatakse 
noores inimeses sihikindlust, visadust 
ja töökust. Olen selles veendunud, et 
need kolm eespool nimetatud oma-
dust viivad iga inimest elus edasi. Ja 
mis saab olla tähtsam kui hea tervis.

Enamik tänaseid spordikoolis tree-
nivaid noori on eeskujuliku käitumi-
sega väga head õppijad. Meie vilistla-
sed on edukad ja saanud kenasti elus 
hakkama. Tänaseks läbi aegade on 
kõrgema sportliku hariduse omanda-
nud 17 spordikooli lõpetanut.

Häid sportlikke ettevõtmisi kõigi-
le!

Leo Liiber,
Karksi-Nuia Spordikooli direktor

K A R K S I  V A L L A  S P O R D I -
K A L E N D E R  2 0 0 7 .  A A S T A L

20. 01  Lauamängude II etapp  Leo Liiber
1. 02—15. 03  Karksi valla MV suusatamises   

Leo Liiber
10. — 11. 02  Eesti valdade XV talimängud  Leo Liiber
12. 02  Tervisepäev uiskudel  Leo Liiber
17. 02  Lauamängude III etapp  Leo Liiber
20. 02  Vastlapäeva liug (I tervisepäev)  Leo Liiber
21. 02  Kooli talispordipäev  kehalise kasvatuse õpetajad
3. 03 Tervisepäev suuskadel  Leo Liiber
17. 03  Kõrgushüppepäev  spordikool
Aprillis  Kooli jooksukrossi meistrivõistlused kehalise kasvatuse õpetajad
Aprillis  Koroona-, male- ja kabevõistlused  Leo Liiber
4. 04  Tervisepäev ujulas Leo Liiber
7. 04  Viljandimaa meistrivõistlused maanteejooksus  Mart Kurs
Aprillis ja mais Vallavolle 2007 Silvi Hannus
25. 04—5. 05  Gümnaasiumi ja spordikooli meistrivõistlused kergejõustikus  Mart Kurs
19.—26. 05  “Sakala mängud” Leo Liiber
2. — 3. 06  Eesti meistrivõistluste I etapp motokrossis  Karksi Tehnikaspordiklubi
9. 06  Sportlik kooli kokkutulek  kehalise kasvatuse õpetajad
Juunis  Valla meistrivõistlused jalgpallis  Enn Sarv
23. 06  Karksi laada võrkpalliturniir  Silvi Hannus
23. 06  Jaanijooks  Mart Kurs
6.—8. 07  Eesti XII maaspordimängud  Leo Liiber
8. 07 Vallapäevade sport  Leo Liiber ja spordiklubid
15. 07 Karksi Rattaralli  Jalgrattaklubi “Cosmos”
4. 08  “Karksi Ratsu”  Ivan Mõndresku
18.—19. 08  Karksi-Nuia mängud  Mart Kurs
26. 08  “Karksi Triatlon”  Hendrik Agur
Septembris  Kooli spordipäev  kehalise kasvatuse õpetajad
Septembris  Kooli murdmaajooksukross  kehalise kasvatuse õpetajad
Septembris  Kirikumäe jooks Tuhalaanes  Enn Sarv
Septembris  Lasteaedade spordipäev  spordikool
Septembris  Tervisepäev  Leo Liiber
Oktoobris  Klassidevaheline teatejooks tõrvikutega Mart Kurs
Oktoobris  Põrsaturniir jalgpallis  Enn Sarv
Oktoobris  Koroonavõistlused  Leo Liiber 
Novembris  Lauatennisevõistlused  Leo Liiber 
Detsembris  Lauamängude võistlused  Leo Liiber
  Kalapüügivõistlused  Enno Toomla
 III liiga mängud jalgpallis  Jalgpalliklubi “Karksi”

• Jaanijooks aastal 2006.
ARVO MALINGU foto

“Karksi Racing Team”
Jõulukuul avati pidulikult Karksi-

Nuias motoklubi “Karksi Racing Team”. 
Klubi prioriteet on noorte kaasatus moto-
sporditreeningutel, -üritustel ja -võistlus-
tel.

Noorte huvi motospordi vastu on 
tõusnud. Seda näitab meie klubi soov mi-
dagi ise motospordis ära teha. 

Klubi avaüritusel osalesid valla tuntud 
motospordiveteranid ja tegevmotosport-
lased, keda oli tervitama tulnud Heino 
Haavasalu Eesti Mootorrattaspordi Föde-
ratsioonist. Palju häid sõnu ütles motoklu-
bile vallavanem Arvo Maling. Suur tänu 
meie valla ettevõtete juhtidele, kes võtsid 
avaüritusest osa.

“Vilurtrans” on taganud motoklubile 
garaaži, kus motosportlased saavad oma 
esmased teadmised krossiratta remonti-
misest ning on ka koht, kus hoida oma 
motovarustust. Tehnilised eelteadmised 
pole vajalikud, sest need kasvavad alaga 
tegelemisel. Esmased oskused piirduvad 
põhiliselt osade vahetamise ja masina 
hooldamisega. Garaaži on paigaldatud 
uus elektrisüsteem koos valgustusega, sig-
nalisatsioon ja küttekolle.

Klubi kasutab Ainja motokrossirada, kus 
peetakse treeninguid ilmast sõltuvalt. Pea-
le selle oleme kokkuleppe saanud Anti Ka-
laga, kes on lubanud klubi liikmeid oma 
treeningrajale.

Kindlasti leidub neid isasid ja emasid, 
kes tooksid oma pisipoja koos väikese rat-
taga raja äärde, lapsega kaasa jookseksid, 
teda ergutaksid ning koos raskusi trotsik-
sid ja võidurõõmu naudiksid.

Kõik, kel vähegi huvi motospordi vas-
tu, noorukitest täiseas meesteni, kes kros-
simootorratta ostavad ja tahavad seda 
proovida, on meie klubisse teretulnud. 
Meilt saab vajalikke õpetussõnu ja näpu-
näiteid. Suurt rõhku pöörame ohutuskoo-
litusele, mis on hädavajalik.

Kui keegi neid ridu lugedes mõtleb, 
miks tema laps peaks motokrossiga tege-
lema, siis neile on mul kaks põhjendust. 
Esiteks annab motokross noorukile kogu 
talle vajaliku adrenaliini, nii et ta ei lähe 
seda enam tänavalt otsima. Teiseks on mo-
tokross üks vähestest spordialadest, mil-
lega saab tegelda terve pere.

Motosport nõuab oma lapsele pühen-
dumist, mis tähendab loobumist peaaegu 
kõikidest vabadest laupäevadest ja õhtu-
poolikutest, kuid see-eest saab oma järel-
tulijaga väga palju aega koos veeta.

Tõsi on see, et adrenaliinitulva ei koge 
mitte ainult sõitjad, vaid ka nende vane-
mad iga stardi ja treeningsõidu ajal. Nii-
sugune terav elamus paneb lapsevane-
maid oma võsukest senisest enam armas-
tama ja hindama.

Kui leidub ettevõtteid, kes on huvita-
tud “Karksi Racing Teami” motoklubi toe-
tamisest või oma firma reklaamist võist-
lussärkidel ja -ratastel, siis võetagu meie-
ga ühendust. Klubi kontakttelefonid on 
5552 0809 Urmas, 522 3628 Marnek.

Urmas Villbach

MUUSIKAKOOLI 
VIISTEIST AASTAT

(9. lk. järg)

Karksi-Nuia Muusika-
kooli Sihtasutus

Koolile kujunes keeruliseks 
aeg, mil tekkis oht kaotada oma 
maja: 18. mail 1993 tagastati tol-
lase Karksi-Nuia alevivolikogu 
otsusega muusikakooli hooned 
seadusjärgsele omanikule ja sa-
ma aasta juunis kohustati alevi-
valitsuse korraldusega muusi-
kakooli direktorit kool keskkoo-
li hiljemalt 30. augustiks üle 
viia.

Lapsevanemate ja kooli vilist-
laste eestvedamisel hakati otsima 
võimalusi ja vahendeid olukorra 
lahendamiseks. Detsembris 1993 
registreeriti Karksi-Nuia Muusika-
kooli Fond (nüüd sihtasutus) põ-
hikirjalise ülesandega tugevdada 
kooli materiaalset baasi ja selle lä-
bi parandada muusikaõpetuse ta-
set.

Sihtasutuse töös on aja jooksul 
osalenud mitu inimest. Kõige pin-
gelisemal ajal seisid kooli kõrval 
lapsevanemad Urmas Leppik ning 
Ene ja Arne Tae. Oluline abi on 
tulnud sõpradelt Rootsist ja Soo-
mest. Eriline tänu kuulub härra 
Zieminskile ja tema sõpradele 
Saksamaalt, kes pikema aja kestel 
hoolitsesid kooli materiaalse hea-
olu eest.

Suure panuse sihtasutuse töös-
se on andnud oma kooli töötajad, 
õpetajad Ringa Vaiksaar, Merike 
Rüdiger, Pille Bergmann ning Ül-
le ja Peter Holmqvist. Praktilise 
abiga on alati toeks olnud Valve 

Rõigas ja Kersti Nurk.
Sihtasutuse omanduses on 

kinnistu koolihoonetega. Kogu-
tud vahenditega on kool saanud 
juurdeehituse, kaks hoonet värvi-
tud ja vahetatud välja nende ka-
tus, renoveeritud saal, ümber ehi-
tatud osa peahoone elektrisüstee-
mist ja enamik ruume remondi-
tud.

Kooli ilme kujundamine on 
kulgenud valdavalt Gennadi 
Strelkovi kavandite järgi ja suu-
res osas Olev Vaiksaare kätetöö-
na.

Sihtasutus on leidnud vahen-
deid pillide ostmiseks ning regu-
laarseteks õppekäikudeks rahvus-
ooperisse “Estonia“ ja Pärnu Kont-
serdimajja.

Koolielu korraldamisele on ai-
nelist abi osutanud kohalikud et-
tevõtted “Micus“, “EPP“ ja Abja 
Tarbijate Ühistu ning lapsevanem 
Ruth Rajaveer. Oluline rahalisa on 
saadud Eesti ja kohalikult Kul-
tuurkapitalilt, Hasartmängumak-
su nõukogult ja Kultuuriministee-
riumilt.

Praegu on õpilasi taas 75. Õpi-
laskond jaguneb põhi- ja üldkur-
suseks ning eelklassiks. Koolis töö-
tab 12 õpetajat: Ülle Krause-
Holmqvist, Olev Raal ja Tiia 
Parmo (klaver), Ringa Vaiksaar 
(viiul), Merike Rüdiger (akordion), 
Vello Ainsalu (muusikalugu, akor-
dion ja ansamblid), Pille Berg-
mann (kannel, eelklass), Ants 
Sombri (puhkpill ja löökpillid), 
Oleg Pissarenko (kitarr), Ants 
Lääts (puhkpill ja kitarr), Ivi Har-
ju (solfedžo, saateklass ja klaver) 
ja Tiiu Koort (solfedžo). Veel töö-
tavad meil Kersti Nurk, Valve Rõi-
gas ja Jüri Tamtik.

Kooli juhtimises osaleb hoole-
kogu, mille liikmed – Ilme 
Zagovejeva, Katrin Veevo, Leili 
Nael, Ene Tae, Saile Sakkov — on 
üles näidanud head tahet ja osku-
si kooli probleemide lahendami-
sel.

Muusikakooli õpetajad

OLEME MESINIKELE ABIKS
Karksi-Nuia Aianduse ja Me-

sinduse Selts on viisteist aastat 
aidanud organiseerida mesin-
dusalaseid loenguid ja õppepäe-
vi.

Mesindus on juba ammustest 
aegadest olnud Eesti maaelu üks 
tegevusvaldkondi. Ka praegu 
kuulub mesindus meie külades 
elavate inimeste traditsioonide ja 
vajaduste juurde. Mesindusega 
tegelemine leevendab maal töö-
puudust, annab tulu ja on loodus-
lähedane kosutav harrastus. Aia- 
ja põllupidajatele on mesilased sa-
muti kasulikud, sest tolmeldami-
se järel suureneb saak ja paraneb 
selle kvaliteet.

Karksi vallas on suurenenud 
mesilaste pidamisest huvitatud 
inimeste ring, kes vajavad omava-

helist kontakti ja teadmiste täien-
damist. Õppepäevadest on tulnud 
osa võtma ka mesinikke Hallistest, 
Viljandist, Pärnust, Mõisakülast, 
Tõrvast, Otepäält ja Valgast. Meie 
lektorid on suurepärased koge-
nud mesinikud Antu Rohtla ja 
Aleksander Kilk, mõnikord ka vä-
lislektorid.

Selle aasta tähtsamad kogune-
mised on 3. märtsil – kevadine õp-
pepäev valla kultuurikeskuses al-
gusega kell 10, maikuus (kuupäev 
täpsustatakse) õppepäev mesilas 
ja 22. septembril – mee- ja aiapäev 
valla kultuurikeskuses. Päevaka-
va avaldame samal kuul valla le-
hes.

Loengutele registreerimine te-
lefonil 433 1602 või 5695 8776.

Leili Nael

Töötute sotsiaalne kaitse on paranenud
Tööturuameti Viljandimaa osa-

konnas oli aasta alguseks regist-
reeritud 448 töötut. Ligi pooled 
neist on pikaajalised töötud, kelle 
probleeme püütakse lahendada 
individuaalse tööotsingukava alu-
sel.

Töötutoetuse saajate jaoks 
muutus 1. jaanuarist töötutoetuse 
päevamäär: varasema 14.30 ase-
mel on see 32.90 ning seda maks-
takse töötule tagantjärele iga ka-
lendripäeva eest, kaasa arvatud 

riiklikud pühad. Ravikindlustus 
on nüüd ette nähtud kõikidele, 
kes on Tööturuametis töötuna re-
gistreeritud ja tööd otsinud vähe-
malt 30 kalendripäeva. Erandina 
saavad kohe ravikindlustuse need 
töötud, kes osalevad vähemalt 80-
tunnisel tööturukoolitusel, töö-
praktikal või tööharjutusel.

Varem said ravikindlustuse ai-
nult need, kellele maksti töötutoe-
tust.

Kui aga inimene tööd ei otsi ja 
konsultandi määratud ajal Töötu-
ruameti osakonda ei külasta, siis 
ta ravikindlustust ei saa.

Et saada töötuskindlustuse hü-
vitist, peab inimene olema tööta-
nud ja töötuskindlustuse makset 
maksnud vähemalt 12 kuud töö-
tuna arvele võtmisele eelnenud 36 
kuu jooksul. Varem oli periood 24 
kuud. 36 kuud võimaldab töötus-
kindlustusmakseid paremini tasu-
da ajutiste ja hooajatööde tegija-
tel.

Info ja tööturuteenuste saami-
seks võivad Tööturuameti Viljan-
dimaa osakonda pöörduda tööot-
sijad (kes õpivad, töötavad või on 
vanaduspensioni eas) ning töötud 
ja tööandjad aadressil Jakobsoni 11 
Viljandis. Tel. 435 4644 või 
5343 6688, e-post: viljandi@tta.ee.

Peep Raju,
Tööturuameti Viljandimaa 

osakonna juhataja
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REIN AHUN ON 
VALLA AUKODANIK

Vallavolikogu otsustas anda val-
la aukodaniku nimetuse ning selle-
ga kaasneva teenetemärgi ja elu-
tööpreemia edukale noortetreene-
rile Rein Ahunile.

1940. aastal Valgas sündinud ja 
1963. aastal Tartu ülikooli kehakul-
tuuriteaduskonna lõpetanud Ahun 
on töötanud samast ajast sportlas-
te treenerina. 1984. aastast alates 
teeb ta seda tööd Karksi-Nuias ning 
sellest alates on tema käe all sirgu-
nud palju silmapaistvaid sportlasi, 
sealhulgas Märt Israel ja Margus 
Hunt.

Treener Rein Ahunis on jõudu, 
mis sunnib poisse teda kuulama ja 
harjutama.

2002., 2003. ja 2004. aastal ni-
metas Eesti Kergejõustiku Liit te-
da Eesti parimaks noortetreene-
riks ning 2004. aastal pälvis ta sa-
ma liidu presidendilt elutööpree-
mia.

Möödunud aastal võttis treener 
vastu Valgetähe V klassi teenete-
märgi.

TEENETEMÄRGI
SAAJAD

• Valla teenetemärgi ja preemia 
saab aiandusteadlane Edgar Haak,
kes on Polli uurimisasutuses tööta-
nud viiskümmend aastat, sellest 23 
aastat direktorina ja selle kõrval pi-
sut kauem aega maaviljelusinstituu-
di puuviljandusosakonna juhataja-
na.

Teaduskraadiga ja teeneliseks 
aiandustöötajaks nimetatud teadla-
ne on aretanud puuvilja- ja marja-
sorte ning uurinud õuna- ja pirniae-
dade agrotehnikat. Viimasel ajal on 

ta uurinud õuna- ja astelpajuistandi-
ke rajamist.

• Valla teenetemärgi saab moto-
sportlane ja kalmistukultuuri aren-
daja Jaak Sala.

Ta on 23-kordne Eesti meister 
motospordis, tal on NSV Liidu 
meistrivõistlustelt bagiautospordis 
hõbe- ja pronksmedal ning ta on 
mõlemal alal tunnistatud üleliiduli-
seks meistersportlaseks (1970. ja 
1983. aastal).

Rahumäe ja Papi kalmistu tööta-
ja ja heade ideede teostaja Jaak Sala 
teene on, et valla heakorda on tun-
nustatud vabariigi tasemel. Rahu-
mäe kalmistu hooldamine vääris 

2003. aastal vabariigi presidendi au-
hinna.

• Valla teenetemärgi saab kahe-
kordne juunioride maailmameister 
Margus Hunt, kes on sündinud 1987. 
aastal Karksi-Nuias ja samas 2006. 
aastal lõpetanud gümnaasiumi. Prae-
gu õpib ta tehnikaülikoolis logisti-
kat.

Mullu Pekingis juunioride maa-
ilmameistrivõistlustel võitis ta ketta-
heite 67.32, mis on uus maailmare-
kord, ja kuulitõukes tõi talle võidu 
omaealiste hooaja tipptulemus 20.53. 
Monte Carlos kergejõustikugalal 
võttis ta vastu tõusva tähe auhin-
na.

KARKSI VALLAVOLIKOGUS
16. jaanuari istungil

Volikogu istungist võtsid osa Jüri 
Eesik, Katrin Kivistik, Liidia Klaas, 
Harri Kunimägi, Endel Lepik, Leo Lii-
ber, Raivo Lill, Heino Luik, Reevo 
Maid la, Leili Nael, Kalle Peik, Olavi 
Pilk, Maire Sala, Enn Sarv, Tarmo Sim-
son, Urmas Villbach ja vallavanem 
Arvo Maling. Puudus Raimo Sarv.

� Algatati detailplaneering Tuha-
laane külas Metsanurga, Paluküla, Sa-
ba ja Veske kinnistul maa sihtotstar-
be muutmiseks, ehitusõiguse ja hoo-
nestustingimuste, tehnosüsteemide 
ning rajatiste asukoha määramiseks 
Kopra OÜ turismimajanduse arenda-
mise eesmärgil.

� Algatati detailplaneering Kõva-
külas Heki katastriüksuse jagamiseks, 
sihtotstarbe muutmiseks ning hoo-
nestusala ehitusõiguse, tehnosüstee-
mide asukoha ja juurdepääsu määra-
miseks.

� Algatati detailplaneering Kark-
si-Nuias kinnistutel Viljandi mnt. 7, 
Viljandi mnt. 7a, Viljandi mnt. 5a ja 
Ettevõtluse t. 4 kinnistu piiride muut-
miseks, hoonestusala ja ehitustingi-
muste, tehnovõrkude ning rajatiste 
asukoha ja juurdepääsutee määrami-
seks.

� Kehtestati detailplaneering liht-
sustatud korras Karksi-Nuias Kalda t. 
4a katastriüksusel 28701:002:0036 ja 
muudeti Karksi Vallavolikogu 19. 11. 
2003 otsusega nr. 79 kehtestatud Kark-
si-Nuia Kalda tänava kvartalite 8, 11a, 
12 detailplaneeringut Kalda t. 4a ka-
tastriüksuse osas.

� Otsustati taotleda keskkonnami-
nistrilt nõusolekut Mäekülas Mäekü-
la järve kalda osaliseks ehituskeelu-
vööndi vähendamiseks Sambla 2 kin-
nistul detailplaneeringus “Viljandi 
maakond Karksi vald Mäeküla küla 

Sambla 2 talu õueala detailplanee-
ring” näidatud ulatuses.

� Kinnitati valla aukodanikule an-
tava elutööpreemia suuruseks 20 000 
ja valla teenetemärgi kavalerile anta-
va preemia suuruseks 5000 krooni. 
Tulu- ja sotsiaalmaksu maksmise ko-
hustus otsustati jätta Karksi valla kan-
da.

Karksi Vallavolikogu 2006. aasta 
18. jaanuari otsus nr. 34 “Elutööpree-
mia ja teenetemärgi kavalerile anta-
va preemia suuruse kinnitamine” 
tunnistati kehtetuks.

Karksi valla aukodaniku nimetus 
ja sellega kaasnev valla teenetemärk 
ning elutööpreemia 20 000 krooni ot-
sustati anda edukale noortetreeneri-
le Rein Ahunile.

Karksi valla teenetemärk ja pree-
mia 5000 krooni otsustati anda teene-
kale aiandusteadlasele Edgar Haagi-
le, kahekordsele juunioride maailma-
meistrile Margus Hundile ning teene-
kale motosportlasele ja kalmistukul-
tuuri arendajale Jaak Salale.

� Moodustati 4. märtsi Riigikogu 
valimisteks 9-liikmeline jaoskonnako-
misjon (esimees Inge Dobrus ning 
liikmed Heli Runge, Kairi Pugal, Hil-
le Krusberg, Erna Pugal, Maire Torim, 
Aleksander Dobrus, 
Liivi Loi ja Rein Palu 
ning asendusliikmed 
Tõnis Laurik ja Kersti 
Saks).

� Määrati 1. aprillist 
Karksi vallavanema Ar-
vo Malingu ametipal-
gaks 20 000 krooni 
kuus.

� Valiti rahvakohtu-
niku kandidaatideks 
Heiki Arro, Jevgeni Fomitšev, Olga 
Palu, Leili Nael ja Enn Sarv.

KARKSI VALLAVALITSUSES
8. jaanuri istungil

Istungist võtsid osa Pjotr 
Krjutškov, Andi Sõmmer, Urmas 
Suurpuu, Arvo Maling, Peeter Uisk ja 
vallasekretär Inge Dobrus. 

� Nimetati Ärikülas Vana-Rauksi 
kinnistu katastriüksuse jagamisel 
moodustunud katastriüksuste nime-
tused ja sihtotstarbed: Äripõllu ka-
tastriüksus ja Ärimetsa katastriüksus 
– sihtotstarve maatulundusmaa.

� Nimetati Tuhalaanes Vardja kin-
nistu katastriüksuse jagamisel moo-
dustunud katastriüksuste nimetused 
ja sihtotstarbed: Uue-Vardja katastri-
üksus, Vardjapõllu katastriüksus ja 
Vardjametsa katastriüksus — sihtots-
tarve maatulundusmaa.

� Nimetati Ainjas Kurimetsa kin-
nistu jagamisel moodustunud katast-
riüksuste nimetused ja sihtotstarbed: 
Kuripõllu katastriüksus, Kuripõllu 1 
katastriüksus ja Kurimetsa katastriük-
sus — sihtotstarve maatulundus-
maa.

� Määrati Karksi-Nuias Tartu mnt. 
22 kinnistu jagamisel moodustunud 
katastriüksustele aadressid, pindalad 
ja sihtotstarbed: Tartu mnt. 22, pind-
ala 2023 m² ja Männiku t. 1, pindala 
7453 m² — sihtotstarve sotsiaalmaa.

� Anti nõusolek Andres Sooviku-
le 2 ha maa ostueesõigusega erasta-
miseks Lillis elamu juurde ja kinnita-
ti piiride kulgemise ettepanek.

� Moodustati valla eelarvest eral-
datavate toetustaotluste läbivaatami-

seks 5-liikmeline komisjon (esimees 
Arvo Maling ning liikmed Leo Liiber, 
Reevo Maidla, Siim Loik ja Helve 
Joon).

� Anti Karksi Tehnikaspordiklubi-
le luba korraldada Eesti meistrivõist-
lused motokrossis 2. ja 3. juunil Ainja 
krossirajal.

� Kehtestati alates 1. maist 2007 
Karksi valla vee-ettevõtja, aktsiaselt-
si “Iivakivi” osutatava veevarustuse 
ja reovee ärajuhtimise teenuse hin-
nad: 1 m³ veevarustuse hind füüsili-
sel isikul (eluruumi kasutaja õigusli-
kul alusel) käibemaksuta 9.32 krooni 
ja käibemaksuga 11 krooni ning jurii-
dilistele isikutele (eraõiguslik ja 
avalikõiguslik juriidiline isik), füüsili-
sest isikust ettevõtjale käibemaksuta 
11 krooni ja käibemaksuga 12.98 kroo-
ni; 1 m³ reovee ärajuhtimise ja puhas-
tamise eest füüsilisele isikule (eluruu-
mi kasutaja õiguslikul alusel) käibe-
maksuta 11.86 krooni ja käibemaksu-
ga 14 krooni ning juriidilistele isiku-
tele (eraõiguslik ja avalikõiguslik ju-
riidiline isik), füüsilisest isikust ette-
võtjale käibemaksuta 14 krooni ja käi-
bemaksuga 16.52 krooni

� Otsustati muuta valla õpilasliini 
avaliku teenindamise lepingut nr. 8-
1-1 (sõlmitud 31.augustil 2005), arva-
tes alates 9. jaanuarist 2007 lepingu 
täitjaks osaühingu “Hiie Transport”.

� Otsustati sõlmida osaühinguga 
“Tiikes” äriruumi üürileping Rahu-
mäe t. 2a III korruse ruumi 53 suuru-

sega 11,3 m² kasutamiseks kuni 9. jaa-
nuarini 2012 üüriga 20 krooni ruut-
meetri kohta kuus.

� Otsustai sõlmida töövõtuleping 
osaühinguga “Trade plus Group” val-

la kalmistute hoolda-
miseks kuni 31. det-
sembrini.

Anti nõusolek Polli 
külas Saksaveski kin-
nistul Halliste jõkke 
suubuva nimetu kana-
li vee erikasutuseks (lä-
bivooluga kalatiigi ra-
jamiseks).

� Anti kasutusluba 
osaühingule Jaotus-

võrk Nurga alajaama fiider 5 elektri-
varustusele Univere külas ja Vainu 
alajaama fiider 2 elektrivarustusele 
Karksi külas.

22. jaanuari istungil
Istungist võtsid osa Pjotr Krjutš-

kov, Andi Sõmmer, Urmas Suurpuu, 
Arvo Maling, Peeter Uisk ja vallasek-
retär Inge Dobrus. 

� Määrati toimetulekutoetus 49 
taotlejale kokku 69 952 krooni ja 
täiendav sotsiaaltoetus 24 abivajajale 
kokku 27 000 krooni. Määrati lasteaia 
toidutoetus 50 % toidupäeva maksu-
musest kolmeks kuuks ühele lapsele 
ning laste õppekäigu toetus 7 õppu-
rile kokku 2100 krooni. Kolme ja ena-
ma lapsega pere õppetoetus otsusta-
ti määrata ühele lapsele.

� Seati hooldus 2 raske ja 1 süga-
va puudega isiku üle, määrati hool-
dajad ja hooldajatele otsustati maks-
ta toetust.

� Nimetati Sudistes Määramäe 
kinnistu jagamisel moodustunud ka-
tastriüksuste nimetused ja sihtotstar-
bed: Määramäe katastriüksus, Mäe-
põllu katastriüksus ja Mäepõllu 1 ka-
tastriüksus — sihtotstarve maatulun-
dusmaa.

� Nimetati Mäekülas Juhan Viirale 
kuuluva Püksi kinnistu katastriüksu-
sed ümber Püksijärve katastriüksus-
teks sihtotstarbega maatulundus-
maa.

� Määrati detailplaneeringu alusel 
Karksi-Nuias Kalda t. 4a katastriük-
suse jagamisel moodustunud katast-
riüksuste aadressid, suurused ja siht-
otstarbed: Kalda t. 4a katastriüksus, 
pindala 4640 m², ja Kalda t. 4b katast-
riüksus, pindala 2386 m² — sihtotstar-
ve elamumaa.

� Kinnitati maa ostueesõigusega 
erastamise tingimused: Lembit 
Ilsjanile Pärsi külas 17,16 ha maa eras-
tamiseks hoonete juurde.

� Anti nõusolek Ene Lepikule 2000 
m² maa erastamiseks elamu juurde 
Univere külas ja kinnitati piiride kul-
gemise ettepanek.

� Otsustati esitada taotlus “Kre-
dexisse” 4 korteri ostmiseks õpetaja-
tele ja lasteaiaõpetajatele.

� Määrati Karksis asuva Pargi tä-
nava parkla maksumuseks 116 900 
krooni, parkla võetakse raamatupida-
mises arvele.

� Arutati esimesel lugemisel valla 
investeeringute kava aastateks 2007–
2010 ja valla 2007. aasta eelarve pro-
jekti parandusettepanekuid.

� Otsustati alustada läbirääkimisi 
sõprussidemete loomiseks Potica 
omavalitsusega Portugalis.

� Anti kasutusluba Tõnu Sarapuu 
omandis Riidamäe kinnistu katastri-
üksusel paiknevale vesiviljelusehiti-
sele Ainja külas.

� Anti kasutusluba Elion Ettevõte-
te omandis olevale Õisu ATJ valgus-
kaablile Muri külas.

Määrati projekteerimistingimused 
Karksi-Nuias Tartu mnt. 24 korteri-
omandite 1 ja 2 eluruumide rekonst-
rueerimisprojekti koostamiseks.

� Otsustati sõlmida leping Seesam 
Rahvusvahelise Kindlustusega valla 
omandis olevate hoonete Kalda 6a ja 
6b, Tartu mnt. 22 ja Viljandi mnt. 2 
kindlustamiseks vastavalt pakkumi-
sele 3/100442 maksumusega 9927.53 
krooni.

� Arutati Karksi-Nuia keskväljaku 
detailplaneeringule esitatud ettepa-
nekuid ja vastuväiteid ning otsustati, 
et parkimiskohad keskväljakul tuleb 
säilitada olemasolevas mahus ning ja-
lakäijatele tuleb tagada piirkonnas 
turvaline liikumine.

� Otsustati anda karikas heade 
sportlike tulemuste eest 2006. aastal 
ja premeerida kinkekaardiga väärtu-
ses 1500 krooni Karksi valla parimaid 
sportlasi järgmiselt: parim neiu Kat-
rin Kütt, parim noormees ja parim 
mees Margus Hunt, parim naine Ani-
ta Maksimova ja parim veteran Rai-
mo Sarv.

Parimaks võistkonnaks tunnistati 
AMK “Ligur Racing” ja parimaks 
spordiürituseks “Jaanijooks”. Auhin-
nad antakse kätte vabariigi aastapäe-
va aktusel.
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• Selline nägi välja Karksi-Nuia peatänav 2005. aasta sügisel. TÕNIS LAURIKU foto

Sõnumeid

Noor moelooja 2007
9. veebruaril kell 19 astuvad 

Karksi Valla Kultuurikeskuses 
võistlustulle Viljandi maakonna 
noored moeloojad. Ürituse kor-
raldavad Karksi valla noortevo-
likogu liikmed ja Karksi-Nuia 
Gümnaasiumi vabatahtlikud 
noored.

Konkursi võitjaid ootab ees 
Viljandis toimuv Noore Linna 
Festival, kus parimatel moelooja-
tel avaneb võimalus tutvustada 
end veelgi laiemale publikule.

Žürii hindab võistlejate loo-
vust ja mängu ilu ning selgitab 
välja lisaks parimatele noortele 
moeloojatele ka parima model-
li. Show järel pakuvad tantsulus-
ti ansamblid “Agent M” ja 
“Pulls”. 

Ootame kõiki nautima õhtut 
ja omadele kaasa elama. Pilet 
maksab 40 krooni.

Üritust toetavad Karksi vald, 
Hasartmängumaksu Nõukogu, 
Interreg IIIA ”Active projekt” ja 
Viljandimaa Noortekeskus.

Eneli Põder,
laste- ja noorsootöö spetsialist

Neli tuusikut 
noortelaagrisse
Karksi vallal on välja pakku-

da neli soodustuusikut suvistes-
se noortelaagritesse.

Kaks tuusikut on 8-päevases-
se Urumaja noortelaagrisse Pär-
numaal (ühe tuusiku maksumus 
on 400 krooni) ja kaks tuusikut 
9-päevasesse Luunja noortelaag-
risse Tartumaal (252 krooni). 
Lapsevanem peab lapse ise laag-
risse viima ja talle järele mine-
ma.

Info tuusikute kohta saab 
Karksi valla laste- ja noorsootöö 
spetsialisti Eneli Põderi käest tel. 
435 5525 või 5565 1429 ja aadres-
sil eneli.poder@karksi.ee.
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Mulgi Kultuuri Instituut on Mulgimaa üheksa omavalitsuse loodud 
MTÜ. Instituudi ülesanne on säilitada mulgi murdekeelt ja kultuuri, 
arendada Mulgimaad kui ühtset majanduspiirkonda, infrastruktuuri, 
loodus- ja elukeskkonda.

Mulgi Kultuuri Instituut võtab tööle

JUHATUSE ESIMEHE
Tööülesanded:
· Instituudi igapäevase töö korraldamine ja eesmärkide ellura-

kendamine
· Mulgimaa arendamise kava koostamine ja elluviimine 
· Mulgimaa ühiste arenguprojektide koostamine ja juhtimine 
· Mulgimaa ja mulgi kultuuri tutvustamine
· Mulgi murde, kultuuri ja ajaloo  õppimise ja õpetamise koor-

dineerimine

Kandidaadilt ootame:
· Juhtimis- ja majandusalaseid teadmisi 
· Projekti koostamise ja juhtimise oskust ja loovust
· Teadmised mulgi keelest ja kultuurist, valmisolek mulgi keele 

õppimiseks
· Inglise keele oskust kesktasemel
· Vajalik isikliku sõiduauto kasutamise võimalus

Töökoht pakub võimaluse arendada üle 20 000 elanikuga piirkonda 
ja mulgi keelt.

Motiveeritud avaldus koos elulookirjelduse ja haridust või õppimist 
tõendava dokumendi koopiaga esitada 12. veebruariks Karksi Vallava-
litsuse aadressil Viljandi mnt. 1, Karksi-Nuia 69104, Mulgimaa.

Lisainformatsioon telefonil 528 4740 Arvo Maling ja 5342 0346 
Andres Rõigas.

MTÜ Mulgimaa Arenduskoda võtab alates 1. märtsist 2007 tähtajalise 
töölepinguga /16 kuud/ 0,5 koormusega tööle 

TEGEVJUHI
Tema ülesanded on Lõuna-Viljandimaal viie omavalitsuse piirkonnas 
LEADER-tüüpi meetme tegevuskava elluviimine ja mittetulundusühin-
gu töö koordineerimine. Büroo asukoht Karksi-Nuias.

Kandidaadilt ootame 
· väga head suhtlemisoskust
· juhtimis- ja majandusalaseid teadmisi
· projektide ettevalmistamise ja teostamise kogemust
· inglise keele oskust suhtlustasandil
Vajalik autojuhiluba ja isikliku sõiduauto kasutamise võimalus

Avaldus, elulookirjeldus ja haridust tõendava dokumendi koopia saa-
ta 12. veebruariks 2007 aadressil Karksi vald, Viljandi mnt. 1, Karksi-
Nuia 69104, märksõna „Arenduskoda”. Lisainformatsioon telefonidel 
439 3130 ja 507 0846 (Ene Saar) ning e-postil ene@paistu.ee.

4. märtsil toimuvad Riigikogu valimised
Eelmistest Riigikogu valimistest 

on möödunud neli aastat. See aeg on 
Eesti jaoks olnud olulise tähtsusega. 
29. märtsil 2004 sai Eesti NATO liik-
meks ja alates 1. maist oleme täisõi-
guslik Euroopa Liidu liikmesriik. 
Möödunud aasta sügisel saime me 
endile uue presidendi. Riigi majan-
duskasv on olnud märgatav, suure-
nenud on palgad ja tõusnud inimes-
te heaolu.

Kuidas aga edasi?
Eesti Vabariigi põhiseadus sätes-

tab, et kõrgeimat riigivõimu teostab 
rahvas hääleõiguslike kodanike kau-
du Riigikogu valimisega. 4. märtsil 
ongi meil kõigil võimalus ja kohustus 
teostada kõrgeimat riigivõimu ja min-
na valima.

Karksi vallas on üksainus valimis-
jaoskond. Hääletusruum asub eel-
hääletamise päevadel 26. — 28. veeb-
ruarini vallamaja teise korruse koos-
olekute ruumis Karksi-Nuias Viljan-
di mnt. 1. Hääletada saab eelhääle-
tuse päevadel kella 12—20, siis saa-
vad hääletada ka valijad väljapool 
oma elukohajärgset valimisjaoskon-
da.

Eelhääletamise päevadel 26.—28. 
veebruarini saab hääletada ka elekt-
rooniliselt vabariigi valimiskomisjoni 
veebilehel. Valija peab tõendama oma 
isikut isikutunnistusele kantud digi-
taalset tuvastamist võimaldava serti-
fikaadi alusel. Hääletamine algab 26. 

märtsil kell 9 ja kestab ööpäev läbi ku-
ni eelhääletamise lõpuni 28. veebrua-
ril kell 20.

Valijal on õigus oma elektroonili-
selt antud häält muuta, hääletades 
uuesti elektrooniliselt või hääletamis-
sedeliga eelhääletamise päevadel 
26.—28. veebruarini valimisjaoskon-
nas. Mitme elektrooniliselt antud hää-
le puhul arvestatakse valija viimase-
na antud häält. Kui aga valija on hää-
letanud nii elektrooniliselt kui ka hää-
letamissedeliga, siis arvestatakse va-
lija hääletamissedelit.

Valimispäeval 4. märtsil asub hää-
letusruum kultuurikeskuse sinises 
saalis Viljandi mnt. 1. Hääletamine al-
gab kell 9 ja lõpeb kell 20. Valimispäe-
val on võimalik ka kodus hääletada. 
Kui valija terviseseisundi või mõne 
muu mõjuva põhjuse tõttu ei saa hää-
letada ettenähtud ruumis, võib ta 
taotleda kodus hääletamist. Selleks 
peab ta esitama vallavalitsusele või 
jaoskonnakomisjonile kirjaliku taot-
luse hiljemalt valimistepäeval kella 
16-ks.

Valima minnes peab valijal kaasas 
olema kehtiv isikut tõendav doku-
ment, mille ta esitab jaoskonnakomis-
joni liikmele hääletamissedeli saami-
seks. Selle kohta annab ta allkirja va-
lijate nimekirja allkirjalahtrisse. Vali-
ja täidab hääletussedeli ise teiste isi-
kute juuresolekuta hääletamiskabii-
nis. Kui ta ei ole aga füüsilise puude 

tõttu võimeline hääletussedelit ise 
täitma, võib seda tema palvel ja juu-
resolekul teha teine valija, kuid mitte 
elukohajärgne valimisringkonna kan-
didaat.

Valija kirjutab hääletamissedelile 
selleks ettenähtud kohta oma eluko-
hajärgse valimisringkonna kandidaa-
di registreerimisnumbri, kelle poolt ta 
hääletab. Kui valija rikub hääletamis-
sedeli või avastab, et sedel on defek-
tiga, on tal õigus saada uus sedel. Va-
lija peab rikutud, defektiga või kasu-
tamata hääletamissedeli tagastama 
jaoskonnakomisjoni liikmele. Pärast 
valimissedeli täitmist murrab valija 
sedeli kokku ning annab jaoskonna-
komisjoni liikmele, kes lööb kokku-
murtud sedeli välisküljele jaoskonna-
komisjoni pitsati jäljendi.

Valija laseb sedeli hääletamiskasti 
ise. Kui ta aga ei ole füüsilise puude 
tõttu ise võimeline hääletamissedelit 
kasti laskma, võib seda tema palvel 
teha mõni teine valija tema juuresole-
kul.

Hääletamist korraldab valimis-
jaoskonnas komisjon (esimees Inge 
Dobrus ning liikmed Heli Ruge, Kai-
ri Pugal, Hille Krusberg, Erna Pugal, 
Maire Torim, Aleksander Dobrus, 
Liivi Loi ja Rein Palu ning asendus-
liikmed Tõnis Laurik ja Kersti 
Saks).

Inge Dobrus,
vallasekretär

Karksi-Nuia detailplaneering vajab avalikku arutelu
Viimastel aastatel on kõikjal elav-

nenud ehitustegevus. Meie vallas 
väärivad märkimist Karksi-Nuias val-
minud lasteaed, Tartu ja Pärnu maan-
tee kõnniteed, tänavavalgustus ning 
vee- ja kanalisatsioonitrasside ehita-
mine.

Läinud aasta suvel kehtestatud 
Karksi valla üldplaneering ning 
planeerimis- ja ehitusseadus seavad 
igasugusele ehitustegevusele reeglid. 
Tiheasustusega aladel, milleks meie 
vallas on Karksi-Nuia linn, Polli ja 
Karksi küla, tuleb uute ehitiste püsti-
tamiseks koostada detailplaneering. 
Sellega määratakse maa sihtotstarve, 
krundi ehitusõigus, lubatud hoones-
tusala, juurdepääsud, liikluskorral-
dus, tehnovõrkudega liitumised, hal-
jastus- ja muud tingimused.

Uued arengusuunad ja eesmär-
gid, avalikud huvid ja kehtivad õigus-
normid tingivad uute planeeringute 
koostamise vajaduse.

Karksi Vallavolikogu algatas 2004. 

aastal detailplaneeringu Karksi-Nuia 
keskuses eesmärgiga korrastada väi-
kelinna keskväljaku ja selle lähiümb-
ruse ruumikasutust ning luua eeldu-
sed Karksi-Nuia linna kui valla kes-
kuse atraktiivseks väljaarendami-
seks.

Senine keskväljaku parkimiskoor-
mus vajab parkimispõhimõtete muut-
mist ja ümberkorraldamist. Planee-
ringu lahendus seob keskust läbivad 
jalakäijate ja kergliiklussuunad pla-
neeringu lähialaga, mis võimaldab ja-
lakäijatele turvalist ja mugavat kasu-
tust. Planeeringuga on antud kohus-
tuslikud suunad edaspidisele aren-
dustegevusele.

Detailplaneeringu ala haarab ka 
Jalaka kinnistut, mis jääb Karksi 
maastikukaitseala piiresse. Vastavalt 
riigimaantee rekonstrueerimisprojek-
tile on Jalaka kinnistule planeeritud 
kõnniteed Kase linnaosa ja Polli küla 
suunas.

Läinud aasta detsembris vallavo-

likogus vastuvõetud detailplaneering 
läbis avaliku väljapaneku 29. det-
sembrist 2006 kuni 11. jaanuarini 
2007. Selle aja jooksul esitati koosta-
tud planeeringule ettepanekuid ja 
vastuväiteid.

Avalik arutelu detailplaneeringu-
le esitatud eriarvamuste ja ettepane-
kute asjus toimub 14. veebruaril kell 
16 Karksi vallamajas teise korruse 
koosolekute ruumis.

Karksi-Nuia linn on meie valla 
keskus, mille planeering peaks huvi 
pakkuma kogu avalikkusele. Ootame 
arutelule planeeringuala kinnistu-
omanikke ja kõiki teisi asjahuvilisi.

Vallavolikogu otsustab veebruari-
kuu istungil Karksi-Nuia keskuse de-
tailplaneeringu kehtestamise. Kehtes-
tatud detailplaneeringule järgneb di-
sainikonkursi alusel täpsem linnaruu-
mi kujundamine. Iga konkreetne ehi-
tus lahendatakse eraldi projektiga.

Olga Palu,
ehitus- ja planeeringuspetsialist

J U U B I L A R I D
Olav Renno – 75

26. veebruaril 2007 tähistab lin-
nuteadlane ja praegune talumees 
Olav Renno oma 75. sünnipäeva. Ta 
elab koos abikaasa Astaga (sünd. 
Animägi) Karksi vallas Pärsi külas, 
kus paikneb kooliõpetajate Anton ja 
Alice Animäe asutatud maakodu.

Olav Renno on meile tuntud 
oma aktiivse eluhoiaku ning laial-
daste teadmistega loodusest ja 
ühiskonnast.

Juubilar on sündinud Tartus, 
õppinud Viljandis, lõpetades seal 
1950. aastal keskkooli, praeguse ni-
metusega Viljandi Maagümnaasiu-
mi. Koolipõlves tärkas ka huvi loo-
duse ja lindude vastu. Jätkusid 
õpingud Tartu Riikliku Ülikooli bio-
loogiaosakonnas, mille ta lõpetas 
1956. aastal. Töötas kunagise 
Rossitteni linnujaama taastamisel, 
oli Matsalu looduskaitseala rajaja ja 
kutsuti seejärel Tartusse Zooloogia 
ja Botaanika Instituuti. Bioloogia-
kandidaadiks (nüüd atesteeritud fi-
losoofiadoktoriks) sai 1968. aastal. 

Tänaseks on seljataha jäänud si-
sukad ja töörohked aastad – peat-
selt täituvast 75 aastast möödusid 
36 loodus- ja teadusasutustes lin-
dude uurimisega tegeldes, aga ka 
teadustööd ja looduskaitset organi-
seerides. Uurimistööde teemadeks 
olid Eesti haudelinnustik, lindude 
ränne ja levik, samuti looduskait-
seprobleemid. Märkimist väärib ar-
tiklite ja trükiste toimetamine mit-
meks ornitoloogiliseks ja loodus-
kaitsealaseks kogumikuks; vene ja 
inglise keelest on ta tõlkinud pool 
tosinat raamatut, nende hulgas ma-
huka “Lindude” sarjas “Loomade 

elu” ja zooloogiaõpiku koolidele.
Aktiivse tööelu perioodist on 

esile tuua 150 teadustööd, arvukalt 
(üle 450) populaarteaduslikke ja 
publitsistlikke artikleid, osalemine 
Eesti Entsüklopeedia artiklite kirju-
tamisel ja “Eesti linnuatlase “ koos-
tamine. Viimati nimetatu eest omis-
tati talle 1994. aastal vabariiklik tea-
duspreemia – seniajani ainus Vil-
jandimaal.

Välitöödel on Olav Renno Ees-
timaa linnustiku uurimiseks väga 
palju rännanud, talle on tuttavad 
paljud maastikud, teed ja asustus. 
1950-ndatel aastatel oli uurimisob-
jekt soode linnustik, järgnes 10-aas-
tane Matsalu luhtade, saarte ja ran-
naniitude ning Eesti märgalade ja 
saarte linnustiku uurimine.

Viimastel aastatel oleme imetle-
nud „Hõbeniidi“ korraldatud su-
vistel ekskursioonidel Olav Renno 
suurt teadmiste pagasit looduse ja 
geograafia, aga ka ajaloo alalt: ta 
tunneb peaaegu igat kodumaa kan-
ti. Tänu tema teadmistele, mida ta 
lahkelt jagab, on meiegi pensionä-
ride ekskursioonid sisutihedamad 
ja silmaringi laiendavad.

1992. aastal pensionile jäädes tu-
li Olavi abikaasa kodutallu Võitma-
le, kus meie juubilar tegeles tosin 
aastat kanakasvatuse ja põlluhari-
misega. Eks sealt tulid jälle uued 
kogemused ja ka Karksi valla prob-
leemidesse sisseelamine. Tänuväär-
ne on tema panus valla arenguka-
va koostamisse, aga ka varasem 
osalemine vallavolikogu töös.

Olev Renno on igal aastal tut-
vustanud Viljandist Lillini linde 
ning ligi tosin korda juhendanud 
saksa loodusehuviliste huvireise ja 
üliõpilaste välipraktikaid meie soo-
del ja randadel. Vägagi huvipakku-
vad on tema seisukohavõtud ja ar-
vamusartiklid päevaprobleemide 
kohta “Sakalas” ja mujal. Tasub ala-
ti lugeda!

Kõige selle aktiivse tegevuse 
juures jätkub Olavil koos Astaga ae-
ga ka perele: neil on üles kasvatatud 
viis last, kes oma lastega (kokku 12!) 
tihti Võitmal käivad ja nüüd esimest 
lapselapselastki ühes võtavad.

Soovime Olav Rennole tervist 
ja jõudu ning oma harrastuste – tu-
rismi, lugemise, fotograafia, tõlki-
mise ja ühiskonnaelust osavõtu 
edukat jätkamist!

Saida Lokk, 
kolleeg

Koidu Kelt – 75

15. jaanuaril sai 75-aastaseks 
Koidu Kelt, kel tänavu täitub pool 
sajandit Polli Aiandusuuringute 
Keskuses töötamisest.

Tollal Viljandimaale kuulunud 
Kabala vallast pärit Koidu sai 1955. 
aastal Tartu Ülikoolist bioloogi-tai-

mefüsioloogi diplomi. Paar aastat 
oli ta toonase Vana-Võidu looma-
kasvatustehnikumi õpetaja ja see-
järel tuli Polli.

Koidu on olnud uurimisasutu-
se raudvara puuviljade ja marjade 
keemilise koostise määramisel ja 
toitainetesisalduse uurimisel kuni 
tänase päevani, mis sellest, et vii-
mastel aastatel osalise koormusega. 
Ta on uurinud ka õunapuu pooke-
aluse ja poogendi kokkukasvamis-
kohas toimuvaid muutusi, mille 
kohta ta kaitses 1968. aastal bioloo-
giakandidaadi kraadi.

Koidu Kelt on raamatu “Puuvil-
jad, marjad, tervis“ (1997) üks au-
toreid. Ta on olnud hea rahvatant-
sija, võrkpallimängija, võimleja, 
lauatennisemängija ja isetegevus-
lik näitleja. Praegu õpetab ta Polli 
daamidele seltskonnatantse.

Soovime Koidu Keldile head ter-
vist ja jõudu järgnevateks aastateks. 

Polli Aiandusuuringute 
Keskuse kollektiiv

Vee ja reovee hind tõuseb
Vastavalt aktsiaseltsi “Iivakivi” nõukogu otsusele nr. 3 20. detsembrist 2006 

ja Karksi Vallavalitsuse määrusele nr. 1 8. jaanuarist 2007 tõuseb veevarustu-
se ning reovee ärajuhtimise teenuse hind alates 1. maist 2007 seoses vee res-
sursimaksumuse ja saastetasude tunduva tõusuga (kahe viimase aastaga 2,4 
korda).

Uus hind: elanikkond 1 m³ vee eest 9.32 (koos käibemaksuga 11) krooni 
ja 1 m³ reovee eest 11.86 (koos käibemaksuga 14.00) krooni; asutused ja ette-
võtted 1 m³ vee eest 11 (koos käibemaksuga 12.98) krooni ja 1 m³ reovee eest 
14 (koos käibemaksuga 16.52) krooni.

Heiki Arro,
aktsiaseltsi “Iivakivi” juhataja

Lühidalt

Kingiks peopääse
Meie pingelises elus ei tohi 

ära unustada kauneid hetki, mi-
da saaks pakkuda oma lähedas-
tele. Lähenemas on rahvusvahe-
line naistepäev. Kingi oma nais-
kolleegile, abikaasale, sõbranna-
le, emale ja tütrele peopääse 9. 
märtsi naistepäevapeole kultuu-
rikeskuses ja tule ka ise.

Külas on Palamuse meesan-
sambel, tantsuks mängib Bruno 
Võrumaalt. Õhtut juhib Valdi 
Reinas. Olete kõik oodatud!

Sirje Sossi,
kultuurikeskuse 

muusikaspetsialist

Kevadlaadale
OÜ “Kaseke Grupp” korral-

dab 4.—6. maini kella 9—20 ke-
vadlaata Jõgevamaal Puurmani 
vallas Pikknurme külas.

Laadale on oodatud kõik 
kauplejad, kes tegelevad aian-
duse, käsitöö, kunsti, mesindu-
se, ehitus- ja loodustoodetega.

Osalejatele on pakkuda eri 
suurusega müügiplatse, hind 
alates 200 kroonist (kolm päeva). 
Kõigil, kellel tekkis huvi, palume 
võtta ühendust telefonil 5664 
3306 või 526 7907.

Uus lillekauplus
Uus lillekauplus Karksi-

Nuias “Lillehaldja Lilleäri” on 
avatud E-N 8-16, R 8-18 ja L 9-
15.

Müügil lõikelilled, potililled, 
kunstlilled, kimbud, seaded, lei-
nakimbud, pärjad, klaas, keraa-
mika jm. Info ja ettetellimised 
tel. 5342 9570.



Ühel sombusel koolipäeval 1948. 
aasta hilissügisel käskis direktor Jaan 
Rannap Halliste 7-klassilise kooli 
kuuenda klassi poistel järgmiseks 
päevaks kodust kirved ja saed kaasa 
võtta.

Pärast mõnda tundi viidi terve 
klass Kaubi mõisa lähedale Pornuse 
abimajandi kõrrepõllu äärde metsa. 
Seal direktor näitas meile, millised 
on kukerpuupõõsad, ja selgitas, kui 
ohtlikud on need viljadele. Nimelt 
põhjustavat need kõrrelistel viirus-
haigust. Tallinnast olevat tulnud käsk 
kukerpuud maha raiuda.

Poisid pandi põõsaid võimalikult 
maa lähedalt lõikama, aga terariista 

kasutamisel manitseti ettevaatlikku-
sele. Tüdrukud tassisid oksad hun-
nikusse, et need hiljem põletada. 
Tööd tegime mitu päeva.

Varsti saime uue käsu – varuda 
abimajandi lüpsikarjale vitamiiniri-
kast okassööta. Jälle viidi terve klass 
metsa, kus värskelt sadanud lumes 
sumades lõikasime kasvavad kuused 
alumistest okstest lagedaks. Oksad 
ladusime suurtesse hunnikutesse, 
kust need hiljem pidi lauta veetama. 
Kevadel nägime, et olime asjata tööd 
teinud: oksahunnikuid polnud kee-
gi puutunud.

Teraviljasaagi suurendamiseks 
kästi kooli katseaias paljundada nii-
nimetatud hargneva peaga nisu sor-
ti. Pisut teri külisin ka koduaeda. Sü-
gisel selgus, et tõepoolest olid kasva-
nud suured ja rasked viljapead. Kah-
juks järgmisel aastal neist võetud te-
rad enam taolist saaki ei andnud.

Bioloogiaõpetaja rääkis, et kartu-
leid tuleb hakata maha panema ruut-
pesiti, olevat kergem harida ja saak 
tulevat suurem. Aga ta ei osanud sel-
gitada, kuidas see käib. Veel rääkis ta 
akadeemik Lõssenko juurutatud ja-
roviseerimisest, mis võimaldavat saa-
da varasema saagi. Esimest korda 
kuulsime ohtlikust kahjurist, Colora-
do kartulimardikast. Koolivihiku 
kaanele trükiti värvipilt mardikast ja 
selle vastsest. Mardikas hakkas Ees-
tis levima siiski aastakümneid hil-
jem.

Kord kästi meil korjata tammetõ-
rusid ja lehisekäbisid. Neid olevat 
vaja seemneks tormituulte eest Lää-

nemaale istutatavatele kaitsemetsa-
vöönditele. Ka see kampaania vaibus 
pea, vajalikud tamme- ja lehisemet-
sad jäidki rajamata. Tõrud viidi siga-
dele ja käbid rändasid kooli ahju.

Meid siiski ei viidud koristatud 
kõrrepõllule üksikuid viljapäid üles 
korjama, nagu see oli tavaks Vene-
maal.

Ajalehed hakkasid üha rohkem 
kirjutama looduse ümberkujunda-
mise stalinlikust plaanist. Plaan nägi 
ette kanalite ja lüüside abil ühenda-
da Venemaa jõgesid ja meresid ning 
luua laevatee Mustast ja Kaspia me-
rest kuni Põhja-Jäämereni. Selleks oli 
vaja rajada Volga-Doni, Moskva-Vol-
ga, Valgemere-Balti mere ja teised 
kanalid. (Müügile tulid jämedad pa-
berossid “Belomorkanal”, karbi kaa-
nel oli maakaart kanali piirkonnast.) 
Suurtele jõgedele planeeriti hüdro-
elektrijaamade kaskaade, kõrbetesse 
niisutuskanaleid ja steppidesse tuu-
letõkke metsavööndeid.

Pärast Stalini surma 1953. aasta 
märtsis mitmed hiidprojektid (jõge-
de voolusuuna pööramine ja kõrbe-
te viljakaks muutmine) külmutati. 
Veejõujaamade ja kanalite ehitus vii-
di lõpule aastaid hiljem. Vahetult sõ-
jajärgseil aastail oli võimalus kasuta-
da miljonite sõjavangide ja repres-
seeritute odavat tööjõudu. Hiljem see 
võimalus kadus. Hruštšovi võimule 
tulles keskendus partei uudismaade 
hõlvamisele Lääne-Kasahstanis.

Meil kajastus stalinlik looduse 
ümberkujundamine soode kuiven-
damises ning väikeste hüdroelektri-
jaamade ehitamises. Viimaste jaoks 
tuli jõgi paisu abil tõkestada, mis oli 
töömahukas tegevus. Noorte kaasa-
misega õnnestus luua Võhandu jõe-
le Leevaku, Ahja jõele Saesaare, Kõ-
pu jõele Rimmu ja teised väikeelekt-
rijaamad, mis andsid voolu kohali-
kule kolhoosikülale.

Liigniisketele aladele rajati kui-
vendussüsteemid – peamiselt lahtis-
te kraavidena, tollal polnud piisavalt 
savitorusid. Traktorijaamad said Ve-
nemaalt suuri kraaviatru, mida ve-
dasid kaks roomiktraktorit. Nii kae-
vati kraavid ka Karksi-Nuias mitme 
porise tänava äärde.

Omapärase individuaalelektrijaa-
ma pani tööle Rõuges Ööbikuoru 
kaldal talu pidav Friedrich Johanson. 
Kolmekilovatise võimsusega alalis-
voolugeneraatorit käitav vertikaal-
turbiin sai vett oru nõlvast voolava-
test veerohketest allikatest. Sõjas 
kannatada saanud jõujaam oli seal 
juba 1938. aastast, uuesti õnnestus 
generaator käivitada 1946. aastal 
ning see töötab tänaseni.

Ahto Jänes
(Järgneb)
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Politsei vihjetelefon on 434 1110.

TV antennide, SAT-TV ja ZUUM-
TV süsteemide paigaldus. OÜ 
“SATMAN TP”. Info tel. 514 2104.

Tiki Treileri sõiduautohaagiste 
müük ja rent Karksi-Nuias Pärnu 
mnt. 6a. Info tel. 5552 0809, 434 5016. 
“Vilurtrans” OÜ.

Karksi-Nuia Aianduse ja Mesin-
duse Seltsi aruandlus-valimiskoos-
olek toimub 15. veebruaril kell 16 
kohvikus “Heim”. Ootame kõigi liik-
mete osavõttu.

Müüa Sangla turbabriketti paki-
tud alusel 1400 krooni. Info tel. 
5667 1833.

Soovin osta kinnistu või korteri 
Karksi vallas, kõik pakkumised on 
oodatud. Info tel. 5625 0897. Too-
mas.

KARKSI VALLA INFOLEHT. Karksi-Nuia Postkontor, 69102. Toimetus: Maire Torim (toimetaja, 
tel. 435 5523, fax 435 5522, e-post maire.torim@karksi.ee), Heiki Arro, Inge Dobrus, Helve Joon, Eri-
ka Krjutškova, Olav Renno ja Ülle Roomets.

Õnnitleme sünnipäeva puhul!
5. veebruar Eino Sõna Karksi-Nuia 70
7. veebruar Viimi Mikk Karksi-Nuia 80
8. veebruar Marie Soplina Karksi-Nuia 70
9. veebruar Hildegard Jänes Metsaküla 85
9. veebruar Ants Ilusmets Karksi-Nuia 70
9. veebruar Leida Saul Pärsi 70
11. veebruar Sinaida Hunt Morna 91
12. veebruar Salme Kirik Metsaküla 80
14. veebruar Milvi Muska Äriküla 70
16. veebruar Johannes Aliorg Leeli 85
16. veebruar Aliide Kivimets Karksi 75
24. veebruar Heldur Rõigas Karksi-Nuia 65
25. veebruar Alfred Kuut Karksi-Nuia 80
26. veebruar Olav Renno Pärsi 75
27. veebruar Anna Urakova Karksi-Nuia 80
27. veebruar Reet Kajando Karksi-Nuia 65

Õnnitleme väikesi vallakodanikke 
ja nende vanemaid!

17. jaanuaril sündis Karksi-Nuias Angeelika Tahkeril poeg RAGNAR.

Pangabuss

Bussis saad: 
• oma kontole sularaha panna ja välja võtta  
• teha arvuti abil makseid
• sõlmida erinevaid lepinguid 
• head nõu pangateenuste kohta

Pangabussi sõiduplaan: www.hansa.ee, 
küsi lisa 6 310 310. Näeme siis.

Nüüd saad kõik oma rahaasjad korda ajada pangabussi peatustes. 

Karksi valla kultuurikeskuse juures
peatub pangabuss üle nädala kolmapäeviti kell 12.30–13.15

(7. ja 21. veebruar, 7. ja 21. märts, 4. ja 18. aprill, 
2., 16. ja 30. mai, 13. ja 27. juuni)

• Linnaveski järv. MARGUS MÕISAVALLA foto

• 7. november 1956. Talv tuli ootamatult paksu lume ja 12 külmakraa-
diga. Lumme jäänud kapsad koristati detsembri algul.

Esimesed sõjajärgsed

Mälestame jääda-
valt lahkunuid ja 

avaldame kaastun-
net omastele

TÕNU LEPPIK
6. 06. 1945 – 14. 01. 2007 

Karksi

ANTS PUIDET
16. 09. 1939 – 16. 01. 2007

Polli

HERMINE KANGUR
13. 09. 1925 – 22. 01. 2007

Karksi-Nuia

ENN SINKA
5. 04. 1943 – 27. 01. 2007 

Lilli

Meenutusi Polli Põllutöö- 
ja Aiamajanduskoolist
Fakte kooli saamisloomist ja tegevusaastatest

LINDA LAMP

(Jaanuarikuu infolehe järg)
Kooli majandust tugevdas Morna 

aiatalu liitmine Polli koolitaluga 1929. 
aasta kevadel. Suvel tunnistas riigi-
mõisate valitsejate ekskursioon Polli 
suurt edu. Maakondlikul näitusel sai 
Polli oma väljapanekute eest kümme 
auhinda, nende seas kaheksa esimest, 
ja oligi saavutatud esikoht. Ka edas-
pidi hiilati esikohtadega koolide võist-
lustel ja saadi rändauhindu.

Sõja-aastatel kerkisid päevakorra-
le hoopis teised probleemid. 1942. 
aasta 4. augusti kontrollreidil leidis 
looduskaitseinspektor Gustav Vilbas-
te, et Polli pargis, mis Eesti vanim, on 
küll puyude juurde pandud etiketid, 
kuid võiks ka pargi põhjapoolse nõl-
va võsast puhastada. Koos pargi kir-
jeldusega teatas ta, et park kantakse 
looduskaitse registrisse ning keelatud 
on loata raiuda tooreid ja kuivanud 
puid.

8. mail 1943 sai Metsade Keskva-
litsus oma järelepärimisele Polli met-
saülemalt kirja, millega ta teatas, et 
Polli riigimõisa pargis on alustatud 
puude mahavõtmist. Poole hektari 
suuruselt maa-alalt oli raiutud harul-
dasi liike, nagu 150-aastaseid elupuid, 
200-aastaseid pärnapuid ja muid ha-
ruldasi liike.

Et tegemist on põllutöökoolile 
kuuluva pargiga ning kooli lõpetami-
se järel läheb ellu hulk põllumehi, 
soovitas keskvalitsus kutsuda pargi 
harvendamise juurde asjatundjad, et 
õpilased õpiksid õiget teguviisi.

Administratsiooni ringkondades 
kõneldi, et puid raiuti karjamaa soe-
tamise otstarbel. On andmeid, et par-
gis ketitati loomi ka varem ja sügiseti 
lasti loomad parki ädalat sööma.

Kirjavahetustest selgub, et Metsa-
de Keskvalitsus oli andnud nõusole-
ku Polli pargi looduskaitseregistrisse 
kandmiseks juba 21. jaanuaril 1943. 
Tallinna ülemkomissar oma kirjaga 
25. maist 1943 palus Gustav Vilbaste 
abi Polli pargi väärtuse hindamiseks. 
Polli park võeti looduskaitse alla alles 
1960. aastal.

Õppetöö korraldus

Põllutöökoolide suurim puudus 
oli õpilaste suur koormus. Mahukas 
õppematerjal koondus lühikesele tal-
veajale, sellega pikenes praktikatöö 
aeg. Tavalisel koolipäeval oli teoreeti-
list õpetust 6 tundi ja praktilisi töid 

3—4 tundi päeva jooksul.
Tööpäeviti oli äratus kell 6 (lauda-

rahvas kell 3), seejärel jooksuga läbi 
pori ja lume “punasesse majja”, järg-
nes pesemine poistel jäätunud põran-
daga pesuruumis ja tüdrukutel oli pe-
semisserviis toas.

Pärast hommikueinet kell 8 helis-
tati tundi. Kella 14-ks lõppesid tun-
nid, pärast lõunavaheaega oli prakti-
line töö kella 16–19-ni või kauem. 
Tundide vaheaeg kestis 10 ja suur va-
hetund 20 minutit. Õhtusöök algas 
kell 19.30. Kui õhtusöögi ette jäi vaba 
aega, kasutati seda ajalehtede luge-
miseks, uudiste ja nalja rääkimiseks 
või flirtimiseks. Hämar lambivalgus 
lõi hubase koduse tunde. Õppimis-
aeg oli kella 20—22, pärast seda oli 
öörahu.

Praktika ajal algas tööpäev kell 5, 
kella 8—10 oli keskhommik söögi- ja 
magamisega, edasi kulges päev nagu 
koolipäevadel, vaid õhtusöök algas 
kell 20.

Oli ka päevi, mil pärast lõunat olid 
kavas laulmine, sõjaline õppus, näi-
temängu proovid, referaadiõhtud jm. 
Peeti ka oma kooli ja koolidevahelisi 
võistlusi, nii tööalaseid kui teisi. Lau-
päev oli lühikese tööajaga, korrastati 
näiteks pargiteid. Seejärel mindi sau-
na ja pärast seda tantsuõhtule.

Praktikatöö oli kaks nädalat Pollis 
ja kaks Mornas.

Nora Tammoja (Polli koolis 1935—
1937) meenutab, kui tüütu oli kaks 
nädalat järjest maasikaid korjata, 
Mornas kapsausse tappa või neli nä-
dalat õunu noppida. Kõige raske-
maks pidas ta rukkilõikust. Mõisame-
hed mõõtsid vihkude sidumiseks veel 
vilumata õpilastele pikemaid maatük-
ke kui oma naistele. Talvel oli prakti-
line töö kergem ja mitmekesisem.

(Järgneb)


